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Infografie

Statisticile patrimoniului 
muzeal

Brașov. Foto: Pexel
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M
uzeele din 
centrul țării sunt 
cele mai atractive 
pentru vizitatori, 
deși patrimoniul 
lor este infim în 
comparație cu 

Bucureștiul. Regiunea Centru include 
ca principale atracții Sibiul, Sighișoara, 
Alba Iulia, Branul și Brașovul, dar și 
cetăți recent renovate și repuse în circu-
itul turistic, precum Râșnov și Feldioara.

Unde sunt muzeele  
preferate de vizitatori?

Statistica extrapolează date publicate de 
Ministerul Culturii în infograficul Cultura în cifre. 
Conform informațiilor prezentate, muzeele din 
Regiunea Centru au un număr de 4,9 milioane 
de vizitatori, cele din Nord-Est (Suceava-Neamț-
Iași) – 2,6 milioane, iar Regiunea București-Ilfov 
se află pe locul 3, cu 2,4 milioane de vizitatori. 
Sud-Muntenia, în special pentru zona Argeșului, 
se află pe locul 4, cu puțin peste 2 milioane, 
fiind urmată de Sud-Est (Constanța-Brăila-
Galați) și Nord-Vest (Oradea și Maramureș), cu 
1,8, respectiv 1,6 milioane. Pe ultimele locuri se 

află regiunile Vest (Timișoara-Arad) și Sud-Vest 
(Craiova-Tg. Jiu-Drobeta), fiecare cu puțin peste 
un milion de vizitatori.

Unde este cea mai mare densitate  
a patrimoniului muzeal?

Patrimoniul muzeal are o distribuție radical diferită 
de cea conturată de numărul de vizite în muzee și 
colecții. Astfel, cea mai mare parte a patrimoniului 
muzeal – aproape două treimi din acesta – este 
concentrată în regiunea București-Ilfov. Restul de o 
treime este împărțit între celelalte regiuni de dezvol-
tare. Regiunile Centru și Nord-Est dețin, fiecare, 
circa 10% din patrimoniul muzeal al țării. Cel mai mic 
număr de bunuri culturale se află în colecțiile din 
Sud-Vest – sub 2% din patrimoniul existent la nivel 
național. De notat că regiunea include elemente 
de patrimoniu cu valoare recunoscută la nivel euro-
pean, precum Complexul Brâncuși de la Târgu Jiu și 
Mănăstirea Horezu.

De unde vin vizitatorii?

Datele citate – Statisticile patrimoniului muzeal și 
ale vizitatorilor din muzee – nu includ informații 
despre ponderea vizitatorilor români și a celor 
veniți din străinătate și nici care sunt localitățile 
de domiciliu ale vizitatorilor din muzee. Conform 
practicilor de consum cultural cunoscute, cel mai 
adesea muzeele sunt vizitate de turiști veniți din 
afara localității și doar în puține cazuri muzeele din 
România desfășoară programe educative sau orga-
nizează activități adresate publicului local. l
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Infografie

Fotocentrismul

De la începuturile sale, în secolul 
19, până după 2000, cultura 
română a fost una literatu-
rocentristă. Atât în ceea ce 
privește creația performantă 
estetic, profesionalizată, cât și 
practicile artistice de masă, lite-

ratura a fost timp de multe generații principala artă 
practicată în România. Cenaclurile, mai mult sau 
mai puțin formalizate, au fost principala formă a 
zonei crepusculare dintre literatura de masă și cea 
performantă. Inclusiv în școli, cercurile literare sau 
diversele alte tipuri de încurajare a creației artistice 
mobilizau tinerii îndeosebi către literatură. Situația 
s-a schimbat în ultimele două decenii.

Studiul Practici și obiceiuri de consum cultural în 
rândul tinerilor, realizat de Culturadata în 2018 
arată în mod clar că fotografia este principala formă 
de participare artistică în rândul copiilor și adoles-
cenților, iar literatura a scăzut ca atractivitate până 
aproape de film.

O altă schimbare radicală în ceea ce privește creația 
literară este cea de gen. Dacă până recent scriitorii 
aveau o preeminență absolută asupra scriitoarelor, 
atât ca număr, cât, mai ales, prin prezența în gustu-
rile publicului și, distinct, în preferințele criticii, dece-
niile de după 2000 au echilibrat complet balanța de 
gen. Noi generații de autoare au debutat sau s-au 
impus în această perioadă, atât în poezie, cât și în 
proză, iar statisticile din pandemie arată că scriitoa-
rele domină topurile de audiență și că, de asemenea, 

publicul cititor de literatură este predominant unul 
feminin. În ce privește participarea artistică a tine-
rilor, băieții reprezintă mai puțin de 1 din 3 persoane 
care scriu poezii, povestiri sau articole. Fetele repre-
zintă două treimi din participanți.

De remarcat că, spre deosebire de literatură, 
sistemul educativ nu oferă nicio bază formală 
pentru noile arte – filmul și fotografia – care s-au 
generalizat după apariția telefoanelor mobile și 
că, excluzând filierele vocaționale, sistemul școlar 
nu facilitează participarea la creație artistică, cu 
excepția celei literare. În total, doar 12% dintre 
tinerii cu vârste între 14 și 18 ani declară că desfă-
șoară practici creative în timpul liber.

Studiul realizat de Culturadata cuprinde nu doar 
practicarea de activități creative, ci și participarea 
tinerilor, în afara locuinței, ca spectatori la activități 
culturale sau recreative. Rezultatele sunt publicate 
in extenso pe site-ul CulturadataInteractiv într-o 
pagină dedicată acestei cercetări. Dintre activită-
țile participative, cele mai frecvent practicate sunt 
ieșirile în parc – 96%, vizitele la mall – 77% și ieșirile 
la restaurant/ bar/ cafenea – 75%. Cele mai puțin 
frecvente sunt participarea la spectacole de teatru 
– 12%, vizitarea unui muzeu sau a unei galerii de 
artă – 16% și participarea la un concert – 17%. La 
jumătatea clasamentului, cu o pondere a partici-
pării care variază între 33 și 55% se află activități 
ca: mersul la discotecă, participarea la slujbe religi-
oase, excursiile în afara localității, vizionarea unui 
film la cinematograf și mersul la bibliotecă. l
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Strategic Thinking Group

Agenda România 2050 

O conversație despre viitorul României

Partea a III-a

S
ondajul de opinie „Agenda România 
2050. O conversație despre viitorul 
României – Ediția I” a fost realizat de 
INSCOP Research la comanda think-
tank-ului STRATEGIC Thinking Group 
(www.strategicthinking.ro) în cadrul 
unui proiect de cercetare sprijinit 

de mediul privat și având drept parteneri acade-
mici Universitatea Babeș-Bolyai din Cluj Napoca, 
Universitatea București, Universitatea Politehnică 
București, Universitatea de Vest din Timișoara și 
Universitatea de Medicină și Farmacie Grigore T. 
Popa din Iași.   
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Proiectul Agenda România 2050 își propune demararea unei conver-
sații naționale despre politici publice esențiale pentru viitorul României 
pe termen lung, având ca punct de plecare opiniile românilor culese 
printr-o serie de sondaje de opinie naționale. Pornind de la ceea ce 
cred românii, dorim să încurajăm o conversație amplă a experților (din 
mediul academic, din sectorul public și privat) pe fiecare dintre temele 
proiectului. Proiectul își propune realizarea mai multor studii sociolo-
gice pe șase zone majore de interes pentru viitorul României, fiecare 
împărțită în teme specifice: societatea viitorului, infrastructura viito-
rului, mediul și resursele viitorului, economia și afacerile viitorului, 
tehnologiile și meseriile viitorului  și locul României în lumea viitorului.

Remus Ioan Ștefureac,  
președinte Strategic Thinking Group

Universitatea de Medicină și Farmacie Grigore T. Popa Iași s-a alăturat 
cu deosebit interes și aplecare demersului Strategic Thinking Group de 
a realiza o serie de studii sociologice la nivel național ca bază de discuție 
pentru conturarea viziunii de țară pentru orizontul 2050. Rezultatele 
actualului sondaj de opinie relevă o serie de aspecte importante ale 
percepției populației asupra stării de sănătate la nivel individual, dar și 
ale interacțiunii cu sistemul de sănătate din România. Preocuparea față 
de starea de sănătate și interesul pentru prevenție apar ca dominante 
în populație, susținând oportunitatea de a construi mecanisme publice 
care să răspundă acestor nevoi. Suntem convinși că analiza aprofundată 
a acestor date și a celor care vor fi în continuare colectate va furniza 
informații esențiale pentru dezvoltarea de politici publice în domeniul 
sănătății, iar Universitatea noastră se va implica în continuare în acest 
demers.

Prof. univ. dr. Viorel Scripcariu,  
rectorul Universității de Medicină și Farmacie  

„Grigore T. Popa” din Iași
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Capitolul 7:  
Percepția populației cu privire 
la Bunurile și Serviciile publice 

esențiale

EDUCAȚIE: Soluții privind 
îmbunătățirea serviciilor publice

Întrebați care cred că este cea mai bună soluție pentru 
îmbunătățirea calității serviciilor publice de educație, 
53,7% dintre români menționează îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea acestor 
servicii publice, 21,9% bani mai mulți alocați pentru 
furnizarea acestor bunuri și servicii publice, 16,4% 
reglementări mai bune și aplicate corespunzător. 
1,1% nu știu sau nu răspund la această întrebare.

Analiza socio-demografică: Cred că îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea servici-
ilor publice de educație este cea mai bună soluție 
pentru îmbunătățirea calității acestor servicii cu 
precădere: persoanele cu vârsta între 45 și 59 de 
ani, cele cu educație medie sau superioară, gule-
rele albe sau albastre. Alocarea mai multor bani 
pentru furnizarea acestor bunuri și servicii publice 
este văzută drept cea mai bună soluție în special 
de către persoanele peste 60 de ani, cei cu un nivel 
de educație mai scăzut, cei inactivi pasivi, locuitorii 
din urban. Sunt de părere că reglementări mai bune 
și aplicate corespunzător reprezintă cea mai bună 
soluție pentru îmbunătățirea calității educației 
mai ales: persoanele sub 30 de ani, persoanele cu 
educație superioară, gulerele gri sau albe și locui-
torii din București.

SĂNĂTATE: Soluții privind 
îmbunătățirea serviciilor publice  

38,1% dintre români consideră că îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea de servicii 
publice de sănătate este cea mai bună soluție pentru 
îmbunătățirea calității acestor servicii publice. 32,7% 
sunt de părere că cea mai bună soluție ar fi bani mai 
mulți alocați pentru furnizarea acestor bunuri și 
servicii publice, iar 18,2% reglementări mai bune și 
aplicate corespunzător. 1% nu știu sau nu răspund la 
această întrebare.

Analiza socio-demografică: Îmbunătățirea calității 
oamenilor implicați în furnizarea serviciilor publice 
de sănătate este văzută drept cea mai bună soluție 
pentru îmbunătățirea calității serviciilor în special 
de către: femei și persoanele peste 30 de ani. Tinerii 
sub 30 de ani, persoanele cu un nivel de educație 

medie sau superioară, cei inactivi pasivi sau gulere 
gri cred într-o proporție mai mare decât restul 
populației că alocarea mai multor bani pentru furni-
zarea acestor bunuri și servicii publice reprezintă 
cea mai bună soluție. Sunt de părere că reglemen-
tări mai bune și aplicate corespunzător reprezintă 
cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității 
serviciilor publice de sănătate mai ales: persoanele 
cu vârsta între 30 și 44 de ani, cei cu educație supe-
rioară, gulerele albe, locuitorii din București sau din 
urbanul mare (peste 90 de mii de locuitori).

SIGURANȚĂ ȘI ORDINE PUBLICĂ: 
Soluții privind îmbunătățirea 
serviciilor publice

În opinia a 49,8% dintre respondenți, îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea serviciilor 
de siguranță și ordine publică reprezintă cea mai 
bună soluție pentru îmbunătățirea calității acestor 
servicii publice. 25,9% sunt de părere că cea mai bună 
soluție ar fi reglementări mai bune și aplicate cores-
punzător, iar 15,7% bani mai mulți alocați pentru 
furnizarea acestor bunuri și servicii publice. Ponderea 
non-răspunsurilor este de 1,8% din total eșantion. 

Analiza socio-demografică: Persoanele peste 60 
de ani, cei cu un nivel de educație medie sau supe-
rioară, cei inactivi pasivi cred într-o proporție mai 
mare decât restul populației că îmbunătățirea cali-
tății oamenilor implicați în furnizarea serviciilor 
de siguranță și ordine publică reprezintă cea mai 
bună soluție pentru îmbunătățirea calității acestor 
servicii publice. Alocarea mai multor bani pentru 
furnizarea acestor bunuri și servicii publice este 
văzută drept cea mai bună soluție pentru îmbu-
nătățirea calității serviciilor de siguranță și ordine 
publică  în special de către persoanele cu un nivel 
de educație mai scăzut, cei inactivi potențial activi. 
Sunt de părere că reglementări mai bune și apli-
cate corespunzător reprezintă cea mai bună soluție 
pentru îmbunătățirea calității serviciilor de sigu-
ranță și ordine publică mai ales: femeile, persoa-
nele cu un nivel de educație mai ridicat, gulerele 
gri sau albe, locuitorii din București sau din urbanul 
mare (peste 90 de mii de locuitori).

INFRASTRUCTURĂ DE TRANSPORT: 
Soluții privind îmbunătățirea 
serviciilor  

Întrebați care cred că este cea mai bună soluție 
pentru îmbunătățirea infrastructurii de transport, 
43,4% dintre respondenți indică bani mai mulți 
alocați pentru furnizarea acestor bunuri și servicii 
publice, 29,8% îmbunătățirea calității oamenilor 
implicați în furnizarea acestor servicii publice, 22,5% 
reglementări mai bune și aplicate corespunzător. 0,9 
% nu știu sau nu răspund la această întrebare.
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Analiza socio-demografică: Sunt de părere că 
alocarea mai multor bani reprezintă cea mai bună 
soluție pentru îmbunătățirea calității infrastruc-
turii de transport  în special persoanele peste 60 de 
ani, cei cu un nivel de educație medie sau superi-
oară. Persoanele peste 45 de ani, cei cu un nivel de 
educație primară sau medie, cei inactivi pasivi, cred 
într-o proporție mai mare decât restul populației că 
îmbunătățirea calității oamenilor implicați repre-
zintă cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea 
calității infrastructurii de transport. Tind să creadă 
că reglementări mai bune și aplicate corespunzător 
reprezintă cea mai bună soluție pentru îmbună-
tățirea calității infrastructurii de transport mai ales: 
persoanele între 30 și 59 de ani, cei cu un nivel de 
educație mai ridicat, cei activi pe piața muncii, locu-
itorii din București sau din urbanul mare (peste 90 
de mii de locuitori).

SERVICII SOCIALE PENTRU 
POPULAȚIA VULNERABILĂ:  
Soluții privind îmbunătățirea 
serviciilor publice  

34% dintre respondenți consideră că îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea de servicii 

sociale pentru populația vulnerabilă este cea mai 
bună soluție pentru îmbunătățirea calității acestor 
servicii publice. 30,2% sunt de părere că cea mai bună 
soluție ar fi bani mai mulți alocați pentru furnizarea 
acestor bunuri și servicii publice, iar 27,7% reglemen-
tări mai bune și aplicate corespunzător. Ponderea 
non-răspunsurilor este de 2,8% din total eșantion.

Analiza socio-demografică: Persoanele mai în 
vârstă, cei cu un nivel de educație mai scăzut, cei inac-
tivi pasivi, locuitorii din rural cred într-o proporție 
mai mare decât restul populației că îmbunătățirea 
calității oamenilor implicați în furnizarea de servicii 
sociale pentru populația vulnerabilă reprezintă 
cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității 
acestor servicii publice. Alocarea mai multor bani 
este văzută drept cea mai bună soluție pentru îmbu-
nătățirea calității serviciilor sociale pentru populația 
vulnerabilă în special de către tinerii sub 30 de ani, 
cei inactivi potențial activi. Sunt de părere că regle-
mentări mai bune și aplicate corespunzător repre-
zintă cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea cali-
tății serviciilor sociale pentru populația vulnerabilă 
mai ales: persoanele cu  vârsta între 30 și 59 de ani, 
cei cu un nivel de educație mai ridicat, gulerele gri 
sau albe, locuitorii din București.

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice – EDUCAȚIE 

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și 
serviciilor publice esențiale? (% total eșantion)
Educație

21.9%
16.4%

53.7%

1.1%

Bani mai mulți alocați 
pentru funizarea 
acestor bunuri și 
servicii publice

Reglementări mai 
bune și aplicate 
corespunzător

Îmbunătățirea calității 
oamenilor implicați în 

furnizarea acestor 
bunuri servicii publice

NS/NR
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nr. 628 | 08.22

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (I) - Profile

21.9% 22% 22%
19%

22%

15%

29% 28%

22%
18%

30%

20% 19% 20%
15% 16%

23% 25%
21% 21%

31%

20%

27% 26%

16%
20%

17%
21% 21% 22% 24%

28%

21% 21%
17%

25%

18% 19%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 
publice esențiale?.... Educație (% Bani mai mulți alocați pentru funizarea acestor bunuri și servicii publice)  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (I) - Profile

16.4% 18% 15%

22%
16% 16% 14%

8%

16%

25%

13%
17%

13%

20%
26% 27%

20%
17%

12%
15%

12%
18%

14% 16% 14%
18%

25%

16%
19%

14% 16%

9%

16% 16%

25%

19% 20% 18%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 Rural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 
publice esențiale?.... Educație (% Reglementări mai bune și aplicate corespunzător )  
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revistaCULTURA.ro

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (I) - Profile

53.7% 53% 54%
52% 53%

60%

51%

40%

56% 56%
50% 52%

57%
53%

59%
55%

52% 51%
56% 56%

48%
51% 51% 52%

59%
55% 57% 55% 54% 54%

50% 51%
56% 57%

51%
47%

56% 55%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 
publice esențiale?.... Educație (% Îmbunătățirea calității oamenilor implicați )  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice - SĂNĂTATE
Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și 
serviciilor publice esențiale? (% total eșantion)
Sănătate

32.7%

18.2%

38.1%

1.0%

Bani mai mulți alocați 
pentru funizarea 
acestor bunuri și 
servicii publice

Reglementări mai 
bune și aplicate 
corespunzător

Îmbunătățirea calității 
oamenilor implicați în 

furnizarea acestor 
bunuri servicii publice

NS/NR
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TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (II) - Profile

32.7% 34%
31%

40%

27%
31%

34%

26%

34%
30%

36%

30% 31%
35%

32%
34%

28%

36% 34%
30%

35%
38%

28%

36%

26%

34% 33% 35% 38% 39%

27%
31%

37%
35%

24%

32%

25%

33%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Sănătate (% Bani mai mulți alocați pentru funizarea acestor bunuri și servicii publice)  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (II) - Profile

18.2% 18% 19%
14%

23%
20%

16%
10%

17%

30%

15% 16% 17%
14%

31% 29%
25%

15% 14%
17% 15% 13%

19% 20% 18%
16%

31%

18% 19%
14%

18% 17%
13%

19%
25%

22% 24%
21%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 Rural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Sanatate (% Reglementări mai bune și aplicate corespunzător )  
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revistaCULTURA.ro

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (II) - Profile

38.1%
35%

41%

30%

39%
42%

40%
35%

39% 37% 38% 39% 38%
43%

35% 35%

42%
38% 37%

42%
37%

33%
38% 37%

45%
39%

33%
37% 37%

35%
40%

36%

43%
37%

42%

27%

41%
37%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Sănătate (% Îmbunătățirea calității oamenilor implicați )  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice –
SIGURANȚĂ ȘI ORDINE PUBLICĂ

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și 
serviciilor publice esențiale? (% total eșantion)
Siguranță și ordine publică 

15.7%
25.9%

49.8%

1.8%

Bani mai mulți alocați 
pentru funizarea 
acestor bunuri și 
servicii publice

Reglementări mai 
bune și aplicate 
corespunzător

Îmbunătățirea calității 
oamenilor implicați în 

furnizarea acestor 
bunuri servicii publice

NS/NR
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TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (III) - Profile

15.7% 17% 15% 15% 15% 17% 16%

24%

16%

9%

16%
21%

14% 13%
10% 11% 13%

17% 18% 17%

10%
13% 12%

23%
20%

17%
14% 16% 17%

20%
16%

20% 17%
14% 13% 12% 13% 12%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Siguranță și ordine publică (% Bani mai mulți alocați pentru funizarea acestor bunuri și servicii publice)  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (III) - Profile

25.9%
22%

29%
27% 28% 29%

21%
17%

25%

36%

23% 23% 23%

39%
35% 34%

32%

25%
22%

25%
29%

23%
20%

27% 26% 25%

34%

28% 28% 28%

20% 21% 22%
28%

37%

24%

32% 30%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 Rural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Siguranță și ordine publică (% Reglementări mai bune și aplicate coresponzător )  
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revistaCULTURA.ro

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (III) - Profile

49.8% 52%
48% 48% 48% 47%

55%

35%

52% 52% 53%

42%

54%

40%

53% 53%

47%
50% 51% 49%

53% 54% 56%

37%

49%
46%

50% 50% 48%
43%

51% 51% 52%
49% 46%

55%

48%
52%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Siguranță și ordine publică (% Îmbunătățirea calității oamenilor implicați )  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice
DRUMURI, AUTOSTRĂZI, CĂI FERATE

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și 
serviciilor publice esențiale? (% total eșantion)
Infrastructură de transport (drumuri, autostrăzi, căi ferate)

43.4%

22.5%
29.8%

0.9%

Bani mai mulți alocați 
pentru funizarea 
acestor bunuri și 
servicii publice

Reglementări mai 
bune și aplicate 
coresponzător

Îmbunătățirea calității 
oamenilor implicați în 

furnizarea acestor 
bunuri servicii publice

NS/NR
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TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (IV) - Profile

49.8% 52%
48% 48% 48% 47%

55%

35%

52% 52% 53%

42%

54%

40%

53% 53%

47%
50% 51% 49%

53% 54% 56%

37%

49%
46%

50% 50% 48%
43%

51% 51% 52%
49% 46%

55%

48%
52%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Infrastructură de transport (drumuri, autostrăzi, căi ferate) (% Bani mai mulți alocați pentru funizarea acestor bunuri

și servicii publice)  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (IV) - Profile

22.5% 24%
21% 22%

26% 26%

17% 18%
22%

27%

17% 19%

28% 29% 28% 26% 26%

18%
23% 23% 24%

17% 17%

25% 24% 24%
27%

24% 22% 22%
19% 19%

22% 21%

30%

22%
24%

29%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 Rural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Infrastructură de transport (drumuri, autostrăzi, căi ferate) (% Reglementări mai bune și aplicate coresponzător )  
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TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice (IV) - Profile

29.8% 30% 30%

18%

25%

35% 37%

30% 31%

24%

38%

25%
28%

26% 25% 24%

30%
33%

30%
26%

41%

29% 30% 28%
32%

30%

23%
28%

26% 27%

35%
40%

32%
27%

21%

32%
28% 27%

Total

Barbat

Fem
eie

18-29

30-44

45-59

60+

Prim
ara

M
edie

Superioara

Inactivi pasivi

Inactivi potential activi

G
ulere albastre

G
ulere gri

G
ulere albe

 Bucuresti

 Urban, peste 90 m
ii loc

 Urban, sub 90 m
ii loc

 R
ural

Nord Est

Sud Est

Sud M
untenia

Sud Vest O
ltenia

Vest

Nord Vest

Centru

Bucuresti Ilfov.

Facebook

Instagram

Tik Tok

Nu Nu ne ajung nici pentru strictul necesar

Ne ajung num
ai pentru strictul necesar

Ne ajung pentru un trai decent

Reusim
 sa cum

param
 si unele bunuri m

ai
scum

pe

Reusim
 sa avem

 tot ce ne trebuie,

La Stat

La privat

VenitEducatie Ocupatie Regiune Social 
mediaTip localitateSex Varsta Sector

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și serviciilor 

publice esențiale?.... Infrastructură de transport (drumuri, autostrăzi, căi ferate) (% Îmbunătățirea calității oamenilor implicați )  

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Soluții privind îmbunătățirea serviciilor publice
SERVICII SOCIALE PENTRU POPULAȚIA VULNERABILĂ

Dacă ar fi să vă gândiți la viitor, care credeți că este cea mai bună soluție pentru îmbunătățirea calității bunurilor și 
serviciilor publice esențiale? (% total eșantion)
Servicii sociale pentru populația vulnerabilă

30.2% 27.7%
34.0%

2.8%

Bani mai mulți alocați 
pentru funizarea 
acestor bunuri și 
servicii publice

Reglementări mai 
bune și aplicate 
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Date metodologice

Sondajul de opinie a fost realizat de INSCOP Research la comanda think-tank-ului STRATEGIC Thinking 
Group.

Datele au fost culese în perioada 23 mai - 14 iunie 2022, metoda de cercetare fiind interviul prin interme-
diul chestionarului.

Datele au fost culese prin metoda CATI (interviuri telefonice), volumul eșantionului simplu, stratificat fiind 
de 1500 de persoane, reprezentativ pe categoriile socio-demografice semnificative (sex, vârstă, ocupație) 
pentru populația neinstituționalizată a României, cu vârsta de 18 ani și peste.

Eroarea maximă admisă a datelor este de ± 2.53 %, la un grad de încredere de 95%.

STRATEGIC THINKING GROUP – Asociația Grupul de Gândire Strategică (www.strategicthinking.ro) este un 
think tank care își propune să furnizeze o platformă civică activă dedicată încurajării reflecției și gândirii 
strategice prin analize, studii și cercetări de profunzime. STRATEGIC THINKING GROUP sprijină dezbate-
rile publice bazate pe utilizarea riguroasă de date științifice și evaluări structurate în vederea elaborării 
de contribuții de substanță pentru dezvoltare și progres în domenii relevante din sectorul public și privat.
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Vă mulțumim!

TITLU RAPORTwww.strategicthinking.ro

Parteneri academici ai proiectului

Partenerii academici ai proiectului sunt: Universitatea Babeș Bolyai din 
Cluj Napoca, Universitatea București, Universitatea Politehnica din București, 
Universitatea de Vest din Timișoara și Universitatea de Medicină și Farmacie 
Grigore T. Popa din Iași.   

Sponsorii și partenerii proiectului sunt: Fundația Superbet, INSCOP Research, 
Green Marketing Advisory, Business Review.
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Documentar

10 autori polonezi  
în trenduri

L
iteratura poloneză este una dintre cele mai influente din Europa. Cu 
șase premii Nobel pentru literatură și cu sute de autori traduși în 
limbi de circulație, cultura polonă a produs autori cu mare notorie-
tate, reprezentativi pentru romanism, modernism și postmodernism. 
Dacă Sienkiewicz și Mickiewicz au fost autori cu o mare influență 
asupra literaturii române, în prezent cei mai citiți autori polonezi în 
România sunt Olga Tokarczuk și Andrzej Sapkowski.

Autori contemporani

Olga Tokarczuk este laureată a Premiului Nobel 
pentru literatură în 2018. Este născută în 1962 și 
s-a afirmat ca autor după căderea comunismului. 
În tinerețe a lucrat ca terapeut într-un centru de 
sănătate mintală. După ce a obținut recunoașterea 
mondială s-a mutat într-un mic sat de la granița 
ceho-polonă și s-a dedicat carierei de scriitor.

Romanul de debut este „Călătoria oamenilor 
cărții”, apărut în 1993. Alte romane importante 
sunt „Cartea lui Iacob”, 2014, „Casă de zi, casă de 
noapte”, 1998, și „Poartă-ți plugul peste oasele 
morților”, 2009. Toate acestea sunt traduse în limba 
română, alături de „Rătăcitorii”, 2007, „Străveacul și 
alte vremi”, 1996, și „Ultimele povestiri”, 2004. Olga 
Tokarczuk a călătorit de mai multe ori în România 
și este apropiată de publicul de aici. Interviuri în 
publicații românești: Radio România Cultural și 
„Observator cultural”. 
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Andrzej Sapkowski este un autor de o cu totul 
altă factură. El a devenit recent foarte popular 
datorită seriei de cărți care stă la baza serialului 
Netflix „Vrăjitorul”/„The Witcher”. Este născut în 
1948 și este cel mai tradus scriitor polonez în viață 
și al doilea după Stanislaw Lem. Seria de povestiri 
și romane „Vrăjitorul” a debutat în 1986, dar cele 
mai multe titluri au apărut după 2009. O altă serie 
a sa este „Trilogia Husită” – romane istorice cu note 
fantastice. În România este tradus de Nemira.

Günter Grass (1927 – 2015) este cel mai cunoscut 
scriitor polonez, biografiile și bibliografiile sale fiind 
traduse în peste 100 de limbi. De origine germană, 
Günter Grass a fost prozator, poet, dramaturg, ilus-
trator, artist plastic. În 1999 a primit Premiul Nobel 
pentru literatură. Cel mai cunoscut roman al său 
este „Toba de tinichea”, 1959, cu mai multe ediții în 
limba română. În librării mai este prezent cu tradu-
ceri ale romanelor „Șoarecele și pisica”, 1961, și 
„Ani de câine”, 1963 – cele trei titluri fiind părți ale 
Trilogiei Danzigului.

Noile generații

Szczepan Twardoch este un scriitor silezian născut 
în 1979, câștigător al premiului Brücke și al Premiului 
pentru carte europeană. El este prezent în România 
cu romanul „Morfina. Varșovia 1939: femei, droguri 
și trădare”. Considerat un maestru al detaliului și 
fiind unul dintre cei mai apreciați scriitori ai noilor 
generații, Szczepan Twardoch deconstruiește mito-
logiile, sloganurile și fanfaronada secolului 20, cu 
efuziunile sale patriotarde. Alte volume ale sale – 
romanul „Eternul Grunwald” (2010) și volumul de 
povestiri „Aşa este bine” (2011) încă așteaptă să fie 
traduse.

Dorota Masłowska este unul dintre cei mai dina-
mici tineri autori polonezi. S-a născut în 1983, iar 
romanele sale „Snow White and Russian Red” , 
2002, „Peacock of the Queen”/„Păunul reginei”, 
2005, și „Honey, I Killed Our Cats”/„Dragă, am 
omorât pisicile noastre”, 2012, i-au adus mai multe 
premii literare și numeroase controverse. În paralel, 
desfășoară o activitate de scenarist și dramaturg. 
Prima sa piesă jucată peste hotare a fost „A Couple 
of Poor, Polish-Speaking Romanians”/„Un cuplu de 
români săraci, vorbitori de poloneză”, care a fost 
în 2008 în repertoriul Teatrului Soho din Londra. 
Opera sa este tradusă în engleză, maghiară, fran-
ceză, germană, italiană, olandeză și rusă, dar nu 
încă și în limba română.

Andrzej Stasiuk s-a născut în 1960. Este un 
personaj și un autor non-conformist. În tinerețe, 
ca obiector de conștiință și activist pentru pace, a 
fost exmatriculat din liceu, apoi din facultate și a 
preferat să facă închisoare decât să execute stagiul 
militar. Ca autor, s-a impus prin genuri compozite, 
semi-ficționale: reportaj, autobiografie, eseuri. De 
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asemenea, a publicat romane și piese de teatru. În 
limba română i-au fost traduse volumele „Cum am 
devenit scriitor”, 1998, „Călătorind spre Babadag”, 

2004, „Fado”, 2006. A fost prezent în volumele 
colective „Europa mea. Două eseuri despre așa-nu-
mita Europa Centrală” și „Trei laureați Nike într-o 
carte”. Romanele „Nouă” sau „Corbul alb” și volumul 
de povestiri „Zidurile Hebronului” sunt disponibile 
în traducerea engleză.

Clasici și clasicizați

Henryk Sienkiewicz (1846 – 1916) are din ce în ce 
mai mult faima de a fi greu de citit, dar câteva dintre 
cărțile sale rămân de referință pentru publicul 
din România. A fost primul scriitor polonez câști-
gător al Premiului Nobel, în 1905. Ca reprezentant 
al conservatorismului și ca întemeietor al roma-
nului istoric, romanele sale – „Quo vadis” și cele din 
trilogia istorică „Prin foc și sabie”-„Potopul”-„Pan 
Wolodyjowski” – au numeroase reeditări.

Dorota Masłowska. Foto: e-teatr.pl
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Stanislaw Lem (1921 – 2006) este unul dintre înte-
meietorii genurilor SF și Fantasy. Principala sa carte 
rămâne „Solaris”, 1961, potențată și de cele două 
ecranizări – una sovietică, semnată de Tarkovski, 
cealaltă americană, în regia lui Soderbergh. Alte cărți 
ale sale, cândva celebre, precum „Astronauții”, „Omul 
de pe Marte”, „Eden”, „Norul lui Magelan” au astăzi un 
circuit mai redus, dovedind volatilitatea genului SF. În 
librăriile din România se găsesc traduceri din „Solaris”, 
„Catarul” și „Ciberiada”.

Witold Gombrowicz (1904 – 1969) a fost un scri-
itor expresionist, a cărui operă este caracterizată de 
grotesc și ironie. În limba română este prezent cu 
dramaturgie și fragmente de jurnal, iar romanele sale 
„Trans-Atlantic”, 1953, și „Pornografie”, 1960, au fost 
traduse în 1999 de Editura Univers. În prezent, libră-
riile românești nu oferă ediții pentru acest autor.

Joseph Conrad (Józef Teodor Konrad Korzeniowski) 
(1904 – 1969) este, de regulă, considerat scriitor 
britanic. Era fiu de nobil polonez și s-a născut în 
Imperiul rus, ca urmare a împărțirii Poloniei între 
Rusia și Germania. A emigrat la 16 ani în Franța, unde 
a fost marinar și contrabandist. Abia la 30 de ani a 
dobândit cetățenia britanică. Și-a început cariera de 
romancier la 32 de ani. Este unul dintre precursorii 
realismului, a fost un pionier al cronologiei fluide 
și a revoluționat construcția personajelor. În lite-
ratura engleză este valorizat mai mult pentru scri-
erile sale cu temă nautică, dar în afara insulei cel 
mai important volum al său este „Dueliștii”. În limba 
română se mai găsesc traduceri după romanele sale 
de călătorii sau de mister: „Lord Jim”, „În inima întu-
nericului”, „Agentul secret”.

Pentru moment, la „și alții”…

Dintre autorii contemporani, alte nume care s-au 
impus în afara Poloniei sunt Wieslaw Mysliwski, 
Filip Springer, Ignacy Karpowicz, Hanna Krall sau 
Mariusz Szczygiel.

Traducerea în limba română a autorilor polonezi 
și a literaturii poloneze a fost una care a favorizat 
prozatorii. Poeții – precum Czeslaw Milosz (1911-
2004) sau laureata Nobel Wislawa Szymborska 
(1923-2012) – au fost și rămân foarte puțin cunos-
cuți în România. l

 
Precizare: anii menționați pentru fiecare volum 
indică edițiile princeps din limba polonă. Ei nu sunt 
reprezentativi pentru edițiile românești.
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Scriitori polonezi care au câștigat 
Premiul Nobel pentru literatură

Nu mai puțin de 18 polonezi au câștigat minim o dată Premiul Nobel. Marie Curie l-a câștigat de două 
ori – mai întâi pentru Fizică, apoi pentru Chimie. Dintre scriitori, opt polonezi au câștigat premiul 

pentru Literatură. Doar cinci dintre ei au scris în polonă.

2018: Olga Tokarczuk
Născută în 1962  
 
Motivație: Olga Tokarczuk este inspirată de hărți 
și are o perspectivă de sus, care face din microcos-
mosul ei o oglindă a macrocosmosului. Își constru-
iește romanele într-o tensiune a contrariilor cultu-
rale: natură versus cultură, rațiune versus nebunie, 
bărbat versus femeie, casă versus alienare. Opera 
ei magistrală de până acum este romanul istoric 
Ksiegi Jakubowe (2014) (Cărțile lui Iacov), care îl 
portretizează pe Jacob Frank, un mistic, liderul 
unei secte din secolul al XVIII-lea. Cartea oferă 
o panoramă remarcabil de bogată a unui capitol 
aproape neglijat din istoria europeană.

1999: Günter Grass

1927-2015  
 
Motivație: Pentru fabulele tulburi care înfățișează 
chipul uitat al istoriei. Günter Grass a scris o serie 
de romane folosind ca fundal crimele de război 
ale naziștilor și al doilea război mondial. Marea sa 
descoperire a venit în 1959 cu Die Blechtrommel 
(Toba de tinichea). Fundalul operei sale, scrisă inte-
gral în germană, este orașul Danzig/Gdańsk și afili-
erea sa culturală deopotrivă germană și poloneză. 
Caracteristic stilului său literar este felul în care 
amestecă elemente autobiografice și istorice cu 
evenimente ficționale care, împreună, formează o 
satiră socială plină de ironie.

1996: Wisława Szymborska

1923-2012 
 
Motivație: Poezia Wisławei Szymborska a abordat 
întrebări existențiale, fiind unică în felul său și 
refuzând clasificarea. Szymborska se străduiește 
să lumineze cele mai profunde probleme ale exis-
tenței umane, caracterul tranzitoriu al vieții de 
acum și de zi cu zi. Ea țese în mașinăria eternității 
o experiență de o clipă a lui „aici și acum”. Poezia 

ei este caracterizată de un limbaj simplificat, 
„personal”, diferit de limbajul poeziei contempo-
rane, adesea cu o mică răsturnare la sfârșit, cu o 
combinație izbitoare de spiritualitate, ingeniozi-
tate și empatie.

1980: Czesław Miłosz
1911-2004  
 
Motivație: Czesław Miłosz s-a afirmat mai întâi ca 
poet. Prima sa colecție de poezie, Poemul timpului 
înghețat, a fost publicată în 1934. Lucrările sale 
timpurii sunt caracterizate de un acut sentiment 
al morții, dar care s-a disipat pe măsură ce timpul 
a trecut. Cea mai cunoscută lucrare a sa, romanul 
Mintea captivă – 1953, examinează influența unui 
regim represiv asupra a patru autori. Miłosz a 
refuzat să fie etichetat ca autor politic și a susținut 
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că opera sa se ocupă de întrebări eterne: viață și 
moarte, credință și îndoială, bine și rău.

1979: Isaac Bashevis Singer

1904-1991 
 
Motivație: Pentru arta sa narativă plină de pasiune, 
care valorifică rădăcini culturale evreiești și polo-
neze. Isaac Bashevis Singer și-a scris opera în idiș. 
Debutul său a avut loc în 1925, odată cu publicarea 
Af der elter (În bătrânețe). În multe dintre operele 
sale, Singer scrie despre evreii polonezi înainte de 
Holocaust. Poveștile acoperă adesea mai multe 
generații și descriu modul în care modernitatea, 
secularismul și asimilarea afectează familiile tradi-
ționale. Poveștile includ adesea folclor și legende 
evreiești. Singer a scris și cărți pentru copii, pentru 
care a primit numeroase premii. Câteva dintre 
lucrările sale au fost adaptate pentru film, cel 

mai cunoscut fiind Yentl, lansat în 1982, cu Barbra 
Streisand în rolul principal.

1924: Władysław Reymont

1867-1925 
 
Motivație: Premiul i-a fost acordat pentru marea 
epopee națională, Țăranii. După ani, cel mai 
cunoscut roman al lui Reymont este The Promised 
Land, o panoramă socială a orașului polonez Łódź 

în timpul revoluției industriale. Romanul are o 
viziune întunecată a omului, în care etica, ideile 
nobile și sentimentele sfinte se întorc împotriva 
celor care cred în ele. Ultima sa lucrare, Revoltă 
(1924), descrie o revoltă a animalelor care preiau 
ferma pentru a introduce egalitatea, dar aceasta 
generează rapid abuz și teroare. Romanul a fost 
interzis în Polonia comunistă între 1945 și 1989.

1905: Henryk Sienkiewicz

1846-1916 
 
Motivație: Henryk Sienkiewicz este cel mai bine 
cunoscut pentru romanele sale epice cu temă isto-
rică. Primele dintre ele au fost scrise în anii 1880 
și au fost publicate în foileton în ziarele polo-
neze. La baza marii sale trilogii despre viața polo-
neză de la mijlocul secolului al XVII-lea: Ogniem 
i mieczem (Prin foc și sabie), Potop (Potop) și Pan 
Wolodyjowski (/Foc în stepă) au stat studii istorice 
cuprinzătoare. Trilogia împletește fapte, ficțiune și 
o puternică tonalitate patriotică. Cel mai cunoscut 
roman al său este Quo Vadis (1895), care are loc în 
Roma împăratului Nero.

Czesław Miłosz. Foto: Artur Pawlowski (CC BY-NC 2.0)
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Prima sută de filme  
despre Covid

P
andemia Covid-19 reprezintă cel mai traumatizant eveni-
ment din ultimele decenii. Noul virus a afectat toate socie-
tățile și toate domeniile vieții sociale. Ca și alte arte, filmul 
a reacționat la transformările și traumele produse de 
pandemie. Astăzi avem deja câteva sute de titluri inspirate 
de noua pandemie. Multe dintre ele sunt documentare, 
dar deja există și suficiente titluri de ficțiune.

Foto: 8, rue de l’Humanité,  
regia Dani Boon
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Filme redescoperite

În primele zile ale pandemiei oamenii au cumpărat 
și citit masiv cărți precum „Ciuma” lui Camus. Un 
film modest al lui Soderbergh, „Contagion”/„Pericol 
nevăzut”, 2011, a fost văzut ca fiind premonitoriu. 
Asemănarea, singura importantă după cum se vede 
astăzi, când știm mai multe despre virusul Corona, 
era că în filmul lui Soderbergh virusul ce provoca 
pandemia se transmitea tot prin aer și aerosoli. 
Aproape nimic în rest. În multe alte cazuri, filmele 
care atinseseră cumva, oricât de superficial, tema 
unor pandemii, reveneau brusc în topul audienței. 
„Outbreak”/„Alerta”, 1995, cu Dustin Hoffman, Rene 
Russo și Morgan Freeman, era un clasic. Subiectul 
este o epidemie cu Ebola modificată în laboratoare 
militare, iar filmul oscilează momentele excelente cu 
unele cârpeli în stil Hollywood.

„World War Z”/„Războiul lumilor Z”, cu Brad Pitt, 2013; 
„I Am Legend”/„Legenda vie”, cu Will Smith, 2007; și 
„28 Days Later”/„28 de zile mai târziu” erau filmele 
clasice ale zombificării virale. Alte post-apocaliptice, 
mai noi sau mai vechi, cu sau fără agent biologic, au 
reintrat în topurile de audiență, ca răspuns la știrile 
și statisticile amenințătoare, la măsurile de carantină 
sau la instalarea unor doze de pesimism în societate. 
Sau, de ce nu?, ca răspuns la nevoia de catharsis. „Bird 
Box”/„Orbește”, cu Sandra Bullock, „The Happening”/
„Întâmplarea”, al lui Manor Night Shyamalan sau chiar 
„The Road”/„Drumul” sunt exemple la îndemână. 
Studiourile de serie B au contribuit și ele cu zeci de 
titluri, mai răsărite fiind coreeanul „Flu”/„Gripa” și 
serialul „Black Summer”/„Vara întunecată”.

Improvizații rapide

Primele producții artistice dedicate pandemiei au fost 
filme făcute pe genunchi, care doreau să fixeze amin-
tirea carantinei. Dintre cineaștii români, Dan Chișu s-a 
dovedit iarăși a fi cel mai mobil și mai capabil să inte-
greze noi experiențe. „9 povești din izolare” poartă 
în mod voluntar marca improvizației. Conștient că ea 
nu poate fi ascunsă, Chișu a ales să o pună le vedere, 
acesta fiind chiar ideea ordonatoare a filmului – „hai 
să facem ceva cât suntem în carantină! Fiecare de la el 
de acasă, filmat cu telefonul mobil.”

Același caracter – de operă colectivă, bazată masiv pe 
improvizație și turnată remote – este comun și unor 
producții internaționale. „Social Distance”/„Distanța 
socială”, difuzat de Netflix, este o serie în opt părți, 

cu opt povești distincte – din primele zile ale pande-
miei până la mișcarea Black Lives Matter. HBO a 
difuzat seria „En casa”/„În casă”, o antologie similară 
care reunește cinci cineaști spanioli. India a contribuit 
cu producții precum serialul „Wakaalat from Home”, 
preluat de Amazon, care este povestea unui divorț pe 
Zoom. Din acest gen, filmul cu cele mai mari pretenții 
este „With/in: Volume 1”, cu Julianne Moore, Rebecca 
Hall, Don Chadle ș.a.

Filme reconvertite

Imediat după izbucnirea pandemiei, premierele au 
fost anulate sau amânate. Filmările au fost întrerupte.

Serialele au avut și ele mari probleme, inclusiv cu 
datarea acțiunii. Turnată înainte de pandemie și 
programată pentru a fi difuzată în 2020, seria „The 
Undoing”, cu Nicole Kidman și Hugh Grant, descrie 
evenimente dintr-un New York care, în mod real, 
la data acțiunii, ar fi trebuit să fie în lock-down sau 
minim să poarte măști și să respecte măsuri de 
protecție sanitară. Evident, nimic din toate acestea nu 
se întâmplă – filmările se încheiaseră cu mult înainte 
și nu mai existau opțiuni.

Producțiile care se aflau în filmare au încercat să se 
adapteze. Sezoanele 17 și 18 din „Grey’s Anatomy”/
„Anatomia lui Grey” nu puteau ignora presiunea 
pe care Coronavirusul a pus-o asupra spitalelor 
de urgență. Serialul concurent, „Good Doctor”, a 
trebuit să reacționeze în aceeași manieră. Comedia 
„Superstore” a integrat scara umană, impactul pande-
miei asupra vieții cotidiene și modul în care ea i-a 
afectat pe fiecare dintre protagoniști. La fel, serialul 
francez „Un si grand soleil” a dedicat câteva episoade 
săptămânilor în care personajele s-au aflat în izolare. 
Producția CBS „All Rise”, care este un serial cu tema-
tică judiciară, a fost nevoit ca pe final de sezon să 
filmeze remote un proces desfășurat online, pe 
FaceTime, WebEx și Zoom.

Un caz special este cel al filmelor și serialelor cu tema-
tică distopică aflate în producție sau în post-producție. 
Fie că au adăugat scene, fie că au făcut trimiteri sau 
au accentuat paralela cu „the real thing” – pandemia 
așa cum o cunoaștem și nu mai trebuie să o imaginăm 
–, toate au încercat să-și actualizeze mesajul la noile 
realități. Prima distopie realizată în pandemie a fost 
„Songbird”/„Imuni”, despre o variantă cu mult mai 
letală a Coronavirusului, care lovește coasta de vest a 
Statelor Unite într-un fictiv 2024. Totuși, fiind calchiat 
după multe alte distopii, filmul are o falsă ancorare 
în realitate, dincolo, evident, de numele ales pentru 
virus. „Station Eleven” este un serial cu o tematică 
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post-pandemică. Find încă în producție, a putut să se 
adapteze. Virusul care a produs pandemia din film nu 
este numit „Covid”, dar autorii au avut grijă să facă 
trimiteri clare spre realitatea acestor ani și spre expe-
riența pe care deja o avem fiecare dintre noi.

Nu doar post-apocalipticele au simțit nevoia să își 
actualizeze discursul și nu doar virusul a fost de 
interes pentru cineaști. Pandemia a adus cu sine o 
gamă largă de fenomene, inclusiv un curent anti-ști-
ințific. „Don’t  Look Up”/„Nu priviți în sus” are un cu 
totul alt subiect – un asteroid care va lovi Pământul. 
Dar tema este incapacitatea omenirii din a ieși din 
propriile capcane politice, mediatice, social-media, 
de a se întoarce către dovadă, argument și gândire 
critică. Contestările din perioada pandemiei, anti-
vaccinismul și politicianismul populist devin temele 
centrale, iar experiența ultimilor ani este cea care dă 
credibilitate unui asemenea discurs cinematografic și 
a făcut ca un film modest prin calitățile sale artistice 
să devină un must-see, un film de neratat.

Scenariștii încep să vadă 
pandemia

O producție foarte apreciată pe Netflix a fost „8 Rue 
de l’Humanité”/„Strada Umanității nr. 8”, cu Dany 
Boon. Doar francezii puteau găsi o cheie comică, 
spumoasă pe alocuri, pe un subiect atât de grav și 
o cale de a satiriza personaje și comportamente 
păstrând, în același timp, o atitudine umană și caldă. 
Fără prea mult efort, fiecare ne putem regăsi în perso-
najele acestei comedii, cu bune și cu rele, cu altruis-
mele și cu ridicolul nostru.

Peste Mânecă, un prim răspuns al cinematografiei 
britanice a fost mult mai sumbru. „Locked-down”/„În 
izolare”, cu Anne Hathaway și Chiwetel Ejiofor este 
despre un cuplu aflat în pragul divorțului, care este 
silit să se carantineze într-o zonă de lux a Londrei. 
Ceea ce rezultă este un amestec de comedie, crimă și 
romance. În Asia, primul film care are ca temă centrală 
pandemia este „Cascadele”. Drama taiwaneză explo-
rează presiunile psihologice pe care lock-down-ul 
le-a adus în familii în care mai multe generații au fost 
nevoite să trăiască în comun săptămâni în șir.

Foarte multe alte proiecte sunt anunțate. AlloCiné a 
făcut o listă lungă cu diverse producții în lucru sau încă 
în intenție. Claude Lelouch a declarat că lucrează la o 
actualizare a scenariului pentru „L’Amour c’est mieux 
que la vie”, astfel încât acțiunea să fie plasată în 2020, 
în plină pandemie. Un alt proiect, mult mai radical, 
este „Love in Time of Corona”, cu titlu pastișat după 

cartea „Dragostea în vremea holerei” a lui Gabriel 
García Márquez. Noul film este un lungmetraj realizat 
de Joanna Johnson pentru Disney+, iar premiera este 
iminentă. Dany Boon a anunțat și el o nouă comedie, 
care încă n-a primit titlu definitiv. Tot fără titlu este 
și comedia americană la care lucrează Judd Aptow 
și Pam Brady, comisionată pentru Netflix și care are 
ca subiect un grup de actori și de actrițe blocați de 
pandemie într-un hotel. Fix pe aceeași idee, cineaștii 
germani Kevin și Tobias Schmutzler sunt aproape de 
final cu „Lockdown Movie”, despre un regizor blocat în 
birourile unei case de producție și care, de plictiseală, 
turnează un film. Se vede că primele improvizații ale 
pandemiei ajung ele însele subiect de ficțiune.

Impactul pe care noul coronavirus îl va avea asupra 
societății este deja unul extrem de lung. Impactul său 
asupra cinematografiei – și asupra tuturor celorlalte 
discipline artistice – va fi cu mult mai mare. Temele 
pe care le-a generat sunt extrem de numeroase, iar 
câteva dintre ele au o mare forță culturală. Nu doar 
povești de viață și de moarte, care, oricât de tragice, 
au un „joc secund” destul de limitat. Povești despre 
singurătate, despre izolare, despre prăbușirea sau 
reinventarea relațiilor sociale – a grupurilor, famili-
ilor, comunităților. Despre obstinația cu care unii au 
vrut să își păstreze fragmente din viața de dinainte. 
Despre populism și obscurantism, despre nesiguranță 
și frici, despre oameni care sunt dispuși să le instru-
menteze. Dar și despre umanism și reziliență și despre 
puterea de a o lua de capăt.

Universul filmului documentar

Lista filmelor de ficțiune – seriale, lungmetraje 
și scurt-metraje – care au ca subiect sau context 
pandemia are deja câteva zeci de titluri. Până la 
peste sută se adaugă producțiile documentare din 
cele mai diverse, de la cele științifice, dedicate infor-
mării despre Covid sau despre alte pandemii care 
au afectat altcândva omenirea, până la documen-
tare artistice. Dintre acestea, „Convergență: Curaj 
în vremea crizei” rămâne unul dintre cele mai gene-
roase titluri produse până acum, fiind un film dedicat 
celor care – încă din zilele când nu se știa aproape 
nimic despre Covid și despre cum te poți proteja – au 
luptat pentru a-i salva pe cei bolnavi ori s-au implicat 
în acțiuni de voluntariat pentru a-i proteja pe cei 
mai expuși și mai vulnerabili. Foarte asemănătoare, 
„The First Wave”/„Primul val”, produs de Matthew 
Heineman în spitalele new-yorkeze, și „76 de zile”, 
realizat în Wuhan, documentează lupta cadrelor 
medicale și ale cercetătorilor pentru a identifica 
noul virus și pentru a salva cât mai mulți bolnavi în 
primele zile, cele mai eroice, ale pandemiei. l
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Cum s-a schimbat cinematografia în 
pandemie. Învățături din box-office

Anii extremelor: gamificare extremă și dominația Extremului Orient

P
entru filmul pop, anii de 
după izbucnirea pande-
miei, practic, nu au 
existat. Pentru confor-
mitate: în 2021 a fost o 
creștere de peste 200% 
a încasărilor în cinema-

tografe – față de anul precedent, totuși 
2020 adusese o scădere la doar 13% față 
de anii anteriori. Nivelul de venituri de 
peste 11 miliarde anual al cinematogra-
fiei mondiale din perioada 2015-2019 a 
scăzut la doar 2 miliarde în 2020 și la 4 
miliarde anul trecut.

Cu fața spre Est

Prăbușirea cifrei de afaceri a industriei a adus cu 
sine și transformări în structura publicului de cine-
matograf. Statisticile publicate de Box Office Mojo 
arată o mutație clară a publicului și a rețetelor cine-
matografice către Extremul Orient – China în primul 
rând. După ce măsurile pentru stoparea pandemiei 
s-au dovedit extrem de eficiente în Asia de Est, 
restricțiile au fost minime în perioada următoare, iar 
activitățile publice au putut fi reluate în țări precum 
China, Coreea de Sud sau Australia. Încasările din 
cinematografe, în această zonă geografică, se 
înscriu în cote de normalitate. În schimb, în Europa, 
în Statele Unite, în Rusia, în America Latină etc., 
unde combaterea pandemiei, carantina și vacci-
narea au fost îndelung contestate, iar virusul Covid 
s-a propagat cu o mare forță, activitățile publice au 

fost paralizate. Consumul artistic, inclusiv industria 
cinematografică, s-a prăbușit.

În mod tradițional, piața americană era cea care 
stabilea trendurile. Încasările industriei repre-
zentau o treime până la 50% din încasări; cele mai 
populare titluri erau cele produse de studiourile 
americane și tot în SUA aveau loc cele mai impor-
tante premiere. Situația s-a schimbat radical după 
apariția virusului Covid. Piața americană, pur și 
simplu, a dispărut. Consumul de film s-a mutat din 
sălile de spectacol pe rețelele VOD; multe studi-
ouri și-au amânat producțiile; marile lansări au 
lipsit cu desăvârșire. Prezența filmelor pe marile 
ecrane a scăzut de la zeci de săptămâni pentru un 
titlu important la doar 4-5. Filmul anului, în 2021, 
a fost „Spider-Man: No Way Home”, lansat pe 17 
decembrie, având, deci, doar două săptămâni în 
cinematografe.

În schimb, în Asia de Est și în Australia, după câteva 
săptămâni de carantină foarte dură și în condi-
țiile în care populația s-a conformat măsurilor 
de combatere a pandemiei, activitatea sălilor de 
spectacol a fost una la nivelul anilor precedenți. 
În cinematografe, publicul din China și Hong-Kong 
a reprezentat aproape 50% din publicul mondial, 
iar această nouă realitate a impus și schimbări în 
ierarhia box-office din cei doi ani pandemici. Astfel, 
69 din 100 cele mai vizionate filme din 2020 nu au 
rulat deloc sau au rulat sporadic în cinematogra-
fele din Statele Unite. Cel mai popular film din 2020 
a fost producția RP Chineză „Cei opt sute”. Din 
primele zece titluri ale anului, patru au fost filme 
chinezești, iar unul o animație japoneză.

În 2021 lucrurile s-au schimbat, dar nu foarte mult. 
Studiourile americane s-au reîntors în business, dar 
cu rețete financiare mult diminuate. Filmul anului 
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a fost un „Spider-Man”, dar celelalte poziții de pe 
podium au fost adjudecate de producții chinezești 
– „Bătălia de la Lacul Changjin” și comedia SF „Hi, 
Mom”. Pe locul al 4-lea s-a situat al 25-lea Bond – 
„No Time to Die”, care a făcut încasări compara-
bile cu alte producții importante ale acestei fran-
chise, dar 80% din venituri au fost realizate în afara 
Statelor Unite. Similar, pe 5, „F9: The Fast Saga” – 
parte a seriei „Fast and Furious”, a obținut doar 23% 
din venituri pe piața americană, iar cea mai mare 
parte a veniturilor le-a făcut în China. Topul 10 din 
2021 a continuat, în ordine, cu „Detective Chinatown 
3”, o producție sino-niponă; cu un film Marvel din 
seria „Venom”; și „Godzilla vs. Kong” – distribuit de 
Warner Bros., dar realizat de Legendary Pictures, 
specializată în coproducții sino-americane. Pe locul 9 
a încheiat anul „Shang-Chi și legenda celor 10 inele” 
– turnat de Marvel parțial în mandarină, cu o distri-
buție aproape exclusiv chinezească și în care Ben 
Kinsley și Florin Munteanu au prins doar roluri nega-
tive. În fine, pe 10, „The Eternals” este un Marvel 
obișnuit, cu o distribuție globalistă și un regizor 
chinez. Dar nu toate calculele care privesc publicul 
din China se adeveresc. Atât „Shang-Chi”, cât și „The 
Eternals” au fost interzise de Beijing: primul pentru 
că prezintă „eroi efeminați”, iar al doilea ca represalii 
contra regizoarei Chloé Zao care spusese că în RP 
Chineză „minciuna e peste tot”. Ascensiunea Chinei 
ca primă piață pentru produsele cinematografice 
aduce cu sine, așadar, toate idiosincraziile comunis-
mului chinez, de la xenofobia specifică filmului de 
propagandă – „Cei opt sute”, „…Lacul Changjin” – la 
cenzura discreționară și proiectează asemenea feno-
mene în scaletta box-office-ului mondial.

Serializare și gameficare

„Dune”, cel mai așteptat film al anului, a obținut doar 
rank-ul 11 al încasărilor. Cărțile lui Frank Herbert 
dominaseră ani în șir piața de SF, dar ecranizările 
dezamăgiseră constant. David Lynch încercase în 
1984 un film care a ieșit prea straniu pentru Herbert 
și prea narativ pentru Lynch; în plus, poate concura 
la trofeul pentru cele mai proaste efecte speciale. 
Alte ecranizări fuseseră încercate la nivel de film de 
televiziune, cu rezultate sub-mediocre. Așadar, din 
punct de vedere cinematografic, „Dune” rămânea 
una dintre cele mai mari povești încă nespuse. 
Drepturile de ecranizare au fost acordate lui Denis 
Villeneuve, regizor canadian impus în 2010 de extra-
ordinarul film „Incendii” care, totuși, era o producție 
realistă, cu o mare intensitate dramatică venită din 
explorarea la scară mic-umană a eternelor conflicte 
din Orientul Mijlociu. Ulterior, însă, Villeneuve s-a 
implicat în mai multe producții SciFi, unde stilul 
său pasiv-expozitiv duce la un steam-punk liric, mai 
gustat de critica de film decât de publicul uzual al 
SF-urilor. „Arrival” în 2016 i-a adus o nominalizare 
la Oscar și a fost apreciat pentru tensiunea nepre-
cizată, ocultă și omniprezentă, pe care o provoacă 
o construcție extraterestră apărută de niciunde pe 
Pământ și care refuză orice încercare de comunicare 
cu pământenii. A urmat „Blade Runner 2049”, un film 
apreciat mai mult pentru calitățile sale meta – sunet, 
efecte, cinematografie – decât ca propunere epică. 
Aceleași stângăcii narative sunt prezente și în noul 
„Dune” – sau par a fi prezente. Producția cinemato-
grafică e concepută în două părți, cu aproape 6 ore 
de proiecție. Ceea ce a fost prezentat publicului în 

Dune –  
Timothée Chalamet 
ca Paul Atreides și 
Rebecca Ferguson 

ca Lady Jessica
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2021 este doar prima parte, restul fiind așteptat în 
2023. O judecată asupra întregului film trebuie să 
aștepte până atunci pentru că această primă parte 
nu a beneficiat nici măcar de un final formal, ca la 
vechile filme înainte de intermezzo, dând impresia 
că regizorul l-a tăiat pur și simplu la jumătate, fără 
niciun respect față de structurile dramatice cu care 
toți suntem obișnuiți.

Povestea din „Dune” va continua așadar în stil 
franciză, cu un serial HBO, „The Sisterhood of the 
Dune”, anunțat în regia aceluiași Villeneuve, și 
care este un prequel pentru „Dune”. Evident, fanii 
așteaptă completarea seriei cu întreg universul 
deja dezvoltat pe hârtie de Frank Herbert, dar 
și de alți autori. Fie că vorbim despre cinemato-
grafie, fie de producții pentru televiziune, seria-
lizarea este dominanta momentului. De aproape 
un deceniu, cele mai de succes filme în cinemato-
grafe sunt parte a unor serii sau a unor francize 
și foarte puține filme care au succes de public nu 
revin ulterior cu un sequel sau prequel. Tendința 
era deja clară de dinaintea pandemiei. În 2019, din 
cele mai populare 10 filme ale anului, unul singur, 
„Aladin”, nu era parte a unei serii. La urma urmelor, 
Hollywoodul a spus-o întotdeauna, nu există decât 
21 de scenarii de film, iar când cineva reușește un 
univers narativ – cu (o oarecare) rezoluție, cu o 
scenografie inteligibilă și personaje atrăgătoare – 
intră în scenă partea industrială a creației cinema-
tografice, cea care asigură consistență și predic-
tibilitate unui asemenea business. Deși critica de 
film încă protestează, diferențele dintre marele 
și micul ecran se estompează rapid, pe măsură ce 
micul ecran devine o plasmă spațioasă, iar cinema-
tografele prezintă tot mai multe seriale. Filmul de 
autor și cel de artă își găsește tot mai greu locul 
în cinematografe și tot mai mulți clienți în sistemul 
pay-per-view.

A treia cale

Platformele video-on-demand sau VOD oferă în acest 
moment singurul debușeu pentru filmele cu pretenții. 
Prinse între televiziunea de masă și cinematografia de 
masă, producțiile car ies din șablon mai au doar șansa 
festivalurilor și pe cea a canalelor pay-per-view. HBO, 
Netflix, Amazon Originals, Hulu, Disney+ sau Apple 
TV nu doar distribuie producții independente sau ale 
unor mici studiouri, dar finanțează propriile producții, 
unele dintre ele cu o calitate peste media celor lansate 
inițial în cinematografe. În 2021, chiar și Oscarul a fost 
dominat de aceste companii. Hulu a fost implicat în 
producția „Noamdland”, a sus-numitei Chloé Zao, care a 
luat marele premiu și premiul pentru regie. Aceeași plat-
formă a monopolizat distribuția câștigătorului secțiunii 
de film străin – „Another Round”, dar și a „The United 
States vs. Billie Holiday”. Netflix a candidat cu produc-
țiile proprii „Mank”, „Pieces of a Woman”, „Ma Rainey’s 
Black Bottom”, „News of the World”, „The Trial of the 
Chicago 7”, „Da 5 Bloods” și documentarul „My Octopus 
Teacher”. HBO a fost prezent cu „Judas and the Black 
Messiah” și „Tenet”. Disney+ a fost responsabil de capi-
tolul animații. Apple TV a candidat cu „Greyhound”. 
Amazon cu „Sound of Metal” și „One Night in Miami”. 
În 2022 se anunță aceeași competiție între companiile 
VOD – cu o pondere mult diminuată pentru Netflix. 
După care Academia de Film americană a anunțat că va 
primi în competiție numai filme care au rulat anterior 
în cinematografe. Această regulă existase și înainte și a 
fost doar suspendată pe timpul pandemiei. Totuși, după 
cum s-a schimbat deja modelul de afaceri din ultimii ani, 
putem anticipa că Oscarul din 2023 va reuni doar filme 
cu supereroi, prequeluri și sequeluri. Poate și un film cu 
agresiunea japoneză din al doilea război mondial pentru 
a da satisfacție celei mai dinamice piețe a momentului, 
cea din China comunistă. l

Sinteze realizate de Nicu Ilie
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Daniela Zbârcea

Imaginea de sine,  
de la realitate la artă
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I
maginea de sine a devenit în 
timp un subiect important 
de exploatat nu numai prin 
pictarea de autoportrete, dar 
și prin utilizarea fotografiei și 
a filmului. În contemporane-
itate, imaginea eului este un 

subiect excesiv folosit prin toate mijloa-
cele de expresie vizuală, atât în artă 
cât și în viața de zi cu zi. De la simplul 
album de familie, la crearea unei identi-
tăți pe rețelele de socializare, Facebook 
sau Instagram, fotografia care reflectă 
imaginea personală nu mai este un 
simplu document de identificare, ci 
poate fi un instrument de creație de sine 
stătător.

Fotografie, artă și politică

Pornind de la viața reală spre artă, sau invers, de 
la artă spre viață, artiștii vizuali au folosit adeseori 
imaginea personală și povestea vieții private ca 

sursă de inspirație în creația artistică. În anii 1930, 
artista suprarealistă Claude Cahune folosea foto-
grafia autoportret și textul pentru a-și contura 
imaginea și pentru a se identifica. Arta sa era de 
natură politică și personală. Claude Cahune își 
dezvăluia o identitate androgină. În autobiografia 
intitulată „Disavowals” sau „Cancelled confes-
sions”, artista afirmă: „Masculin? Feminin? Depinde 
de situație. Neutru este unicul gen care mi se potri-
vește”(1).. Mai târziu, artista Cindy Sherman va 
folosi fotografia autoportret cu scopul de a trage 
un semnal de alarmă asupra modalității prin care 
mass media poate uniformiza identitatea perso-
nală. Începând cu anii 1970, ea realiza mai multe 
serii de fotografii alb-negru și color cu tematica 
autoportretului folosind diverse roluri. Imaginea 
femeii în viziunea lui Cindy Sherman era realistă, 
plină de dramatism, grotesc, vulnerabilitate, artista 
alegând să distrugă stereotipurile create de soci-
etate și să prezinte adevărul din spatele scenei. 
Cindy Sherman recunoștea că este fascinată de 
latura respingătoare a imaginii mai mult decât 
de cea frumoasă: „Am ajuns în punctul în care am 
înțeles cum oamenii se pot manipula pentru a arata 
într-un anumit fel. Sunt dezgustată de modul în 
care oamenii ajung ei înșiși să arate frumos. Sunt 
mult mai fascinată de cealaltă parte”(2). Uneori 
linia între viață și artă este aproape insesizabilă, așa 
cum se întâmpla la artista de origine sârbă Marina 
Abramović, pentru care performance-ul este parte 
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din viață. Alehandro Jodorowski afirmă că „pentru 
Marina Abramović, nu există nici o diferență între 
artă și viață”(3).

„Jurnal” – o reflectare  
a contemporaneității

Într-o abordare up-datată la practicile actuale 
în materie de folosire a imaginii de tip autopor-
tret, proiectul pe care îl propun sub titlul „Jurnal” 
cuprinde o serie de colaje fotografice și fotografii 
care urmăresc o traiectorie proprie în căutarea 
identității. Imaginile pot fi pagini rătăcite dintr-un 
jurnal, fragmente de timp materializate, prezențe 
ale memoriei care se desfășoară vizual în reprezen-
tări originale. Instantanee surprinse pe parcursul 
vieții, autoportrete fotografice sau detalii din spațiul 
intim al atelierului, aceste pagini de jurnal urmăresc 
momente din trecutul recent. Seria cuprinde colaje, 
instalații fotografice, un fel de album personal atipic. 
„Jurnal” trimite la un exercițiu de reorganizare și 
recontextualizare, într-o modalitate nouă: clipe 
vizuale mixate, care aduc în prezent idei, senzații, 
sentimente trecute. Imaginile sub numele de „Clipe” 
sunt diferențiate cu anumite hash-taguri, ca formă 
de facilitare a găsirii de indicii pentru interpretarea 

lor. Această serie pornește de la arhiva fotografică 
realizată cu telefonul și postată pe Instagram în 
ultimii ani, ceea ce a și condus la soluția hash-tagu-
rilor din titlul fiecărui colaj foto. Fotografiile sunt 
alese spontan, fără un criteriu cronologic, au la bază 
o mișcare naturală, fără un ghidaj al rațiunii, fără 
autoanaliză. Împreună, ele se transformă în povești 
personale, care amintesc de clipe trecute, dar care 
recompun în actualitate o nouă stare. Un exercițiu 
de meditație, de limpezire a gândurilor și a intenției, 
prin folosirea unui joc. Alegerea stilistică de a porni 
de la o serie de fotografii care sunt prelucrate prin 
filtrele de Instagram și de a le asocia cu fotografii 
analog din arhiva personală e o formă de acceptare 
și de implicare a imaginii, indiferent de context și 
tehnică.

Bibliografie:

1. Claude Cahun, Biography, Claude Cahun 1894–
1954 | Tate
2. Larry Frascella, „Cindy Sherman’s Tales of Terror”, 
Aperture 86.103 (Summer 1986), p. 49
3. Marina Abramović, Încălcând toate granițele, 
trad. din engleză de Florin Tudose, Ed. Pandora, 
București, 2019

Daniela Zbârcea este artist vizual, trăiește și lucrează în București. 
În prezent urmează cursuri doctorale la Universitatea Națională de 
Arte București, cu tema de cercetare „Reprezentări vizuale auto-
biografice în arta contemporană”. Mai multe imagini cu proiectele 
artistei pot fi găsite pe site-urile www.danaartgallery.ro și www.
danielazbarcea.weebly.com.



45

nr. 628 | 08.22



46

revistaCULTURA.ro



47

nr. 628 | 08.22



48

revistaCULTURA.ro

Teodor Stan

Dr. Victor Velculescu 
despre atuurile culturale 
ale diasporei științifice 

și despre medicina 
personalizată

R
ecunoscut internațional pentru 
descoperirile sale în genomică și 
în cercetarea cancerului, doctorul 
Victor Velculescu este co-director 
și profesor de oncologie, patologie, 
medicina și biologia cancerului la 
Centrul de Cancer „Sidney Kimmel“ 

din cadrul prestigioasei Universități de Medicină 
„Johns Hopkins”, Baltimore. Este membru de onoare al 
Academiei Române și membru al academiei asociației 
americane de cercetare în cancer. De asemenea, este 
consilier în mai multe organizații și centre academice 
din lume din domeniul cercetării cancerului. 
Importanța muncii sale a fost apreciată cu multiple 
premii, fiind laureat al unor  organizații de prestigiu 
americane și europene.
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Acest nou interviu-profil din seria dedicată personalităților marcante ale dias-
porei româno-americane aduce în discuție posibilul rol al cercetătorilor din dias-
pora în revigorarea tradițiilor academice și intelectuale din țară, prin sprijinirea 
centrelor de cercetare și dezvoltare.

Victor Velculescu a terminat facultatea de științe biologice la Universitatea 
Stanford, California, și apoi a urmat facultatea de medicină și un program 
doctoral în cadrul Universității „Johns Hopkins”, unde lucrează până în prezent.

S-a născut și a copilărit până la șase ani în București.

Cine au fost cei care au avut un impact major în formarea 
dumneavoastră și ce anume din bagajul cultural specific socie-
tății în care v-ați născut a jucat un rol important în integrarea 
dumneavoastră profesională și socială în societatea adoptivă?

În primul rând, părinții și bunicii au avut un rol important în 
formarea mea. Cu siguranță, duceau o viață destul de grea, dar 
eu nu realizam acest lucru. Cred că sunt lucruri pe care am ajuns 
să le interiorizez, care mi-au marcat propriile decizii de viață, pe 
care cred că le-am preluat de la ei: importanța educației, compasul 
etic în tot ceea ce faci, necesitatea de a te gândi la impactul pe 
care îl ai asupra celor din jur, dorința de a construi și de a lăs a  în 
urmă ceva în beneficiul tuturor. Sunt valori care, uneori, par a fi 
în contrast cu societatea modernă, în care individualismul înțeles 
greșit primează. Toți cei din cercul intim al familiei în România, 
deși împliniți profesional, erau persoane extrem de modeste, 
atenți la cei din jurul lor, la coeziunea grupului, la echipele și 
prieteniile legate. Modestia aceasta este o valoare ce-ți permite 
să pui în perspectivă lucrurile importante în viață, să definești 
ce înseamnă succesul personal prin contribuția adusă societății. Sigur, poți 
ajunge să fii tu cel care conduce echipe de lucru, dar, făcând acest lucru din 
pasiune și cu modestie, ești, de fapt, mult mai eficient decât dacă ai ca țintă 
impunerea voinței tale asupra celor din jur și ești motivat de dorința de a te 
autopromova. În retrospectivă, modelele oferite în acest cerc al familiei mi-au 
inspirat o atitudine cu aplicabilitate atât în viața personală, cât și în cea profe-
sională, și o percep ca fiind un atu. De altfel, în medii profesionale, cum este 
cel al cercetării științifice, spiritul de echipă este necesar, cunoașterea este 
incrementală și deservirea binelui public este primordială. Modestia, politețea 
și bunul-simț duc la relații mai firești cu cei cu care lucrezi decât o viață de 
continuă autopromovare, atât de comună societății curente.

De asemenea, am avut ca mentori profesori din Statele Unite, locul în care am 
primit toată educația mea, începând cu cea elementară și terminând cu studiile 
postdoctorale. Unii dintre ei au avut un impact major. Este de remarcat corec-
titudinea și seriozitatea sistemelor de învățământ și de cercetare americane. 
Disciplina și modul direct de a discuta subiectele cele mai dificile formează o 
bază pentru cercetare avansată și progres în multe domenii științifice.

Ce aspecte din drumul dumneavoastră de viață și din experiența personală a 
emigrării au contribuit la depășirea obstacolelor întâlnite?

Valorile culturale ale familiei au impulsionat alegerea facultății și a carierei. 
Ca nou veniți, părinții lucrau enorm pentru a-și putea relua carierele, iar 
modelul lor m-a motivat. Aceasta etică a muncii, tipică imigranților, se trans-
mite copiilor. La rândul meu, țineam să dovedesc că nu sunt mai prejos de cei 
privilegiați, născuți aici. Necesitatea de a munci foarte mult pentru a supra-
viețui (fără resurse din familie, proprietăți și confort financiar moștenite) 
pare a fi un dezavantaj, dar, pentru un copil care vrea sa facă bine, aceste 

Ca nou veniți, părinții 
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tipică imigranților, se 
transmite copiilor.
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lipsuri pot fi un imbold. Am înțeles că trebuie să mă descurc de unul singur, că 
părinții au trecut un ocean și au traversat un continent să mă aducă până aici, 
iar acum trebuie să performez cât mai bine pe tărâmul american. Sacrificiul a 
fost prea mare ca eu să nu încerc să fac lucruri remarcabile. Nu a fost o aștep-
tare exprimată, dar am interiorizat de mic copil acest lucru. Ei nu au mi-au 
impus direcția, ci m-au încurajat să studiez ceva ce-mi face plăcere și să aleg 
o profesie prin care să îi pot ajuta și pe alții. De fapt, experiența emigrării 
îți dă o anumită încredere, realizând că, împreună cu familia, ai trecut prin 
niște lucruri incredibile. Pentru cei ce au trăit doar în societatea americană 
nu există termeni de comparație cu ceea ce înseamnă dictatura, ce înseamnă 
regim totalitar. Ce a fost rar în experiența mea a imigrării este, totuși, că 
trauma dezrădăcinării nu a primat. La sosirea în Statele Unite am avut parte 
de relații cu oameni calzi din jurul familiei și acest lucru a făcut ca trauma 
acelei despărțiri să se resimtă mai puțin.

Ce a determinat alegerea carierei?

Am avut norocul de ajunge la Universitatea Stanford. Mă gândeam că voi 
deveni medic, dar am realizat că îmi plăcea cercetarea, în special biologia mole-
culară, care formează substratul tuturor proceselor medicinei. Am terminat 
facultatea de științe biologice, participând încă de atunci într-un grup de cerce-
tare puternic al departamentului de biochimie, un centru recunoscut pentru 
cercetarea proceselor moleculare de bază. Am avut parte de mentori buni 
în domeniul transportului intracelular, un domeniu apropiat de studiile lui 
George Palade.

În acea perioadă a studenției, am trăit intens, dar de la depărtare, căderea 
regimurilor comuniste și urmăream îndeaproape evoluția României. Cu entu-
ziasmul tinereții, am făcut parte din grupul „Studenți pentru Democrație în 
Europa de Est”. Acest grup a călătorit în acea perioadă în Cehoslovacia și în 
Polonia, iar eu am inițiat o relație cu cei din România. Mergeam împreună cu 
alți studenți și predam engleza studenților din București la cursuri de vară.

Am optat apoi pentru programul combinat de medicină și doctorat la facul-
tatea de medicină „Johns Hopkins”, în Baltimore, prima și cea mai cunos-
cută facultate de medicină în America. Aici am realizat că pasiunea mea 
este genetica umană, „genomics”, studierea cauzelor cancerului, ca boală 
genetică provocată de transformări anormale la nivelul ADN-ului. Studiile 
mele în ultimii 30 de ani ne ajută să înțelegem mai bine aceste schimbări și 
cum le putem folosi în noi terapii sau pentru îmbunătățirea diagnosticării.  
În 1995, în timpul doctoratului, am dezvoltat o metodă nouă pentru a vedea 
exprimarea simultană a tuturor genelor (tehnologia SAGE). Era ceva nou la 
acea vreme și am prezentat-o la o conferința UNESCO găzduită la Brașov în 
1997.

Recunoașterea și distincțiile repetate, obținute datorită descoperirilor 
făcute în domeniul dumneavoastră, vă impun ca model și persoană publică 
de prestigiu, care face cinste, bineînțeles, și diasporei științifice românești. 
Însă relevanța acestor contribuții în societatea americană se cuantifică în 
limbajul impactului comercial, cel al antreprenoriatului. Cum ne-ați sfătui 
să hrănim această percepție pozitivă a imigranților pentru a spori presti-
giul diasporei științifice românești și implicit al societății românești în țara 
noastră adoptivă?

Cariera mea în cercetarea geneticii cancerului a dus la multe descope-
riri. În primii 10 ani, observații făcute de echipele noastre au dus la noi 
terapii. Am făcut prima secvențiere a unui genom al cancerului și această 
analiză detaliată a dus la dezvoltarea medicinei personalizate. Ca rezultat 
al studiilor noastre se pot face teste specifice care analizează un cancer și 
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identifică terapia specifică cea mai folositoare 
pentru persoana respectivă. Analizele de țesut 
și sânge permit ajustarea rapidă a tratamentului. 
Prima și singura analiză genetică de cancer apro-
bată de FDA curent pe piață în America și în toată 
lumea a fost însă doar primul pas. A dus la reali-
zarea aplicabilității acestei tehnologii în depis-
tarea cancerului la persoane care nu prezintă 
simptome, în ideea de a interveni mai devreme 
și a avea o rată mai bună de succes în prevenirea 
și tratarea cancerului. Metodologiile curente nu 
sunt însă suficiente. Se estimează, de exemplu, că 
doar 6% din populația care fumează este testată 
pentru cancerul de plămâni. Un test de sânge, 
ușor de efectuat ca rutină anuală, împreună cu 
toate celelalte teste de sânge, implementat de 
toate cabinetele medicilor de familie, nu doar în 
America, dar și în restul lumii ,  ar revoluționa capa-
citatea de monitorizare și prevenire a cancerului. 
Această nouă metodologie dezvoltată de noi se 
numește DELFI (DNA Evaluation of Fragments for 
Early Interception). Este o metodă ușor de imple-
mentat, care poate fi reprodusă la o scară mare, și 
accesibilă financiar. Aceasta tehnologie de depis-
tare timpurie și intervenție rapidă utilizează inte-
ligența artificială pentru a detecta orice fel de 
cancer, prin identificarea amprentelor universale 
ale cancerului în sânge. Și, deoarece fragmentarea 
este diferită în fiecare tip de cancer, tehnologia 
poate identifica unde este localizat și care este 
tipul de cancer. Tehnologia DELFI oferă perspec-
tiva unei eficiențe a costului, ceea ce poate duce 
la o implementare la scară largă. Testele genetice 
în cancer sunt în general extraordinar de scumpe 
și nu pot fi folosite pe scară mare nici în Statele 
Unite și nici în țări în curs de dezvoltare. Aici inter-
vine etica personală a cercetătorilor, convingerea 
că cercetarea este menită ajutorării umanității, nu 
deservirii doar a unei elite selecte.

Cum considerați că diaspora științifică poate 
asista centrele de cercetare din țară sau poate 
favoriza includerea cercetătorilor români în 
grupuri de studiu internaționale?

Aș fi dorit să existe mai multe oportunități de 
încurajare a participării cercetătorilor din țară în 
programe și echipe transnaționale. Am ajutat în 
acest sens, în cursul anilor, la stabilirea unor punți 
prin participarea mea la numeroase congrese din 
țară, dar și prin consilierea unor instituții, în struc-
turarea unor proiecte. Cred însă că eforturile 
personale nu sunt îndeajuns .   S -ar putea face mult 
mai mult dacă ar exista un interes susținut și s-ar 
aloca resursele necesare. Într-un raport din martie 
2021 al Comisiei Europene, România avea raportat 
cel mai mic buget alocat cercetării și dezvoltării 
dintre toate țările membre ale Uniunii Europene. 
Sumele guvernamentale alocate cercetării sunt 

în continuă scădere. De asemenea, absorbția 
fondurilor europene pentru cercetare accesibile 
României  prezintă  una dintre cele mai slabe rate 
de succes din cadrul Uniunii. Acest ciclu nefast 
limitează perspectivele României în atragerea 
unor tineri cercetători, care să revină în țară și să 
continue în ramurile de cercetare deja probate, în 
care țara are totuși o tradiție și o reputație pentru 
excelență. Există expertiză în cadrul diasporei, 
oameni care ar putea sprijini consolidarea unor 
institute specializate, care să colaboreze îndea-
proape cu centre de excelență din Statele Unite. 
Cred că sunt foarte multe persoane stabilite în 
străinătate care ar putea sa ajute în consilierea 
pentru modelarea structurii acestor organizații 
destinate cercetării. Este însă nevoie de o dorință 
internă susținută și apolitică  pentru a se putea 
face aceste lucruri.

Înțelegând valorile și sistemele de referință (atât cele 
ale țării natale, cât și ale societății americane), ce 
sfaturi bazate pe experiența personală ați oferi celor 
care vizează o carieră în cercetare sau în antrepreno-
riat medical şi, posibil, în stabilirea în Statele Unite?

În ziua de astăzi există vaste oportunități, nu doar 
în medicină, dar și în multe domenii complemen-
tare. Cu suficient interes și cu educația necesară, 
sunt multe oportunități de afirmare, oriunde te 
afli. Științele medicale de astăzi (spre deosebire de 
trecutul nu foarte îndepărtat) se intersectează cu 
inteligența artificială, cu bioinformatica, iar toate 
aceste interacțiuni transdisciplinare au tradiții şi 
ramuri puternic dovedite, atât în țară, cât și în dias-
pora științifică. Aș încuraja persoanele pasionate 
de cercetare să considere aceste domenii, care 
cunosc o dezvoltare rapidă, exponențială, și în care 
există perspectiva afirmării și împlinirii profesio-
nale dacă rămâi fidel valorilor și compasului etic în 
care ai fost format. Pandemia nu a făcut decât să 
scoată în evidență necesitatea investițiilor în aceste 
domenii – al cercetării bolilor infecțioase, dar și în 
cel al prevenției. Costurile ridicate ale unei socie-
tăți pentru a asista bolnavi ajunși în faze terminale 
evidențiază eficacitatea investițiilor și intervențiilor 
preventive. Medicina post-pandemie se îndreaptă 
accelerat spre intervenții incipiente, cu potențial 
imens în reducerea  costurilor umane și financiare. 
Eforturile noastre de a dezvolta un test de sânge 
care poate semnala timpuriu prezența incipientă a 
cancerului ar putea duce la descentralizarea depis-
tării cancerului, la diagnosticare nu doar în centre 
specializate, ci simplu, prin efectuarea unor analize 
recurente, accesibile tuturor. Sistemul de sănătate 
publică din țară și centrele specializate de cerce-
tare de acolo ar putea fi în avangarda acestor trans-
formări care creează o fenomenală deschidere spre 
accesibilitatea financiară, la scara largă, a medicinei 
personalizate. l
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5 minute de proză: 

Fragmente din romanul 
„a.normal” de Andrei Velea

Momentul divorțului

„Încerc să n-o privesc direct, să par indiferent. Îi iese și ei, privește concen-
trată ecranul din mână. Poate-și scrie cu vreun iubit nou, cine știe. Sau poate 
că muncește. De azi e femeie liberă. Fostă soție. Să rețin nuanța asta: fostă. 
Repet, să se întipărească: fostă soție. La întrebarea ce nume să poarte după 

divorț, zice că al meu. Ei, asta-i bună! Că cică așa o știe 
lumea la muncă, că așa semnează prin acte la firmă, că 
așa o cunosc clienții, site-urile profesionale și altele la 
fel… Ce să mai comentez? E doar un nume… Nu mă 
costă nimic în plus. Oricum eu achit cheltuielile nota-
riale. Na, sunt bărbat… Dar tot nu înțeleg infidelitatea 
înnăscută a femeilor față de numele de domnișoară. 
Zen. Astăzi sunt generos, sunt un adevărat domn. Nu 
mă opresc eu într-un nume.”

Relația în declin

„Dormeam separat de ceva vreme, nu ne mai suportam 
reciproc. Ea considera că mă foiesc excesiv, pe mine mă 
irita la culme programul strict, parcă impus cu forța, de 
somn. Aveam obiceiul de-a răsfoi până târziu telefonul. 
Eram desincronizați și cu programul de muncă, ea se 
culca mai devreme și se trezea prima. Așa că am început 
să dormim în camere separate. Lucru care nu îmi dădea 
pace, desigur, citind în asta iremediabilul început al 
sfârșitului.

Îmi amintesc o noapte când ne-am întâlnit pe la trei 
dimineața în hol. Am aprins lumina neștiind că era 

și ea acolo. M-am speriat de prezența ei de parcă dădusem de o fantomă. 
Eram după una dintre escapadele virtuale care-mi populau viața erotică. 
Nu știu ce căuta ea acolo. Avea ochii goi, ficși, cu cearcăne mari, lunatici. 
Am privit în oglinda din hol. Acolo am putut vedea ambele imagini preț de 

Andrei Velea este specializat 
în informatică economică. 
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câteva secunde. Arătam buhăit și vinovat, lipsit 
complet de vitalitate. Împreună eram imaginea 
unui cuplu în destrămare. Cadrul mi-a rămas 
pe retină. Nu mai aveam nicio noimă împreună. 
Eram doi oameni care nu fac altceva decât să se 
sape reciproc și care împart, nevoiți, un acoperiș 
împreună.”

Lumea de afară

„Refăcute după pandemia de coronavirus și după 
războiul din Ucraina, economiile dezvoltate au 
pompat sume fantastice de bani în inteligența 
artificială, noul El Dorado al tehnologiei. Acest 
domeniu a confirmat, iar rezultatele au început 
să curgă. Mai întâi telefoanele personale, care 
oricum dominau piața cu tot soiul de algoritmi 
inteligenți înăuntru, apoi dispozitivele casnice, 
de la ochelari, la aspiratoare sau la frigidere 
care comandă singure mâncare. Acum trei ani au 
apărut primele mașini complet autonome pe stră-
zile orașului și sunt din ce în ce mai ieftine și mai 
populare. Firme puternice s-au unit în proiecte 
scumpe de cercetare pentru a ajunge la taxiurile 
fără șofer.

Orașul de la Dunăre a fost primul din România care 
a investit în autobuze autonome, asta datorită 
deschiderii primarului către tehnologie, un proiect 
pilot care s-a dovedit un succes și a fost urmat de 
celelalte orașe mari din țară.

Universitatea a început să țină mai aproape de 
mediul privat, secțiile de informatică s-au înmulțit 
ca ciupercile, iar firme celebre, precum Intel, 
Samsung sau Tesla și-au deschis puncte de lucru 
pe malul Dunării. Un aflux de tineri IT-iști din state 

precum Moldova, Ucraina sau India a oferit sufici-
entă forță de muncă și a revigorat economia locală. 
În doar zece ani, pornind de la ideea aeroportului, 
orașul și-a schimbat complet fața.” l

Toate subtitlurile aparțin cititorului și nu se regăsesc în 
carte. Ele reprezintă o încercare de mapare a lecturii.

Din prefața scrisă de Laurențiu-Ciprian Tudor pentru 

„a.normal”:
În aceste condiții, în care „feminitatea își flutură sensibilitatea între floare și haos”, a încerca să 
repari „cuplul desincronizat și îngropat în certuri inutile” pare o misiune imposibilă. Nu reușește 
terapia individuală, consilierea de cuplu și totul se deteriorează până la pierderea simțului reali-
tății, până la limita nebuniei. Toate ingredientele (auto)distrucției și a decristalizării cuplului sunt 
aici: alcool (și nopți pierdute în baruri), îndoiala de sine și sentimentul pierderii minții, contrazi-
ceri, agresivitate pasivă (tăceri cu ură) și activă (violența fizică), nevoia de control, competiția 
dintre parteneri, dispariția relațiilor sexuale și mutarea sexualității în virtual (asta va fi, de altfel, 
una dintre problemele de mâine), pornografie, înșelatul ca răzbunare, dar și deviații sexuale și 
pansexualism ș.a.m.d.. Remarc foarte buna, sincera și îndrăzneața descriere a acestei etape de 
uzură și dispariție a sentimentelor (foarte bine cunoscută de specialiști) agravată, în cazul celor 
doi, și de criza de mijloc traversată de soți.”
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Andrei Velea  
despre romanul „a.normal”

„Am practicat un fel de 
realism crud, o disecție  

a relației de cuplu”

Interviu realizat de Carmen Corbu
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„Nu am vrut să țin o lecție sau 
să existe o învățătură la mijloc”

Prima persoană care mi-a vorbit despre cartea ta 
mi-a spus că „a.normal” este o carte de dragoste. 
Este?

Prin „roman de dragoste” publicul tinde să înțe-
leagă mai degrabă ceva siropos. În romanul 
„a.normal” am încercat să surprind și unghiurile 
complicate, colțurile tocite, cotloanele ascunse, 
alambicate și întunecoase ale iubirii. Nu poate fi 
citită cu așteptarea că e o poveste roz de dragoste. 
Ci mai degrabă cu așteptarea că surprinde sufletele 
personajelor într-o tensiune extremă, alunecând 
rapid între un pol și celălalt, de la sentimente înăl-
țătoare, la senzația de plumb peste tot împrejur. 
Din punctul meu de vedere am practicat un fel de 
realism crud, o disecție a relației de cuplu. Și am 
încercat pe cât posibil să nu arunc nicio prejudecată 
deasupra. Nu am judecat printr-o prismă morală, nu 
am vrut să țin o lecție sau să existe o învățătură la 
mijloc. Am vrut să surprind relațiile așa cum sunt 
ele efectiv, nu așa cum ne-am dori să fie.

„Pare o disoluție la prima 
vedere”

Ce și cum e dragostea în acel timp al cărții? Acel 
timp ușor în avans… adică oamenii au mai făcut 
un pas, folosesc mașini autonome, dar par la fel 
cu cei de acum, cantonați în contractualismul și 
individualismul actual.

Unora le-ar părea un timp al disoluției. Altora, un 
timp în care privim în față adevărul. Dar să facem 
câteva distincții. Dragostea este de când lumea, 
instituția căsătoriei e un contract și statul are 
monopol asupra lui momentan. Nici nu putea fi rupt 
până de curând, divorțul abia de are un secol de exis-
tență. În carte am sugerat acel moment când statul 
nu va mai avea monopolul asupra instituției căsă-
toriei și un astfel de contract se va putea încheia 
oriunde, în termeni foarte diferiți. Pare o disoluție 
la prima vedere. Dar dragostea și relațiile dintre 
noi sunt una, codificările lor în legi sunt altceva. 
Procesul disoluției căsniciei (mă refer la contract) 
a început cu romantismul și cu liberalismul și e clar 
că va duce către liberalizarea completă a institu-
ției căsătoriei. Dar dragostea, iubirea rămân la fel, 

cu dilemele lor de milenii. Și vor rămâne aceleași 
dileme chiar și atunci când vom fi înconjurați de 
mașini autonome și drone inteligente. Realitățile 
tehnologice dimprejur se schimbă rapid, însă dile-
mele sufletului rămân aproape la fel. Asta ne defi-
nește ca oameni. Și ce bine ar fi să avem contracte 
care să țină cont de realitățile ființei noastre și mai 
puțin de interesele statului…

„O punte între lumea mai 
veche, a cărților, a librăriilor și 
lumea actuală a rețelelor sociale 

sofisticate”

I-ai pus pe cei doi protagoniști să se întâlnească la 
o lansare de carte. Cred că e cam singurul element 
care ține de instrumentarul consacrat al poveștii 
de dragoste. De ce această alegere?

Acolo, în acea librărie, se discută despre o carte a 
unui gânditor tare drag mie, José Ortega y Gasset. 
E vorba de colecția de eseuri „Studii despre iubire”. 
Acea carte, la care personajul feminin meditează 
și despre care are o raportare polemică, devine un 
liant. Mi-a plăcut mult această idee: cartea spani-
olului să fie o punte între lumea „mai veche”, a 
cărților, a librăriilor și lumea „actuală” a rețelelor 
sociale sofisticate. Putea fi, altminteri, o aplicație 
pentru dating, cu algoritmi de inteligență artifi-
cială, care să-ți găsească partenerul și să-ți și aran-
jeze întâlnirea. Am scris un poem despre un astfel 
de scenariu. Însă am preferat cartea filosofului 
spaniol și am vrut ca personajul feminin să medi-
teze la citatele din carte și să aibă o raportare vie, 
autentică, la ele, în care acceptă unele idei și este 
intrigată de altele.

„Despre dragoste, eu cred  
că e legată de contextul în care 

se desfășoară”

Gândindu-mă la cum începe cartea, cabinetul 
notarial și acei câțiva „creier de găină” și divertis-
mentul ieftin de pe monitorul tv din sală, vreau să 
te întreb: de ce nu am scăpat de creierele de găină, 
dacă avem până și mașinile autonome? Și te-aș 
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mai întreba și dacă dragostea e sau nu în legătură 
cu contextul spațial și temporal. Dragostea ar fi 
să fie mai frumoasă și mai bună într-o lume mai 
frumoasă și mai bună? Sau nu neapărat?

Literatura cyberpunk are doi piloni de bază: 
progres tehnologic uluitor și umanitatea decăzută. 
Nu știu dacă asta va fi regula, dar nici nu văd de ce 
progresul tehnologic ar trebui să tragă după sine 
în mod necesar și progresul spiritual. Poate fi, la fel 
de bine, un regres. Ortega y Gasset vorbea în altă 
carte, „Revolta maselor”, despre „noii barbari”, 
adică indivizii născuți într-o societate avansată 
tehnologic, la care nu au contribuit și despre care 
au impresia că se datorează lor. Spirite primitive 
într-o lume high-tech. „Minți de găină”, ca să folo-
sesc limbajul din „Visează androizii oi electrice?” 
de Philip K. Dick, cartea care a stat la baza filmului 
„Blade Runner”. Da, se poate asta! Cât despre 
dragoste, eu cred că e legată de contextul în care 
se desfășoară. Nu cred în poveștile pure, tempo-
rale. Și nici nu mă interesează asta. Ceea ce mă 
interesează e să le surprind mișcarea în context, 
să surprind felul în care se dezvoltă povestea în 
momentul actual. Dragostea are elemente atem-
porale, dar ea se desfășoară mereu într-un context 
temporal. Și acea contradicție și zbatere mă inte-
resează s-o surprind. Cred că dragostea ar fi mai 
frumoasă, mai liberă, într-o lume fără atâtea 
contracte.

„Orice întrebare e o întrebare 
bună…, tăcerea e apăsătoare”

Ne întoarcem la protagoniștii care se întâlnesc 
într-o librărie, la o lansare de carte, și o să vin cu 
câteva întrebări extraliterare. Prima: Cum vezi 
lansările de carte? A doua: Crezi că întrebări de 
genul „Despre ce e vorba în cartea ta?” sau „Pentru 
ce tipologii de cititori ai scris această carte” sunt 
întrebări acceptabile?

Lansările de carte de la noi sunt anapoda. În alte țări 
se practică întâlnirile cu autorul. Publicul a citit deja 
cartea, e interesat de anumite răspunsuri și parti-
cipă în cunoștință de cauză. La noi se presupune 
că abia atunci se lansează cartea, că participanții 
nu au citit-o și trebuie să le faci poftă s-o cumpere. 
Trebuie să zici ceva, dar nu prea multe. Și e un spec-
tacol pe muchie de cuțit, uneori cu accente hilare. 
Dar da, ajută lansările de carte și iau mereu în serios 
orice întrebare sau sugestie venită din partea publi-
cului. Orice întrebare e o întrebare bună, ca să spun 
așa. Tăcerea e apăsătoare, doar ai venit acolo să 

vorbești cu oamenii, să ai un dialog. Dezbaterea e 
vie, autentică.

„Ce înțelegem noi astăzi prin 
metaforă provine, istoric 

vorbind, din discursul politic”

Vezi asemănări între scriitori și politicieni? De 
exemplu, scriitorul, ca și politicianul, trebuie să 
dea socoteală pentru ceea ce publicul investește… 
încredere, timp, bani?

Benedetto Croce spunea în „Estetica” (partea de 
istorie a esteticii) că ceea ce înțelegem noi astăzi 
prin metaforă provine, istoric vorbind, din discursul 
politic al marilor oratori ai Antichității. Privind așa, 
exagerările de discurs ale unor politicieni și meta-
forele literare ale scriitorilor seamănă pe undeva. 
La fel, ambii sunt persoane publice, se adresează 
publicului. Și chiar dacă preferăm să spunem că lite-
ratura e complet apolitică, nu e chiar așa. Scriitorii 
și politicienii sunt implicați în societate, îi iau pulsul. 
Chiar dacă scopul lor final diferă, au, totuși, puncte 
în comun. l
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Gelu Sabău

O carte despre Alexandre 
Kojève, sfârșitul istoriei 

și filosofia europeană 
contemporană

Kojève este convins că epoca statelor naționale a 
trecut.

Cartea de față, apărută în urma unui simpozion 
organizat în anul 2020 la Colegiul Noua Europă din 
București, cu tema „Alexandre Kojève. De la filo-
sofia istoriei la antropologia filosofică”, grupează 
mai multe studii legate de gândirea lui Kojève și 
a influenței acesteia asupra mediului filosofic și 
politic occidental. Este de notat calitatea de primă 
mână a contribuțiilor din volum, precum și faptul că 
autorii sunt toți tineri, cu vârste cuprinse, cu aproxi-
mație, între 30 și 40 de ani.

Alexandre Kojève, pe numele său adevărat Aleksandr 
Vladimirovici Kojevnikov, este un gânditor de 
origine rusă, emigrat în Occident după Revoluția 
Bolșevică. Mai întâi studiază filosofia în Germania, 
unde scrie o teză de doctorat despre gândirea reli-
gioasă a lui Soloviov, apoi va susține, în perioada 
interbelică, un curs despre Hegel, la École Pratique 
des Hautes Études, în Paris. Seminariile de la Paris îl 
vor face celebru ca interpret original al lui Hegel și 
unul din oamenii care a reușit să relanseze hegelia-
nismul în gândirea europeană. După al Doilea Război 
Mondial va lucra ca înalt funcționar al Ministerului 
Economiei și Finanțelor din Franța, încercând să 
impregneze documentele oficiale la care lucrează 
cu gândirea sa despre sfârșitul istoriei.

Studiile din carte pot fi grupate, în linii mari, în 3 
categorii: 1) despre concepția filosofică a lui Kojève 
și felul în care îl citește pe Hegel prin prisma feno-
menologiei heideggeriene (Ovidiu Stanciu, Silvia 
Munte, Ștefan Iordănescu); 2) despre gândirea poli-
tică a lui Kojève, interacțiunea sa cu alți gânditori 
politici și felul în care se raportează la evoluția lumii 
occidentale post-belice (Adrian Grama, Alexandru 
Racu); și 3) concepția sa despre istorie și raportarea 
acestei concepții la alți autori (Diana Bulzan, Andrei 
Chițu, Alex Cistelecan, Andrei State).

Interpretarea lui Kojève la Hegel este una, nu 
numai originală, ci chiar radicală. Căci Kojève 
decide să renunțe la substanța metafizică și teistă 
a gândirii lui Hegel și să interpreteze, în principal 
Fenomenologia spiritului, ca pe o antropologie. 
După propriile lui spuse, a citit Fenomenologia lui 
Hegel de 3 ori „fără a înțelege nimic” (p. 19). Cheia 
înțelegerii i-a fost oferită de participarea la cursu-
rile lui Alexandre Koyré și de lectura cărții Ființă și 
Timp a lui Heidegger. Kojève ia decizia radicală de 
a-l citi pe Hegel prin prisma lui Heidegger și de-al 
considera, totodată, un precursor al acestuia din 
urmă. El consideră că Heidegger nu aduce nimic nou 
din punct de vedere filosofic față de Fenomenologia 
lui Hegel, însă este indispensabil pentru a înțelege 
această mare carte. Interpretarea lui Kojève, prin 
care se îndepărtează de litera lui Hegel, susținând 
că în felul acesta se apropie de spiritul lui, ridică o 
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serie probleme legate de critica pe care comenta-
torul o face monismului ontologic hegelian. Kojève 
îi reproșează lui Hegel „eroarea monistă” (p. 64), 
susținând că acesta se înșală atunci când afirmă 
că atât Natura, cât și Istoria se dezvoltă conform 
logicii dialectice. Pentru Kojève regimul ontologic 
al Naturii este unul al identității, în timp ce Istoria 
evoluează dialectic, tocmai prin negarea de către 
Om a Naturii, care se face prin luptă și muncă. Iar 
aici se deschid o serie de dezbateri legate de tipul 
de ontologie pe care o adoptă Kojève, dacă este 
una dualistă, așa cum el însuși afirmă, una monistă 
(prin integrarea dualismului său explicit într-un 
dualism „temporal”) sau o ontologie triadică, inspi-
rată de istoria creștină a mântuirii, pe filiera gândirii 
lui Soloviov.

După al Doilea Război Mondial Kojève va aban-
dona învățământul și se va angaja ca funcționar 
în cadrul Ministerului francez al Economiei și 
Finanțelor. În această calitate va încerca să înțe-
leagă felul în care ar putea arăta concret „sfâr-
șitul istoriei” și să se implice, din calitatea pe care 
o deține, pentru luarea unor decizii în acest sens. 
Astfel, Kojève este convins că epoca statelor nați-
onale a trecut și că Weltgeist-ul hegelian va lua 
forma intermediară a unor imperii, până se va 
întrupa într-un stat cu adevărat universal. Europa 
trebuie să se organizeze acum sub forma unui 
„imperiu latin” (p. 115), denumirea dată de Kojève 
realității care va deveni Uniunea Europeană. Tot 
mai mult politica este transformată în adminis-
trație, iar apariția instituțiilor internaționale 
după război este văzută ca un instrument care să 
contribuie la crearea unei piețe globale, în cadrul 
căreia bogăția să fie redistribuită ulterior și către 
statele din zonele mai sărace.

Pasionantă este și disputa lui Kojève cu un alt 
filosof politic important al secolului XX, Leo 
Strauss. Disputa dintre ei se referă în primul rând 
la condiția filosofiei în epoca contemporană, și de 
aici, pe cale de consecință, la condiția politicului. 
Leo Strauss este un clasic, care consideră că, la fel 
ca în antichitate, filosoful trebuie să se plaseze în 
afara cetății și să fie capabil să ofere un reper de 
înțelepciune pentru cetate. Din punctul de vedere 
al lui Kojève, Înțelepciunea nu mai e transcen-
dentă, ci ea a fost realizată în filosofia lui Hegel, 
motiv pentru care aceasta reprezintă și sfârșitul 
filosofiei. Și tocmai aici intervine critica lui Strauss, 
care este totodată și o critică a modernității. 
Căci, față de gândirea antică, gândirea modernă 
suferă o răsturnare, introdusă în primul rând de 
Machiavelli. Filosoful italian caută să înlocuiască 
viața contemplativă a anticilor cu viața activă a 
modernilor și să introducă filosofia ca mijloc de 
educare a poporului și de combatere a teologiei 
creștine. Astfel, filosofia devine tot mai mult un 

instrument de edificare a societății moderne și se 
transformă uneori în ideologie. Prin împlinirea cu 
Hegel a proiectului modern, Înțelepciunea devine 
imanentă, iar filosofia se transformă în filosofia 
istoriei sau istoricism. Însă cu timpul, istoricismul 
se transformă într-o dogmă, potrivit căreia nu 
există nici un adevăr, ci doar opinii sau perspec-
tive istorice și culturale. Astfel, istoricismul poate 
căpăta, la limită, două fețe: este fie dogmatic, fie 
nihilist. De aceea Strauss crede că statul universal 
și omogen despre care vorbește Kojève nu este 
în fond decât o dictatură a opiniei, în care orice 
gândire autentic filosofică va fi imposibilă, ducând 
în cele din urmă la dezumanizare.

Studiile despre concepția istoriei la Kojève și despre 
sfârșitul istoriei încearcă să lămurească felul în care se 
raporta filosoful la această realitate. Există un studiu al 
concepției asupra istoriei la Kojève prin comparației cu 
cea a lui Walter Benjamin, și unul despre felul în care 
Francis Fukuyama a 
conceput sfârșitul isto-
riei, pornind de la inter-
pretarea lui Kojève. În 
ce privește considera-
țiile lui Kojève însuși cu 
privire la sfârșitul isto-
riei, acestea sunt destul 
de vagi, și nu neapărat 
convingătoare. Dacă 
în statul universal și 
omogen de la sfârșitul 
istoriei, toată lumea 
are parte de recu-
noaștere, atunci care 
sunt formele concrete 
sub care se regăsește 
acest „stat”? Dacă încă 
există un „stat” și nu o 
societate, înseamnă că 
există o structură ierar-
hică, în care cei de sus 
nu îi recunosc neapărat 
pe ceilalți cetățeni. 
Dacă, în ziua de azi, 
discrepanțele sociale din lume au crescut, în loc să se 
atenueze, putem vorbi atunci despre o realitate socială 
„omogenă”? Conceptul de „sfârșit al istoriei” propus 
de Kojève nu este deloc unul clar, dar poate că tocmai 
de aceea se poate dovedi fertil, conducând spre mai 
multe feluri de interpretare.

În urma celor câteva scurte considerații prezen-
tate mai sus, putem conchide că volumul de față 
este o excelentă introducere pentru toți cei intere-
sați de gândirea lui Kojève, de filosofia hegeliană, 
de filosofia istoriei sau, mai pe larg, de problemele 
dezbătute în filosofia europeană contemporană. 
Iar lectura sa un real câștig. l

Ovidiu Stanciu & Andrei State 
(coordonatori), Puterea Conceptului. 
Proiectul filosofic al lui Alexandre Kojève, 
Editura Tact, Cluj-Napoca, 2021
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 Anda-Irina Sturza

Politeism și toleranță  
într-o lume 

multicultural-globală

Pornind de la volumul lui  
Maurizio Bettini

În „Elogio del politeismo. Quello che 
possiamo imparare ogii dalle religione 
antiche” („Elogiul politeismului. Ce putem 
învăța azi din religiile antice”) Maurizio 
Bettini sugerează că problemele religi-
oase cu care ne confruntăm într-o lume 
globalizată și multiculturală se datorează 

în bună măsură cadrului mental monoteist, pe 
care îl moștenim, indiferent dacă suntem sau nu 
credincioși asumați. Alte religii, cele politeiste, au 
capacitatea de a tolera alteritatea religioasă, de 
a o integra în propriul sistem, de a putea gândi 
simultan divinități diverse. Putem observa destul 
de ușor aceasta aruncând o privire către civilizația 

japoneză, unde divinitățile șintoiste și cele budiste 
s-au suprapus, sau către civilizația hindusă, care 
consideră o idee de bun simț că pot exista căi dife-
rite, aparent contradictorii, către divinitate, dar 
fără ca vreuna dintre acele căi să o excludă pe alta. 
Într-o lume religioasă plurală, un zeu nu reprezintă 
negația altui zeu, însă pe filiera iudaic-creștină a 
acelui „Dumnezeu gelos”, al cărui mesaj este „Nu 
vei avea alt Dumnezeu”, noi, chiar trăind într-o lume 
seculară post-creștină, suntem oarecum incapabili 
să înțelegem aceasta.

Lectura acestei cărți mi-a amintit o discuție pe 
care am purtat-o în facultate cu un prieten hindus. 
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Discutam despre panteonul grec, iar eu am menționat faptul că „Atena este un 
simbol, o metaforă”. Prietenul meu, zâmbind îngăduitor, a comentat simplu: 
„Atena este Atena”.În fapt, pentru noi, moștenitorii civilizației creștine, Atena 
nu (prea) este Atena. Însuși termenul „politeism” are o istorie deloc neutră, 
fiind introdus de Philon din Alexandria, într-o perspectivă polemică față de cei 
care se închinau unei pluralități de zei și nu „unicului” Dumnezeu. Anticii înșiși 
nu se considerau „politeiști”, ci oameni care „îi onorează pe zei”, așa cum arată 
atât Bettini, cât și alți doi autori, într-un articol dedicat tot politeismului, în 
cadrul unui volum ce explorează antropologic cultura antică1.

A încerca să eludăm astfel de probleme, care țin de conflicte sau neînțele-
geri religioase, dintre care multe sfârșesc tragic, vorbind despre „progresul 
culturii” și prezentând religia ca pe ceva „depășit”, care doar în mințile cele 
mai puțin cultivate nu ar fi fost depășit, este inutil și chiar contraproductiv. 
Așa cum a arătat, printre alții, Carl Gustav Jung, „depășite” pot fi anumite 
metafore sau „fantasme ale cuvintelor”, dar nu și factorii psihici care au dus la 
nașterea divinităților2. Chiar dacă zeii „au murit”, sursa din care provin aceștia, 
psihicul uman inconștient, este cât se poate de vie și de vitală pentru ființa 
umană. Nevoia unui cadru de referință religios, ca nevoie intrinsec umană, a 
fost subliniată de mulți alți psihanaliști și psihiatri, cum ar fi Irvin Yalom, Erich 
Fromm sau Viktor Frankl.

Cartea lui Bettini încearcă să răspundă la o întrebare simplă: Ce experiență 
concretă ne poate oferi azi politeismul, sub aspect politic și social? Cum se 
manifestă conflictul religios într-un cadru mental politeist și cum apare acesta 
într-un cadru monoteist? Argumentându-și teza enunțată mai sus, Bettini 
face o incursiune în politeismul roman, încercând să aducă în lumină anumite 
lucruri la care ar trebui să medităm. Acesta consideră că în societățile noastre 
conflictul religios este alimentat de imposibilitatea noastră culturală de a 
gândi simultan divinități diverse, o problemă pe care o societate politeistă nu 
ar avea-o.

Pornind de la două fenomene relatate în presa contemporană, Bettini arată 
că, indiferent dacă atitudinea noastră este una de toleranță sau una de into-
leranță, ambele sunt înrădăcinate în același cadrul mental monoteist: atunci 
când divinitatea este înțeleasă ca fiind unică, nu pot coexista două „unicități”, 
două „adevăruri”, „două absoluturi”. Un prim exemplu este decizia autorită-
ților italiene de a nu mai expune în locuri publice ieslea cu pruncul și sfânta 
familie, în perioada Crăciunului, pentru a nu leza sensibilitățile copiilor cetățe-
nilor musulmani. Sacrificarea unor simboluri și a unei tradiții creștine în numele 
multiculturalismului religios a trezit, așa cum era firesc, multe critici și reacții 
negative, în special în rândurile dreptei politice, care vorbea chiar despre „isla-
mizarea Italiei”.3 Al doilea exemplu este reacția unei părți a populației față de 
ideea de a construi o moschee în Toscana: au existat chiar persoane publice 
care au îndemnat la înarmarea cu explozibili pentru a distruge edificiul, în cazul 
în care acesta ar fi fost construit. Toleranță extremă, dusă până la sacrificarea 
propriilor simboluri de dragul copiilor musulmani, versus intoleranța extremă 
ce viza distrugerea unui lăcaș de cult. Dar ambele izvorăsc din convingerea 
(atât de interiorizată, că în unele cazuri nici măcar nu este conștientă!) pe care 
o avem, ca monoteiști, că nu poate să existe decât un singur Dumnezeu.

Obiceiul de a dedica zeului statuete, numite Sigillaria, în timpul Saturnariilor 
(la finalul lunii decembrie) era deosebit de important pentru romanii antici, dar 
nimeni nu s-ar fi gândit să închidă piața acestor Sigillaria, pentru a nu ofensa 
practicanții altui cult, comentează Bettini. Desigur, este un pic anacronic să 
punem problema astfel, dar am putea privi către India contemporană, un 
spațiu unde hinduismul și islamul conviețuiesc relativ pașnic, și unde nu am 
auzit că s-ar fi gândit cineva să interzică Durga puja pentru a nu ofensa popu-
lația musulmană.

Maurizio Bettini, Elogio del politeismo, 
Societa editrice Il Mulino, Bologna, 2014, 
155 pp.



64

revistaCULTURA.ro

Un exemplu mai bun pentru ceea ce înseamnă 
capacitatea romanilor de a integra divinități și 
ființe spirituale diverse îl reprezintă larariul, altarul 
domestic prezent în casa oricărui roman, unde 
erau așezate împreună figuri de zei, poeți, filosofi 
(Marcus Aurelius avea, de pildă, imagini ale unor 
filosofi în propriul larariu), împărați divinizați, fără 
însă a fi sugerată vreo ierarhie între aceștia. În 
schema monoteistă însă, raportul dintre religii se 
pune în termenii de adevărat/fals, ceea ce înseamnă 
că Dumnezeul unic exclude orice alt zeu. Bettini 
menționează faptul că în catehismele actuale ale 
Bisericii disprețul față de alte religii a fost înlocuit 
cu respectul, iar ostilitatea cu mila, dar se insistă 
asupra adevărului unicei religii, pe care nimeni nu 
este obligat să o urmeze, dar trebuie să își asume că 
nefăcând astfel, se va afla în eroare.

În culturile politeiste însă, zeii altora nu sunt perce-
puți ca o amenințare de nedepășit, ci cu vie curiozi-
tate și cu dorința de a-i cunoaște, ca pe o eventuală 
resursă ce ar putea fi asimilată. O experiență grăi-
toare în acest sens consemnează Nikos Kazantzakis 
în jurnalul său de călătorie, din Japonia, unde întâl-
nește pe vapor un japonez creștin, o contradicție 
vie în ochii săi, și îl roagă pe acesta să îi explice 
cum se pot armoniza șintoismul, religie politeistă, 
marcată de un puternic cult al strămoșilor cu noua 
religie creștină:

„Prima noastră religie locală adevărată a fost 
șintoismul, cultul strămoșilor. Dintr-o dată, în anul 
552 după Hristos, o nouă religie, budismul, a sosit 
din Coreea în patria noastră. Am acceptat-o. Nu însă 
fără opoziție. Nu putea prinde rădăcini la noi dacă 
n-ar fi fost întâi asimilată și armonizată cu religia 
noastră dinainte. Cum puteam noi să-l acceptăm 
pe Buddha ca zeu suprem, când o aveam de veacuri 
pe marea zeiță a Soarelui, Amaterasu? Vechea 
credință s-a opus celei noi. Lupta a durat aproape 
trei veacuri, până când a venit marele călugăr Kukai 
și a găsit dezlegarea: Buddha și Soarele sunt unul 
și același zeu, dar în Indii a luat chipul lui Buddha, 
pe când în Japonia, chipul lui Amaterasu. Imediat, 
sufletul japonez a acceptat noua credință, fără să 
se mai opună. (…) Același lucru începe acum să se 
întâmple cu religia creștină. Pe noi, japonezii, ne 
atrage creștinismul nu pentru ideologia și morala 
lui sau pentru ritualurile lui. Ne atrage pentru că are 
la bază ideea de jertfă. Esența creștinismului este 
jertfa. (…) Pentru că jertfa este suprema dorință a 
rasei noastre. Să te jertfești pentru pământul stră-
moșilor tăi. Să te jertfești pentru mikado, urmașul 
marii divinități a Soarelui. Să te jertfești pentru 
cinstea ta, făcându-ți harakiri. Și acum, creștinismul 
înaintează un pas mai departe: să te jertfești pentru 
ceva încă și mai mare decât individualitatea ta, 
decât regii tăi și decât neamul tău: să te jertfești 
pentru omenire.”4

Iată reflectată aici cât se poate de explicit capaci-
tatea de sinteză uimitoare a religiilor politeiste, o 
deschidere mentală către alte realități spirituale, 
uneori chiar contradictorii, o deschidere motivată 
de dorința de a căuta și de a asimila ceea ce este 
asemănător. Dar fondul ce este asimilat astfel nu 
este doar o „pojghiță de suprafață” a noii religii, ci 
merge până în miezul ei – căci cine ar contesta acest 
fapt, că esența creștinismului, dincolo de ritual și 
norme impuse de tradiție, este jertfa?”

Revenind la cartea în discuție, autorul ei observă că 
atunci când se raportează la zeii altora, monoteismul 
o face fie cu ostilitate, fie cu superioritate, fie cu 
indiferență, sau eventual, cu „toleranță”. Dar însăși 
ideea de toleranță pe care o avem este una stranie, 
căci este oarecum negativă – „tolerare” înseamnă „a 
suporta”. Dar de suportat suportăm obiecte pe care 
nu le considerăm valoroase în sine, adică obiecte pe 
care „nu le acceptăm”. Toleranța astfel înțeleasă nu 
legitimează ideile altora, ci le dezaprobă – un astfel 
de context poate oricând degenera în intoleranță, 
consideră Bettini.

„Toleranței” contemporane, autorul îi opune „inter-
pretatio”, din lumea antică: anume capacitatea 
de a traduce un zeu în altul (Zeus devine Jupiter, 
Atena devine Minerva, Hera devine Junona, etc.), 
de a crea integrare între sisteme religioase diferite, 
adică exact ceea ce am văzut, în mărturia de mai 
sus, că a făcut cultura veche japoneză cu budismul 
și creștinismul. Această „interpetatio” era motivată 
de curiozitatea anticilor pentru zeii altor popoare, 
dorința de a și-i explica în proprii lor termeni, dar 
ea implică o viziune dinamică, flexibilă, deschisă și 
creativă asupra divinului, precum și un exercițiu al 
interpretării. O astfel de viziune lipsește în mono-
teism: Dumnezeu este „intraductibil” ca nume 
propriu, fiind traductibil în multiple limbi doar ca 
nume comun – fiecare religie monoteistă consideră 
că se închină unicului Dumnezeu adevărat5.

Un obicei antic interesant atunci când se punea 
problema raportării la zeii altor popoare a fost acel 
„evocatio” – o practică a generalilor romani de a 
chema afară divinitățile protectoare ale cetății pe 
care o asediau, asigurându-le un cult la Roma. O 
astfel de atitudine era facilitată de un cadru mental 
care pleca de la premisa de a evita sacrilegiile, de a 
nu îi face pe zei prizonieri, acordându-le respectul de 
a nu fi implicați în conflictele umane. Să comparăm 
această practică cu multele războaie duse de mono-
teisme în chiar numele religiei, pornind chiar de 
la atitudinea din Exod – Dumnezeul gelos care 
îndeamnă la distrugerea altarelor tuturor celorlalți 
zei.

În Antichitate, subliniază Bettini, regulile religi-
oase erau parte din normele cetății: întâi vine 
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comunitatea umană, iar abia apoi sunt instituite 
legile divine. O divinitate aparține unei comuni-
tăți care o venerează, acordându-i un cult public. 
Percepția asupra divinității este una civică, nu filo-
sofică sau teologică. De multe ori se ridică problema 
intoleranței romanilor față de noul cult, cel creștin, 
dar grila prin care este explicată această intoleranță 
este una ideologică și polemică, ce nu ține deloc 
seama de perspectiva romanilor înșiși. Singurele 
culte străine pe care romanii chiar le-au reprimat în 
forță sunt cel al Bachanaliilor și cel creștin, iar asta 
pentru că ambele reprezentau, din perspectiva lor, 
o amenințare la adresa ordinii politice. Creștinii au 
fost persecutați în Roma nu datorită faptului că îl 
venerau pe „singurul Dumnezeu adevărat”, ci dato-
rită refuzului lor de a-și asuma îndatoririle unui 
cetățean roman. Cultul Cezarului și al zeilor oficiali 
reprezenta liantul care ținea împreună populații 
atât de diverse, iar romanii au integrat multiple divi-
nități străine tocmai pentru a asigura astfel coezi-
unea imperiului lor. Literatura hagiografică creș-
tină abundă în exemple în care creștinul, cetățean 
al Romei, refuză să aducă sacrificii zeilor statului 
și sfârșește ucis datorită acestui refuz, atitudine 
interpretată în literatura creștină ca act de martiraj. 
Neîndeplinirea îndatoririlor față de cetate, refuzul 
acestui cult, care era incompatibil cu cadrul mono-
teist, transgresarea a tot ceea ce era sacru pentru 
statul roman, le-a atras creștinilor persecuțiile. 
Motivul a fost, așadar, unul politic, nicidecum unul 
religios. Atât cultul Bachanaliilor, cât și cel creștin 
au fost percepute ca amenințări la adresa ordinii 
publice.

Societățile noastre de astăzi, continuă Bettini, 
riscă să se fragmenteze în comunități diverse 
sau să sufere o omogenizare culturală forțată. 
Ceea ce înseamnă că fie ne strângem alături de ai 
noștri și trasăm granițe sociale imaginare ignorân-
du-i disprețuitor pe cei din alte comunități, fie ne 
strângem împreună cu toții, ignorând cu totul dife-
rențele dintre noi, sacrificându-ne simbolurile și 
întreaga moștenire culturală. Ambele atitudini sunt 
puternic înrădăcinate în convingerea că „există un 
singur adevăr”: deci fie rămânem la ideea că noi 
avem dreptate și ceilalți sunt în eroare, fie abolim 
tot ceea ce înseamnă simbol religios și conchidem 
că problema adevărului nici măcar nu poate fi pusă, 
în domeniul spiritual. Politeismul pare să vină cu o a 
treia cale – o lecție pe care, dacă am reuși cumva să 
o asimilăm, ne-ar putea ajuta în conflictele noastre 
de natură religioasă. Bettini sugerează că ideea de 
cetățenie, așa cum era înțeleasă de romani, ar putea 
oferi o soluție: a garanta aceleași drepturi spirituale 
pentru toți, cerând însă respectarea acelorași legi 
și asumarea acelorași răspunderi, de către toată 
lumea. Dar este evident că un cadru mental politeist 
ar fi mai deschis și mai adaptat unei astfel de soluții, 
căci ne-ar ajuta, poate, să acceptăm experiențele 

religioase diferite, fără a le percepe ca pe o amenin-
țare la adresa noastră.

Cum putem însă depăși exclusivismul monoteis-
mului, ai cărui moștenitori culturali suntem? Într-o 
lume post-creștină, așa cum este ea de facto pentru 
majoritatea indivizilor, o revenire la cadrul de refe-
rință pre-creștin este imposibilă – nu se pune o astfel 
de problemă. O soluție am putea găsi privind înapoi 
către Renaștere. Această perioadă a însemnat 
redescoperirea Antichității sub raport cultural. Dar 
ea a fost totodată, așa cum tot Bettini sugerează în 
altă parte6, o redefinire a propriei identități, reali-
zată prin descoperirea alterității (anticilor).

Renașterea a pus în centrul viziunii sale despre lume 
omul. Nu zeii, nu Zeul unic, ci omul. În acest umanism 
al Renașterii, care a traversat secolele până la noi, 
am putea găsi răspunsul și soluția pentru societă-
țile noastre contemporane. Atunci când omul este 
cel care speră, care crede și care iubește, când 
omul concret contează mai mult decât ideologia 
abstractă, oare nu s-ar putea conviețui pașnic într-o 
lume multiculturală, într-o pluralitate de idei, senti-
mente și atitudini al căror suport este unul și același 
– existența umană în nuditatea ei? Experiența de a 
fi om printre oameni, asumându-ne faptul că omul 
are nevoi spirituale, dar și faptul că aceste nevoi 
spirituale și căile de a le împlini pot fi diverse? 
Probabil că am putea, într-adevăr, învăța multe din 
experiența politeismului antic, precum și din expe-
riența religiilor politeiste care încă rezistă, în ciuda 
oricăror teorii despre „progres”, sau care atribuie 
o valoare morală superioară monoteismului. Azi, 
spre exemplu, i-aș putea răspunde prietenului meu 
hindus: „Da, ai dreptate. Atena este Atena. Nu este 
nici mai mult nici mai puțin decât ceea ce spiritul 
uman a proiectat în eter, de-a lungul vremurilor, în 
încercarea prometeică de a smulge un dram de sens 
din lumea zeilor și de a-l întrupa într-o lume a simțu-
rilor”. l

1 „Politeismo”, Gabriella Pironti și Micol 
Perfiglio, Con i Romani. Un’antropologia della 
cultura antica, Societa editrice Il Mulino, 
Bologna, 2014, p. 45.
2 Maurizio Bettini, Elogio del politeismo. Quello 
che posiamo imparare oggi dalle religioni antiche, 
Societa editrice Il Mulino, Bologna, 2014, p. 12.
3 Maurizio Bettini, op. cit., p. 19.
4 Nikos Kazantzakis, Jurnal de călătorie. Japonia, 
China, Humanitas, București, 2014, pp. 31-32.
5 M. Bettini, op. cit., p. 61.
6 „Comparazione”, M. Bettini, Con i Romani. 
Un’antropologia della cultura antica, Societa 
editrice Il Mulino, Bologna, 2014, p. 45.
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Organizații și proiecte  
care schimbă an de an 

România

Premiile AFCN

A
sociații și proiecte 
culturale care, prin 
valoare adăugată 
propusă și pentru 
impactul social 
obținut, produc artă, 
educație, empatie și 

coeziune în România.

ASOCIAȚIA AMURAL, pentru proiectul „Brașov 
Underground Museum – artă digitală. Proiect pilot 
în configurarea Parcului Cultural După Ziduri” – 
Premiul pentru ACTIVARE CULTURALĂ ÎN SPAȚIUL 
PUBLIC. Premiul se acordă unei inițiative ce acti-
vează participativ memoria colectivă și valorizează 
identitatea locului.

„Brașov Underground Museum a fost un proiect 
pilot pentru ceea ce se dorea primul muzeu dedicat 
artelor new media (arte ce folosesc tehnologia) din 
România. Desfășurată în galeriile abandonate din 
zona După Ziduri, expoziția a adunat 14 artiști și 
alți 3 elevi ai Liceului de Arte Brașov ce au expus în 
timpul sezonului cald în subteran, conturând astfel 
un nou și inedit spațiu cultural în zona istorică a 
Brașovului.

Beneficiile proiectului au fost multiple – un nou 
spațiu expozițional și de experiment artistic, 
crearea de conținut atractiv pentru turiști, conec-
tarea Brașovului la trendurile culturale occidentale, 
atragerea unui public tânăr și activ în turismul local, 
crearea unei imagini actuale a orașului Brașov, 
angajarea de tehnicieni, ghizi și artiști din Brașov.

În cele 2 luni de funcționare 4.368 de vizitatori au 
plătit bilet de acces (10 sau 20 de lei în funcție de 
vârstă) și peste 5.000 au vizitat gratuit muzeul în 
cele 4 zile ale Amural Festival Vizual, Noaptea Albă 
a Galeriilor și la vernisaj. Biletele au fost fiscalizate 
conform legii și Asociația a plătit impozit pentru 
aceste încasări.

Din păcate, deși am fost cei care au propus public 
introducerea galeriilor în spațiul public, deși am 
realizat planuri, măsurători și soluții de integrare 
în țesutul urban, deși am adus finanțarea nece-
sară primei ediții, deși am realizat cercetări istorice 
pentru a afla trecutul galeriilor, deși am atras parte-
neri culturali și privați în proiect, deși am investit 
resursele organizației în funcționarea spațiului 
și am angajat tineri brașoveni, politicienii locali 
și funcționarii Primăriei Brașov au închis spațiul. 
Iar asta s-a întâmplat fără a ține cont de efortu-
rile depuse și de realitățile sociale și culturale din 
oraș, și fără a fi deschiși către orice soluție propusă 
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pentru ca spațiul să funcționeze în condiții legale și 
optime.” (sursa: pagina de Facebook Amural)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
ACTIVARE CULTURALĂ ÎN SPAȚIUL PUBLIC:

Asociația Antistatic, pentru proiectul Străzi cu 
renume (București)

Asociația Citizenit, pentru proiectul Laborator 
intraurban. Spații interculturale (Arad)

Asociația DELAZERO, pentru proiectul Festivalul 
de Dans Contemporan ”Connect”, ediția I 
(Craiova)

Asociația MiniREACTOR, pentru proiectul re.adapt 
(Cluj Napoca)

ASOCIAȚIA Q-ARTS, pentru proiectul „Muzeul 
Abandonului. Muzeu forum digital și partici-
pativ” – Premiul pentru INCLUZIUNE SOCIALĂ 
ȘI DIALOG INTERCULTURAL. Premiul se acordă 
pentru o inițiativă culturală care a implicat 
grupuri minoritare și/sau categorii defavorizate.

„Chiar de la începutul proiectului am avut parte de 
acest impact emoțional direct. Absolut orice om 
am contactat, fie pentru a intra în echipa proiec-
tului, fie pentru a participa într-o formă sau alta la 
construirea acestui muzeu, reacția a fost extrem 
de intensă… nu de puține ori ni s-a întâmplat ca, 

spunând doar că facem Muzeul Abandonului, am 
stârnit lacrimi, deci doar prin numele lui, Muzeul 
Abandonului este un proiect de comunicare. Este 
extraordinar și unic, cel puțin din cunoștințele 
noastre, această situație în care se naște mai întâi 
o comunitate în jurul unui muzeu și abia apoi se 
deschide muzeul.

Vocea muzeului nu este o voce justițiară, este o 
voce memorială. Ne este în continuare greu să 
căutăm vocea muzeului, pentru că, de fapt, muzeul 
are foarte multe voci și toate vocile astea se aud și 
se vor auzi în Muzeul Abandonului.

Amural
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Oricât a părut în acești 30 de ani că vorbim despre 
copii abandonați, în realitate această comunitate a 
rămas invizibilă. În muzeu vom auzi aceste voci neau-
zite. Pentru ca acest proces colectiv de vindecare 
să înceapă, pentru ca ei să nu mai fie invizibili, este 
esențial să existe public. Noi trebuie să fim acolo. 
Să-i vedem. – Ioana Călinescu, jurnalist, specialist în 
comunicare, co-fondator al Muzeului Abandonului”. 
(sursa: https://muzeulabandonului.ro)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
INCLUZIUNE SOCIALĂ ȘI DIALOG 
INTERCULTURAL:

Asociația Culturală Gabriela Ionescu și Slavomir 
Popovici, pentru proiectul ART2oo, ediția a 
II-a (București, Iași, Timișoara)

Asociația LUME BUNĂ, pentru proiectul 
ROCultural (Sat Piscu – Galați, Sat Corlățel 
– Mehedinți, Sat Vaideeni – Vâlcea, Sat 
Faraoanele – Vrancea, Cork – Irlanda și 
online)

Asociația pentru promovarea artelor contem-
porane, pentru proiectul Festivalul 
Internațional de Teatru Rom KATHE, 
AKANA! (București)

ASOCIAȚIA QOLONY, pentru proiectul „Fusion 
Artist In Residency” – Premiul pentru ACTIVARE 
INTERDISCIPLINARĂ. Premiul se acordă unei 
inițiative care a implicat colaborarea dintre 
artiști și/sau specialiști din diverse medii și 
domenii creative sau de cercetare umanistă.

„Fusion:AIR este unul dintre cele mai impor-
tante proiecte Qolony care își propune să ajute la 
promovarea incluziunii artiștilor în activitățile de 
inovare și cercetare, oferind științei limbajul artei. 
Organizat sub forma unor rezidențe colaborative, 
Fusion:AIR reunește artiști interesați de conceptele 

și procesele științifice, pe de o parte, și cercetători 
din institute de cercetare, pe de cealaltă parte. ”

„Rezidența Fusion:AIR este locul ideal pentru a 
asista la trierea ideilor, formarea și perfectarea 
metodelor de cercetare și la impactul pe care îl 
pot avea acestea când vine vorba de găsirea unor 
soluții conceptuale și tehnice relevante atât pentru 
arte cât și pentru științe.” – Floriama Cândea, artist, 
curator al proiectului și președinte Qolony.

„Rezidențele de art&science găzduiesc și anul acesta, 
în perioada mai-iunie 2022, patru artiști extraordi-
nari – Marius Jurca, @Marina Oprea, Livia Greaca, 
Dorin Cucicov care colaborează cu oamenii de știință 
și care vor crea lucrări artistice ce vor fi expuse la 
MNȚRplusC în luna septembrie a acestui an. ”

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
ACTIVARE INTERDISCIPLINARĂ:

Asociația HEARTH, pentru proiectul Festivalul 
Scrisorilor – Ediția I (București)

Asociația OV05, pentru proiectul Solitare Solidare 
– Experiențe ale maternității în pandemie 
(București și online)

Asociația Trib’Art, pentru proiectul Compas 
Orchestral – Romanian Chamber Orchestra 
(Timișoara, Sibiu, București)

ASOCIAȚIA POSTMODERNISM MUSEUM, pentru 
proiectul „15 retrospective digitale ale artei 
contemporane românești 1990-2020” – Premiul 
pentru COMUNICARE ȘI MEDIERE CULTURALĂ. 
Premiul se acordă unui proiect care a vizat 
promovarea rolului culturii în modelarea socie-
tății, formarea de noi categorii de public și/sau 
dezvoltarea de audiențe.

„Scopul proiectului «15 retrospective digitale ale 
artei contemporane românești 1990-2020» este 
realizarea unei cercetări extensive pusă la dispo-
ziție online, care conține:
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Un inventar exhaustiv al manifestărilor expozițio-
nale de artă românească cât și participările artiș-
tilor români la expoziții la simpozioane sau tabere 
de creație, cât și premii obținute la manifestările 
artistice de după 1990.

Perspective plurivalente asupra acestei peri-
oade retrospective realizate prin interviuri video 
propuse cu istorici de artă invitați.” (sursa: https://
www.postmodernism.ro)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
COMUNICARE ȘI MEDIERE CULTURALĂ:

Asociația Animest, pentru proiectul Academia 
Minimest (online)

Asociația culturală și ecologică SEPALE, pentru 
proiectul Apocalipsa elefantului alb 
(Timișoara, Arad, Viena)

Asociația Culturală Yorick, pentru proiectul Nu s-a 
întâmplat nimic – spectacol după un text 
colectiv pe tema #metoo (Tg. Mureș)

Fundația MARe/Muzeul de Artă Recentă, pentru 
proiectul Fabrica de sens (București)

ASOCIAȚIA VÁRÓTEREM PROJEKT, pentru proiectul 
„Pe patru roți”, ediția a II-a – Premiul pentru 
ADRESAREA CĂTRE PUBLICUL TÂNĂR CU ACCES 
LIMITAT LA CULTURĂ. Premiul se acordă unei orga-
nizații care a derulat proiecte culturale în zone cu 
infrastructură culturală precară, cu alocări bugetare 
pentru cultură mici, cu un consum cultural redus și cu 
un sector cultural non-profit slab dezvoltat.

„Ne bucurăm pentru această nominalizare în 
special pentru că anul trecut, în plină pandemie a 
fost o provocare serioasă să organizăm acele spec-
tacole și să îndeplinim angajamentul nostru din 
proiect. Totuși am reușit să ajungem cu spectaco-
lele noastre educaționale, pentru copii și tineret în 
majoritatea localităților și instituțiilor propuse.

E o plăcere să citim lista nominalizărilor, și ne dă 
speranță văzând, că în ciuda problemelor cronice 

financiare și de infrastructură, organizațiile mici din 
țară trăiesc și rămân eficiente.” (sursa: pagina de 
Facebook Váróterem Projekt )

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
ADRESAREA CĂTRE PUBLICUL TÂNĂR CU 
ACCES LIMITAT LA CULTURĂ:

Asociația culturală ISVOR, pentru proiectul 
Carnavalul Animalelor (București, satele 
Popești, Muereasca de Sus, Sălătrucel, 
Ulmetu, Bodești, Budești, Stoenești, Mălaia, 
online)

Asociația Frilensăr.ro, pentru proiectul Viitorul 
continuu (Târgu Neamț, Pipirig, Gherăești, 
Ceahlău, Tașca, Pângărați, Poiana Teiului, 
Bălțătești, Timișești, Urecheni, Bicazu 
Ardelean, Oglinzi – jud. Neamț, București, 
Bârlad, Darabani, Eforie, Piatra Neamț)

ASOCIAȚIA SFERA TIMIȘOAREI, pentru proiectul 
„eLibrăria – Lecția de română” – Premiul pentru 
PROMOVAREA CULTURII SCRISE. Premiul se 
acordă proiectelor menite să stimuleze apetitul 
pentru lectură, pentru explorarea, înțelegerea și 
interpretarea textului scris.

„Prin proiectul eLibrăria am realizat o biblioteca 
digitală care cuprinde 60 de cărți audio recoman-
date în programa școlară pentru liceu și 10 lecții de 
română coordonate de scriitori și profesori de elită 
și publicate în format video.

Cărțile audio și lecțiile video sunt o alternativă 
pentru comunitatea elevilor nevăzători și pentru 
comunitatea elevilor cu deficiențe de auz, pentru 
care platforma oferă interpretarea fiecărei lecții în 
limbajul semnelor.

Mulțumim elevilor voluntari, tuturor oamenilor 
minunați și partenerilor noștri pentru contribuția 
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valoroasă la realizarea acestui proiect — Adriana 
Babeți, Mihaela Tilincă, Marcel Tolcea, Brîndușa 
Armanca, Sorina Jecza, Robert Șerban, Bogdan 
Rața, Alina Cristescu, Angela Mate, Mona și Sorin 
Szucsik.”

„Anul acesta eLibrăria aduce pe lângă lecțiile de 
română și operele literare românești în format 
audio, o nouă componentă realizată în întregime 
de elevii voluntari ai Asociației Sfera Timișoarei.” 
(sursa: pagina de Facebook Sfera Timișoarei )

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
PROMOVAREA CULTURII SCRISE:

Asociația culturală VIS-A-VIS, pentru proiectul 
Școala de lectură Lege et Impera (online 
– Brăila, Blaj, Deva, Huși, Petrila, Sibiu, 
București)

Asociația pentru CREATIVITATE, pentru proiectul 
Povești desenate (Chitila, Ilfov)

Asociația Școala de Valori, pentru proiectul 
Jurnalul Adolescentului Tech (online)

DE BASM – Asociația scriitorilor pentru copii și 
adolescenți, pentru proiectul Caravana De 
Basm în Oltenia de sub munte (Comunele 
Vlădești, Pietrari, Valea Mare, Popești, jud. 
Vâlcea)

Asociația SOLIDART, pentru proiectul „Homo 
Videns” – TURNUL #următorulnivel – Premiul 
pentru SOLUȚII INOVATOARE ÎN PROMOVAREA 
PATRIMONIULUI. Premiul se acordă pentru contri-
buția la promovarea patrimoniului cultural prin 
activarea creației contemporane, a noilor medii și/
sau prin activarea participativă.

„Homo Videns este o provocare în toate direcțiile, se 
află la granița dintre teatru și film, și aduce (din câte 
știm noi) primul spectacol de teatru – film în format VR 
360° din Timișoara.

Spectacolul TURNUL #următorul nivel, rezultatul 
proiectului Homo Videns, îi permite spectatorului 
să facă parte din poveste și oferă o simulare a 
realității atât de reușită încât spectatorul va simți 
că este prezent în spațiu, atâta timp cât folosește 
o pereche de ochelari VR pe durata vizionării. În 
același timp, producția poate fi accesată și în vari-
anta simplă de 360°. Ambele versiuni oferă o expe-
riență inedită, un spectacol de teatru – film cu un 
grad ridicat de imersiune.

Un alt element nou al proiectului este spațiul de 
joc/filmare. Scenele sunt filmate în Turnul de Apă 
din Iosefin, un viitor spațiu cultural care va servi și 
ca loc de proiecție pentru spectacol.

TURNUL #următorul nivel este inspirat din reali-
tatea actuală din România și transmite un mesaj 
umanist. În spectacolul de teatru – film, șase perso-
naje, împreună cu spectatorul, se trezesc într-un 
spațiu necunoscut, care ulterior se dovedește a 
fi Purgatoriul. În urma interacțiunilor tensionate, 
personajele vor concluziona că nu pot face altceva 
decât să lucreze împreună, indiferent de credințele 
personale, sau de nivelul de educație al fiecăruia.

Homo Videns este un proiect de cercetare artistică 
realizat de teatrul Basca împreună cu Stageon, cu 
ajutorul unui mediu tehnologic puțin explorat până 
în prezent în teatru. Proiectul este gândit exclusiv 
pentru mediul digital și pentru a fi ușor de instalat 
în cadrul unor evenimente ce pot fi asociate tematic 
cu spectacolul. Scopul proiectului este realizarea 
unui text și a unui spectacol experimental de cali-
tate, aflat la intersecția dintre teatru și film. Vom 
cerceta interacțiuni dintre oameni foarte diferiți, 
care trăiesc în „bulele” lor de cunoaștere, puternic 
influențate de media, mai mult sau mai puțin „sălbă-
ticiți” de această pandemie, și vom încerca să aflăm 
cum ar putea să decurgă aceste interacţiuni într-o 
situație limită.” (sursa: https://basca.tm.ro)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru  
SOLUȚII INOVATOARE ÎN PROMOVAREA 
PATRIMONIULUI:

Asociația „Centrul Cultural pentru Imagine și 
Sunet”, pentru proiectul Short Sounds: 
Silent Romanian Documentary (București/
Timișoara/online)

Asociația pentru cultură și arte Arbor, pentru 
proiectul RoART goes virtual (online)

Asociația MONUMENTUM, pentru proiectul 
„Salvând cultura celuilalt” – Premiul pentru 
ACTIVAREA PATRIMONIULUI IMATERIAL. Premiul 
se acordă unei inițiative care a adus în actualitate și 
a făcut relevant pentru societatea contemporană 
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patrimoniul imaterial, punându-i în valoare resur-
sele identitare.

„Proiectul Salvând cultura celuilalt, inițiat în 2021 
de Asociația Monumentum, pleacă de la experiența 
de peste 20 de ani a colecționarului Eugen Vaida 
care, bătând satele de pe Valea Hârtibaciului și Țara 
Oltului, a achiziționat de la comunitățile rome peste 
100 de ii cu altiță. Romii au salvat elemente ale 
culturii românești abandonate din diferite motive 
de către proprii ei făuritori iar în momentul de față 
multe dintre femeile rome păstrează încă cu fală 
între 10 și 30 de ii de proveniență românească.

Din păcate și în rândul acestor comunități iile se 
pierd fiind abandonate de tinerele generații care 
aleg ia de Argheș (Argeș), acestea din urmă având 
o ornamentică mai bogată.” (sursa: https://issuu.
com/asociatiamonumentum/docs/scc_issuu)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
ACTIVAREA PATRIMONIULUI IMATERIAL:

Asociația ACCES Călărași, pentru proiectul Manual 
de lăutărie (online, Brezoi – Vâlcea)

Asociația culturală D´A CAMERA, pentru proiectul 
Povestea primei simfonii (București, online)

FUNDAȚIA ART ENCOUNTERS, cu proiectul 
„Bienala Art Encounters 2021”– Premiul pentru 
COOPERARE CULTURALĂ INTERNAȚIONALĂ. 
Premiul se acordă unei inițiative care a activat 
colaborări și parteneriate internaționale și a 
prilejuit întâlnirea publicului internațional cu 
artiști/producții artistice din România.

„Credem că arta joacă un rol cheie în înţelegerea 
societăţii actuale, întărind comunitatea locală și 
stimulând idei creative pentru un viitor mai deschis 
și mai sustenabil.

Viziunea Fundației Art Encounters este să devină 
un punct de întâlnire pentru oameni, idei, culturi 

și comunități, și să creeze o platformă deschisă 
pentru arta contemporană în strânsă legătură 
deopotrivă cu orașul Timișoara și cu scena globală 
de artă. Publicul este încurajat să exploreze dome-
niul artei și să devină parte într-un schimb perma-
nent de cunoaștere.

Fundația Art Encounters își propune să livreze un 
model instituţional adaptat nevoilor locale, care 
este totodată angajat într-o prezenţă susținută pe 
scena artei internaționale. Fondată în 2015 de către 
Ovidiu Șandor, colecționar de artă și antreprenor 
din Timișoara, Fundația Art Encounters este o iniţia-
tivă care își propune să crească și să sprijine dezvol-
tarea artei contemporane din România. Misiunea ei 
esențială are la bază aspirația de a hrăni dialogul, 
cunoașterea, cercetarea și experimentul.

Intitulată Our Other Us, Bienala Art Encounters 
2021 a acordat o atenție specială formelor de 
conviețuire pe care le putem proiecta, intui și 
institui astăzi, concentrându-se, de asemenea, 
asupra transformărilor și derivei care marchează 
percepția de sine, individuală ori colectivă. Această 
ediție a Bienalei stă sub semnul oglindirilor și al 
proiecțiilor pe care le construim cu toții despre noi 
înșine, despre Celălalt, despre granițe și distanțe, 
apropieri și contacte, interior și exterior, iar arta 
contemporană este reflecția cea mai fidelă a 
acestor dinamici.” (sursa: https://artencounters.ro)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
COOPERARE CULTURALĂ INTERNAȚIONALĂ:

Asociația culturală „NOTES & TIES”, pentru 
proiectul Cluj International Competition & 
Masterclasses (online / Cluj Napoca)

Asociația Institutul Prezentului, pentru proiectul 
Idolul Modern. Henry Moore în Blocul 
Răsăritean (București)
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Asociația STORYSCAPES, pentru proiectul Human 
Violins -VR (București / online internațional)

Asociația TEATRUL.RO, înființată în 2006 
(București) – Premiul pentru REZISTENȚĂ PRIN 
CULTURĂ. Premiul se acordă unei organizații 
care continuă să-și desfășoare activitatea de 
peste 10 ani contribuind la configurarea scenei 
culturale.

„Povești cu tine. Hai să facem un experiment: vino la 
un spectacol la noi, la teatru, și a doua zi o să-ți vezi 
cartierul și jobul cu ochi mai îngăduitori și mai buni. 
Acordă-ți două ore, după serviciu sau în weekend. Nu 
o să îți pară rău. La Teatrul Apropo găsești comedie, 
dramă, teatru-dans, teatru imersiv și senzorial, dar 
în primul rând vei descoperi povești care sunt și 
ale tale. Noi, la Teatrul Apropo, spunem poveștile 
zilelor noastre. Spectacolele noastre vorbesc despre 
lucruri la care te-ai gândit și tu. Vei regăsi oameni–
personaje, fraze sau idei care te-au amuzat, indignat 
sau revoltat în viața ta reală, în acest an și în această 
lume complicată în care ne mișcăm cu toții.

Foarte mult timp, creatorii de teatru s-au amăgit cu 
iluzia că arta lor poate schimba lumea. Teatrul nu 
poate schimba lumea. Ceea ce poate face teatrul 
este însă să ne «curețe », să ne redea pe noi nouă 
înșine, într-o formă mai bună. Teatrul ne poate face 
oameni mai fericiți, mai împliniți.

Te invităm să ne treci pragul. 

Apropo, e Teatrul tău.

Teatrul Apropo este un spațiu de creație indepen-
dent, pentru tinerii artiști, deschis din 2018 în carti-
erul Pipera, aproape de metrou, în inima corpora-
tistă a orașului. Un spațiu care își propune să ofere 

dreptul de a experimenta în sens creator, care are 
ambiția de a produce o breșă în trepidația alergă-
turii zilnice la și de la munca la birou. Ne dorim să 
inovăm prin formă, conținut și prin promovarea 
teatrului contemporan.

Și, pentru a celebra teatrul independent, orga-
nizăm anual, încă din 2010, Festivalul Bucharest 
Fringe, un spațiu al libertății artistice unde sunt 
aduse în lumina reflectoarelor și puse în valoare 
cele mai curajoase și inovative performance-uri 
din zona independentă, din București și din țară.” 
(sursa: https://teatrulapropo.ro)

Celelalte nominalizări la Premiul pentru 
REZISTENȚĂ PRIN CULTURĂ:

Asociația Culturală BIS , 2009, Sibiu
Asociația Da’DeCe, 2011, București
Asociația Jumătatea Plină, 2006, Ploiești
Fundația Calina, 2007, Timișoara

Nominalizările au fost făcute pe baza înscrierilor 
primite de la organizațiile care au inițiat și realizat 
proiecte în 2021, de către un juriu compus din: Josef 
Bartha (Fundația ArtEast), Robert Bălan (Asociația 
Art No More), Irina Gâdiuță (Asociația O2G), Cristina 
Modreanu (Asociația Română pentru Promovarea 
Artelor Spectacolului – ARPAS), Victor Olăhuț 
(Asociația Cultura’n Șură), Alin Rotariu (Asociația 
Simultan) – reprezentanți ai premianților din 2020 
și Cristina Toma (Muzeul Cărții și Hărților Vechi), 
invitată conform regulamentului. Nominalizările la 
categoria „Rezistență prin cultură” au fost făcute pe 
baza propunerilor membrilor juriului, din lista orga-
nizațiilor eligibile care au derulat proiecte cu finan-
țare AFCN în 2021. (Din Regulamentul AFCN) l

Sinteză realizată de Carmen Corbu
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Valeriu Nicolae: 

„În general, nu prea suntem 
învățați să facem bine”

Interviu realizat de Corina Taraș-Lungu

Ce înseamnă „Casa bună”?

Ideea mea de a face „Casa bună” a venit din dorința 
de a face o casă bună pentru puștiul care eram eu. 
Adică un puști să aibă tot ce nu am avut eu. Cam așa 
le gândim pe toate. Ca locuri în care copiii care au 
probleme în familie să se simtă cum ar trebui să se 
simtă un copil. Cum s-a simțit copilul meu crescând 
într-o familie normală.

Și cum ar trebui să fie casa unui copil, pentru ca el 
să devină un adult funcțional?

Ar trebui să fie în primul rând lipsită de violență, 
lipsită de abuz, să fie curată, să fie lipsită de șobo-
lani, de libărci, de păduchi, de pureci, de alcoolici, 
de seringi. Ce m-a impresionat pe mine cel mai tare 
când i-am dus pe copii în tabără și, la venirea din 
tabără, în mașină, i-am întrebat ce le-a plăcut cel 
mai mult. Locul era minunat acolo, undeva în Piatra 
Craiului. Și mă așteptam să-mi zică: pădurea, lacul, 
mâncarea, cabana. Răspunsul m-a rupt în două. 
Mi-au spus că păturile, pentru că erau așa curate 
și miroseau așa de bine. A fost un răspuns general. 
Majoritatea copiilor au răspuns același lucru, chiar 
dacă nu i-am întrebat în același timp și nu le-am 
indus întrebarea. Taberele sunt un pic de catharsis 
emoțional. După tabere, îi întrebăm pe copii ce 
le-a plăcut cel mai mult. Întotdeauna paturile. La 
noi lenjeria pare nouă. Ei pot să își aleagă jucării de 
pluș cu care să doarmă în pat. Asta e o treabă pe 
care și-o doresc foarte tare. După aceea, faptul că 
mănâncă sănătos, că participă la tot ce se întâmplă 
în casă, de la curățenie la gătit. Copii care în mod 

normal au probleme mari să se adapteze, în două 
zile se adaptează foarte-foarte bine.

„Tendința voluntarilor 
 e să se apropie  

prea mult de copii”

Care sunt cele mai mari provocări de adaptare 
pentru ei pe parcursul taberei?

Asta e, că nu sunt. Asta ne-a șocat pe noi. Ei se adaptează 
foarte repede la o disciplină destul de dură pe care o 
impunem noi. Ei, în mediul lor, sunt obișnuiți să adoarmă 
pe la 2-3 noaptea, depinde de ce scandal se întâmplă, 
dacă vine Poliția, dacă mai moare cineva de droguri, 
dacă vine Ambulanța. Noi păstrăm continuu contactul 
cu ei. Deci copiii odată la 5-7 săptămâni veneau să stea la 
noi o săptămână. Anul trecut, din cauza pandemiei, am 
făcut 13 tabere, deci 13 săptămâni.

Și adulții? Cum se adaptează ei la copii?

Foarte bine. Câteodată e cam greu. Tendința volun-
tarilor e să se apropie prea mult de copii. Dacă 
copilul are o familie foarte dificilă, încerci să îi oferi 
un pic mai mult, e nevoia noastră de a balansa. Nu e 
bine, pentru că e nevoie de relații pe termen lung, 
care să fie cât se poate de sănătoase. Adică să nu fie 
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nici foarte emoționale, nici foarte tehnice. Asta ne-am dorit 
și asta am reușit, relații pe termen lung.

„Suntem peste 400 voluntari”

Implicați pe toată lumea sau aveți un proces de recru-
tare a voluntarilor?

Avem și un proces de recrutare, dar noi am preferat să 
chemăm lumea să vină, să vadă ce facem, dacă poate să 
facă ceva la fel de bun sau mai bun decât facem noi. Vezi ce 
poți să faci și fă! Sunt mulți oameni care ne ajută. Suntem 
peste 400 voluntari și e dificil să lucrezi cu atât de mulți 
voluntari. E nevoie de răbdare și de timp. E greu câteo-
dată. Voluntarii au și așteptări și atunci există o presiune 
continuă pe echipă. Noi glumim că ne-am transformat 
într-o întreprindere medie spre mare. Începem să ne indus-
trializăm un pic.

Cred că e importantă consecvența, cum îi rețineți pe 
acești voluntari?

ONG-urile mari și foarte mari au un grad de retenție 
undeva pe la 2% din voluntari. Noi avem un grad de peste 
80%. Cred că este vorba despre a simți că faci o diferență 
în viața unui copil, sau în viața unei comunități. De asta 
funcționează. Ieri o echipă de la noi a fost la Brașov. E 
foarte greu să explici cum se face că un medic oftalmolog 
foarte bun, care e și foarte ocupat, se urcă în mașină la 6 
dimineața împreună cu un optician, tot așa, foarte bun și 
foarte ocupat, și se cară 7 ore pe drum dus-întors ca să 
verifice 40 și ceva de copii, să vadă dacă au nevoie de oche-
lari sau nu. Nu prea poți să explici. Dacă spui așa, pe gură, 
lumea zice că ești dus cu capul. Noi chiar credem că a face 
bine e molipsitor. E o boală chiar bună, e un virus foarte 
persistent.

„Ne apucăm iar de construit”

Faceți o casă la Nucșoara, județul Argeș. O altă casă 
adevărată pentru sentimentul de acasă. Ce planuri aveți 
cu acest proiect? Cât de mari sunt ele?

Da, de făcut o facem, dar e foarte complicat. Ceea ce visam 
noi să facem ne costă mult prea mult, așa că o să vedem 
ce soluții găsim. Cel mai important pentru noi acum e să 
construim tabăra, deci locul. Am cumpărat eu pământul și 
acum încercăm să găsim cea mai bună metodă să facem 
tabăra acolo, e un pic de chin. E mult mai dificil decât ne-am 
așteptat. Dar sunt convins că o să ne iasă bine. Din aprilie 
ne apucăm iar de construit. Sunt 4 lucruri mari acolo. E un 

centru de zi pe care îl facem în fosta școală de la Slatina, 
pe care o dotăm noi complet. Acolo o să avem bucătărie, 
calculatoare, toate facilitățile pe care copiii nu le au acasă. 
Să avem un Internet care funcționează tot timpul, nu doar 
atunci când nu plouă, să avem o sursă de curent electric 
pe care să ne putem baza ș.a.m.d. După aceea, o să facem 
o spălătorie, pentru că una dintre problemele foarte mari 
e că o bună parte a familiilor sunt încă obligate să spele 
la râu, ceea ce iarna e o nenorocire. Femeile și tinerele au 
mâinile pulbere de la spălatul în râu, e și poluarea râului, 
sunt mai multe probleme. Va fi o spălătorie ecologică și am 
luat toate echipamentele, deci chestia asta am rezolvat-o. 
O să avem un loc unde să putem caza voluntarii și acolo 
vrem să facem și un observator astronomic. E o minunăție, 
pentru că poluarea luminoasă la Nucșoara este foarte, 
foarte mică și e unul dintre cele mai bune locuri din țară 
pentru observarea astronomică. Pe lângă astea, mai e și 
tabăra. Deocamdată ne-am luat vreo 40 de corturi, ca să 
facem un fel de glamping, dar e o soluție pentru primul an. 
Apoi trebuie să construim. Sper să nu dureze mai mult de 
2-3 ani, dar nu știu. Ce am învățat eu în toți ani ăștia e că una 
sunt planurile și alta se întâmplă. Am învățat să răspund 
foarte rapid la ce se întâmplă, să găsesc alternative.

„Mi se pare important  
ca și copiii care trăiesc în puf în 

București să vadă cum se trăiește 
mai prost”

Cum ați ales locația?

A fost total accidental. Au o comunitate foarte săracă și, în 
mod neașteptat, am dat peste un primar și un director de 
școală care chiar vor să facă lucruri. Primarul e de la PSD 
și eu am scris îngrozitor de mult împotriva PSD-ului, iar 
omul chiar știa despre asta, știa cine sunt. M-a impresionat 
lucrul ăsta, iar locul e foarte frumos. Copiii ăia chiar sunt 
foarte faini. E o zonă săracă și puțin cunoscută. Ne-am spus 
că am putea să facem două lucruri, să promovăm o zonă 
foarte frumoasă a României, care merită văzută și ajutată, 
și să ajutăm foarte mulți copii în zonă. Visul meu cel mai 
mare e să îi duc pe acești copii la mare, să avem o casă bună 
la mare, o locație pe care să o putem folosi în perioada de 
vară. Vrem să facem tabere mixte. Avem un parteneriat 
cu o școală privată din București. Mi se pare important 
ca și copiii care trăiesc în puf în București să vadă cum se 
trăiește mai prost. Am făcut treaba asta și a fost un mega 
succes. Copiii din zonă știu toate plantele, toate chestiile 
din pădure, toate animalele, iar cei din București știu toate 
TikTok-urile. S-au amestecat grozav.

Cum vă pot ajuta oamenii?
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Acum avem nevoie de oameni pe partea de construcții, 
arhitecți, ingineri constructori.

„Găsim tot felul de scuze  
ca să nu facem bine”

Aș putea să număr probabil pe degete adăposturile și 
centrele de zi pentru copii din județul Argeș, de exemplu. 
Ce oprește autoritățile sa investească în case bune?

E un amestec de lene, frustrare, lipsă de grup de 
suport. În general, nu prea suntem învățați să facem 
bine. Găsim tot felul de scuze ca să nu facem bine. Într-
adevăr, e complicat. Unii fac o casă și o dau unora săraci, 
iar apoi se înfurie că cei care au primit casa au distrus-o. 
Păi normal că o distrug, pentru că nu au trăit niciodată 
într-o casă normală. Noi educam copiii. Le arătam cum 
se folosește toaleta. E un proces complicat, durează 
mult și trebuie să ai multă răbdare. Să nu aștepți glorie, 
pentru că noi avem treaba asta că dacă am făcut un bine 
trebuie să primesc certificatul de sfințenie. Și, dacă se 
poate, să îl primesc a doua zi. Ei bine, o să primești înju-
rături, iar la un moment dat o să primești și gloria asta, 
dar nu în primii 4-5 ani.

Sunt multe ONG-uri de utilitate publică cărora nu le 
vedem de fapt utilitatea și care absorb fonduri de la 
bugetul de stat sau de la bugetele locale. Numai în 
județul Argeș am identificat, la o primă mână, vreo 10 
dintre ele. Dar nu am reușit să găsesc și date prea multe 
despre activitatea lor. Ce ne facem cu ele?

Am scris despre asta. Există oamenii care sunt învățați să 
spună una și să gândească alta. Cum era Cumpănașu. El 
era foarte convingător, foarte plăcut. În perioada 2018 
era printre cei mai plăcuți și populari oameni din România. 
Cumpănașu a făcut sute de mii de euro din bani publici, 
ONG-ul lui era de utilitate publică. Pot să îți dau o grămadă 
de alte exemple. Noi avem o tradiție a gargaragiilor care 
nu fac nimic.

„Am reușit cumva să folosesc datul 
în bară și ca o motivație și ca o cale 

spre succes”

Deci rezultatele bune vin greu, e nevoie de multă răbdare 
și de timp. Totuși, chiar și dumneavoastră ați vrut să 
renunțați la un moment dat…

Da. Am vrut pentru o noapte întreagă. Am fost mai rău 
ca domnul Mircea Geoană. Am renunțat în momentul în 
care ne-au dat afară de la Școala 136 și au decis că o să 
facă același lucru pe care îl făceam noi, dar cu bani publici, 
băgând 2 milioane într-o chestie pe care noi o făceam 
gratis și mult mai bine. Bineînțeles că chestia aia pe care a 
făcut-o mârlănetele de primar s-a dus dracului. Au băgat 2 
milioane și nu mai funcționează, a funcționat vreo 6 luni. 
Noi eram acolo de 11 ani. Ne-au dat afară, i-a fost frică 
primarului că am eu imagine prea bună, că o să candidez 
împotriva lui și că o să câștig. Lucru care nu mi-a trecut 
niciodată prin cap. Prima oară când mi-a băgat cineva în 
cap că aș putea face chestia asta a fost după. Am primit 
peste o mie de mesaje în noaptea aia. Nu mi-a venit să 
cred. Am scris un text prost, unul dintre cele mai proaste 
texte pe care le-am scris eu. Și furios, și plângăcios. M-am 
șters la nas și mi-a trecut.

Dacă v-ați uita la rezultatele profesionale de până acum, 
cu ce v-ați mândri?

Cu insuccesele mele. Am dat-o în bară de foarte multe ori 
și asta nu m-a făcut nici să devin depresiv, nici să renunț. 
În ciuda faptului că am dat-o în bară catastrofal de foarte 
multe ori, am reușit cumva să folosesc datul în bară și ca o 
motivație și ca o cale spre succes.

Ați călătorit mult și ați investit destul în locurile în care 
ați ajuns de-a lungul timpului. Pe care l-ați numi în mod 
expres acasă?

În afară de România, sunt două locuri unde m-am simțit 
acasă: unul în Polonia și un altul în Qatar. Am trăit în 9 
țări, am călătorit în vreo 100 și ceva de țări, la un moment 
dat casa mea era în avion… deci nu mă simt foarte atașat 
de un loc. Aș putea să stau în cel puțin alte 4 țări, dar în 
România mă simt cel mai bine. l

Valeriu Nicolae este scriitor și activist pentru drep-
turile omului. Are un masterat în diplomație, a lucrat 
pentru ONU, Comisia Europeană și Consiliul Europei, 
dar și pentru IBM și Microsoft. Este inițiatorul proiec-
tului „Casa Bună”, o asociație care face voluntariat 
în diverse arii pentru copiii din medii defavorizate. 
Valeriu Nicolae a fost desemnat Cetățeanul Anului, în 
2013, de Parlamentul European.
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 Adrian Constantin Militaru

Student angajat  
full-time

V iața de student este ea în 
sine plină de peripeții, emoții 
și contexte sociale ofertante. 
Dacă adăugăm la această 
viață și un job full-time, totul 
poate deveni extrem de 
provocator și greu de gesti-

onat. Sunt un simplu student care, la începutul 
facultății, a decis să se angajeze pentru a beneficia 
de cât mai puțin suport financiar din partea părin-
ților, din motive personale, precum nevoia de inde-
pendență și de un anumit confort psihic. Nu știam 
să fac multe, dar eram dispus să le învăț pe toate. 
Acest optimism, exagerat aș spune eu de acum, 
a fost de mare ajutor: păstrându-mi inocența de 
copil, lumea a fost mult mai grijulie cu mine, până 
am reușit să învăț tot ce aveam de învățat.

În câteva zile am primit un răspuns 
telefonic

Prin luna septembrie a primului an de facultate, 
am aplicat la mai multe job-uri printr-o aplicație 
destinată acestui lucru. În câteva zile am primit 
un răspuns telefonic de la unul dintre supermar-
keturile la care am aplicat. Asta m-a făcut extrem 
de fericit, deoarece acest supermarket face parte 
dintr-un lanț foarte cunoscut de supermarket-uri 
din piață românească. Am răspuns emoționat și a 
urmat o discuție de 5 minute, în care am abordat 
plasarea mea într-un magazin convenabil pentru 
mine din punct de vedere al zonei din București în 
care locuiam. A fost un consens al ambelor părți să 
nu parcurg o distanță mare până la muncă, având în 

vedere faptul că trebuia să fiu acolo timp de 3 sau 4 
zile pe săptămână timp de 12 ore.

Apoi mi s-a părut că vorbim  
ca prieteni

În apelul telefonic, persoana de la sediul central 
responsabilă cu angajările mi-a programat o întâl-
nire cu un șef al unui magazin din proximitatea mea. 
La câteva zile după apelul telefonic avea să aibă 
loc întâlnirea mea cu primul meu șef. S-a fi șefă de 
fapt, lucru care m-a bucurat, fiindcă toată viață am 
fost mai confortabil într-o companie feminină. Am 
discutat cu ea despre programul de muncă, despre 
treaba mea în acel magazin. Apoi mi s-a părut că 
vorbim ca prieteni, lucru care m-a făcut să mă simt 
deja parte din acea „familie”, cum o numeau colegii 
mei. Ulterior am ajuns să o numesc și eu la fel. Mi-au 
fost prezentați câțiva colegi și șefi de departament, 
am discutat cu ei de la egal la egal, în ciuda gradului 
pe care aceștia îl dețineau. Au fost foarte primitori 
și călduroși încă din prima zi în care i-am cunoscut și 
nici măcar nu eram angajat încă.

Ca să știu că sunt  
în locul potrivit

După ce am terminat tot ce ținea de analizele medi-
cale necesare angajării, am fost chemat să semnez 
contractul de muncă la sediul central. Și aici oamenii 
au fost foarte politicoși și primitori, având un aer 
puțin diferit, totuși, de oamenii din magazin. Am 
așteptat nerăbdător și cu un zâmbet de copil fericit 
că primește ceva ce își dorea de mult. Urma să vină 
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persoana care să se ocupe de mine și de contractul 
meu de muncă. Trece ceva timp și apare și această 
persoană: o doamnă respectabilă și foarte deli-
cată în comunicare. Lucrul acesta pentru mine a 
contat mult, pentru că mereu îmi oferea siguranță 
de care aveam nevoie ca să știu că sunt în locul 
potrivit. Am discutat tot ce ținea de contractul 
meu de muncă, salariu, program, atribuții etc. Și am 
semnat contractul. Peste 2 zile urma prima mea zi 
de muncă.

Dimineața din prima zi de muncă  
a fost una agitată

Până și gândul de prima zi de muncă era o emoție în 
sine. Nu mă puteam gândi la momentul în care voi fi 
în magazin concret, dar știam că se apropie. În orice 
caz, dimineața din prima zi de muncă a fost una 
agitată. Nu știam în ce să mă îmbrac, eram într-o 
grabă continuă deșii aveam destul timp, am ajuns 
în magazin cu 20 de minute înainte să îmi înceapă 
tura.

Plec acasă foarte mulțumit

Șefa de tură e o persoană destul de energică și 
spontană. Îmi prezintă magazinul și treburile mele 
pe scurt, ajung într-un birou, sunt instruit cum să 
intru în tură folosind o cartelă specială, totul părea 
SF. Nu mai văzusem așa ceva niciodată. Dar oamenii 
tot vorbesc cu mine și eu încep să mă simt puțin 
mai relaxat. Colegii îmi prezintă toate treburile din 
magazin. Un angajat trebuie să facă de toate. Și le 
învață pe toate în ritmul său. Îmi este prezentat 
conceptul de a sta la o casă de marcat și de a comu-
nica aici cu absolut toți clienții. Simt că sunt multe 
de învățat deodată și că este destul de obositor. 
Dar trece ziua și plec acasă foarte mulțumit. Am 
propriul meu loc de muncă, pot fii responsabil, îmi 
pot câștiga traiul. Acasă am temele, proiectele și 
învățatul pentru facultate. Am și treburi casnice 
precum gătitul și menținerea curățeniei, fiindcă 
sunt un adept al acestui lucru.

Gândul că reușești să le rezolvi  
pe toate ajută la combaterea oboselii

Pleci de la muncă și mergi acasă să dai examen 
online. Viața de student-angajat depinde de 
programul facultății, permisiv sau nu, și de atitu-
dinea colegilor și șefilor, tolerantă sau nu. În cazul 
meu a mers bine. Am reușit să trec de prima sesiune 
din viața mea fără restanțe. Și ce e cert e că gândul 
că reușești să le rezolvi pe toate ajută la comba-
terea oboselii. De atunci și până acum am reușit 
să rezolv mai orice problema care mi-a ieșit în cale. 
Chiar dacă am făcut-o singur sau cu ajutor din partea 
colegilor de facultate sau a colegilor de muncă. Am 
reușit să mă descurc cu munca și facultatea. Sunt 

pe pragul de a trece în anul 3 și nu am de gând să 
renunț la ideea de a muncii pe parcursul studenției. 
Ce am câștigat: un simt al responsabilității mult mai 
ascuțit, un mod de ordonare a timpului mult mai 
eficient, beneficiul financiar ca unul dintre cele mai 
importante aspecte.

Conceptul de „casier perfect”

Nimeni nu este perfect? Nu-i nimic. Trebuie să 
existe măcar conceptul de „casier perfect”. Iar eu 
mi-am propus să lucrez la acest concept. Operarea 
unei case de marcat într-un supermarket este foarte 
complicată fiindcă acolo tu, casierul, ești imaginea 
magazinului. Iar tu vrei să fii un casier bun, cât mai 
bun, casierul perfect. Casierul perfect trebuie să 
îl facă pe client să se simtă bine. Casierul perfect 
trebuie să comunice cu clientul în limitele permise 
de contextele sociale. Clientul nu este întotdeauna 
dispus să comunice și să fie implicat în discuții care 
trec de „Bună ziua/La revedere”. Ce face casierul 
perfect în aceste situații? Trebuie să fie foarte 
atent la această comunicare, trebuie să fie extrem 
de atent să nu ofenseze clientul. Ce mai face casi-
erul perfect? E foarte atent să evite, să atenueze, 
să stingă diferitele conflicte dintre clienți. În plus, e 
atent ca printre clienți șă nu se afle și hoți. Pentru 
că, să nu uit să menționez, orice greșeală care 
scoate magazinul în pierdere este acoperită de casi-
erul responsabil. l

Materialul a fost realizat în cadrul progra-
mului de practică jurnalistică. Adrian 
Constantin Militaru este student în Anul 
II la Facultatea de Jurnalism și Științele 
Comunicării din Universitatea București, 
Specializarea Publicitate.



82

revistaCULTURA.ro

Ștefana Baciu

Povestea fiecăruia  
începe cumva  

de la imaginea din oglindă

D
espre integrare și 
apartenență, dar 
în special despre 
autoînțelegere și 
acceptare. Mic studiu 
de antropologie 
urbană

Neobservabilii.  
O poveste despre 
Jeanette
Bucureștiul devine întortocheat în lipsa accesului la 
tehnologie. Stăm alipiți de telefoanele noastre, dar 
orașul are mai multe de oferit decât trafic și înghe-
suiala metroului. Povestea lui Jeanette se naște 
tocmai pentru că am ales să-mi păstrez telefonul în 
buzunar.

Am văzut-o pe Jeanette o singură dată, în fața 
parcului Colțea, la umbră. Trăgea după ea un căru-
cior specific pensionarilor, din acela cu pătră-
țele.  Vedem în filme cum, de cele mai multe ori,  
din aceste cărucioare evadează câte-o frunză de 
ceapă verde. Din căruciorul lui Jeanette evadau 

crini. Crinii, tăiați din propria ei curte, erau curățați 
de frunze și sufocați cu pungi de plastic albastre. 
Jeanette nu întreba pe toată lumea dacă îi cumpără 
crinii, uneori nu se sinchisea să ridice privirea la 
fiecare om care trecea pe lângă ea. Părea că-și 
selectează clientela, iar eu pot fi doar fericită că 
am fost aleasă. Crinii nu aveau preț, iar Jeanette a 
cerut atât „cât mă lasă inima”. În mod firesc, inter-
acțiunea dintre noi s-ar fi finalizat după schimbul 
produs-preț. Însă Jeanette mi-a povestit o mică 
fărâmă din viața sa. Venea din Oltenița, era pensi-
onară, cu câțiva nepoți și, în special, în acea zi de 10 
iunie împlinea 66 de ani.

De ce a fost importantă Jeanette pentru mine?

Aici intervine întrebarea: de ce e importantă 
Jeanette? Jeanette constituie doar un exemplar 
dintre prea multele persoane aflate în situații simi-
lare. De aceea scriu despre Jeanette. Dorința mea 
– și, probabil, și a doamnei Jeanette – e să îi vedem 
oameni. Să cumpărăm flori de la bătrânele de pe 
stradă, să dăm câțiva lei pe cărțile întinse pe trotuar. 
Și să fim totdeauna în gardă după povești diferite de 
ale noastre. În schimbul a câțiva lei, pe lângă crini, 
Jeanette mi-a vorbit despre alegeri, despre studii 
și despre iubire. Sfaturile universal aplicabile, gene-
ralități. Și nu experiența e cea care le validează, ci 
momentul de sinceritate în care sunt transmise. 
Poate de aceea am vrut să scriu despre Jeanette. 
Sau poate dintr-un val subit de sensibilitate. Sau 
poate pentru că nimeni nu scrie despre femei ca 
ea. Ori poate doar pentru a avea ocazia să spun că 
Jeanette era firească, neobservabilă și pură. l
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Dincolo de ecran.  
O poveste despre 
Tik Tok
Pe Tik Tok, există totdeauna conținut care te asigură 
că nu ești singur, iar alți utilizatori „can relate”. 
Conținutul se bazează adesea pe storytime, iar expe-
riența naște empatie. Astfel, am ajuns de la conținut 
cu pisici simpatice la a asculta poveștile femeilor 
despre părul de pe corp. Apoi, despre nedreptăți și 
neputințe. Ulterior, despre dublul-standard. Tik Tok 
nu ne educă unilateral, ci ne face să pricepem că 
presiunea nu e pusă doar pe femei și că persecuția 
genului atinge orice persoană. Că apar cele două 
extreme valorizate: femeia neajutorată și bărbatul 
alpha. Și că ce se regăsește între a devenit irelevant 
și neatractiv.

O aplicație de divertisment nu e musai 
seacă în educație

De ce femeia neajutorată devine un reper? De ce 
e semnificativă dependența de o parte masculină? 
Femeia neajutorată și bărbatul alpha merg mână 
în mână, observăm și în poveștile cu prințese, în 
cărțile romantice comerciale, în viața de zi cu zi: ea 
se sperie de păianjen, iar el e musai să o scape de 
insectă. Cu toate acestea, poate și bărbaților le e 
teamă de păianjeni. Tik Tok mi-a spus că e socie-
tatea patriarhală de vină, iar eu nu-l contrazic. Tik 
Tok poate nu e cea mai credibilă sursă de infor-
mare, însă rolul textului meu e să arăt, chiar și 
celor cu minți mai coapte, că o aplicație de diver-
tisment nu e musai seacă în educație.

Oamenii de pe Tik Tok mi-au arătat cum să gândesc 
corect. Meme-urile cu Andrew Tate și George 
Buhnici mi-au invadat For You-ul în ultima vreme, 
iar cei doi menționați au adus recent afirmații 
despre atractivitatea femeilor tinere. Tik Tok mi-a 
explicat că nu putem separa omul public, idol 
pentru unii, de propriile afirmații. Că totul trebuie 
perceput ca un întreg. Tik Tok mi-a explicat ce e 
misoginia și cum m-am izbit inconștient de ea. Și 
mi-a arătat cum să o atenuez. Și, cel mai important, 
aplicația mi-a arătat cum să selectez oamenii din 
jurul meu, bazându-mă nu doar pe afirmații, cât și 
pe acțiunile lor. Tik Tok nu e doar despre greșelile 
oamenilor publici, precum cei amintiți mai sus, cât 
despre greșelile omului comun, care afectează la 
rândul lui alți oameni comuni. Am văzut tik tok-uri 
despre grooming, pedofilie și manipulare, despre 
infantilizarea femeii și despre vulnerabilitatea 
oamenilor. Pe Tik Tok înveți inconștient despre 
diversitate.

Conștientizarea diversității

Tik Tok mi-a resuscitat stima de sine. Mereu 
ajungem să discutăm diversitatea etnică, cultu-
rală, poate chiar diversitatea statutului social, însă 
până de curând noi nu am oferit suficientă impor-
tanță, în mediul public, diversității fizice a oame-
nilor. De ce e semnificativă conștientizarea diversi-
tății? Cu siguranță există și explicații mai științifice, 
însă eu o privesc prin prisma incluzivității. În final, 
este despre integrare și apartenență și, în special, 
despre autoînțelegere și acceptare.

Suntem obișnuiți să vedem atractivitate convenți-
onală în mass-media, iar ceea ce devine captivant 
la Tik Tok este disponibilitatea de a normaliza și 
dezvolta partea nevăzută public a omului. Pe Tik Tok 
înțelegem că femeile nu sunt doar slabe și înalte, că 
vergeturile nu apar de la shaorma și că bărbații cu 
unghiile colorate nu au probleme psihice. Povestea 
fiecăruia începe cumva de la imaginea din oglindă, 
care nu corespunde cu așteptările prelucrate. Unii 
evită să meargă la mare, alții se îmbracă în haine 
largi sau caută orice metodă fabuloasă care să 
le corecteze corpurile. Oamenii de pe Tik Tok își 
împart și poveștile cu privire la sănătatea psihică, 
de la medicație la dezordinea adunată în propriile 
case din pricina deprimării. Există un soi de transpa-
rență care îți taie din rușine și-ți permite să admiți 
că uneori și în viața ta lucrurile arată astfel.

De la video-uri amuzante cu animale la 
meme-uri cu Mihail Neamțu

De ce e okay să îți instalezi Tik Tok, chiar dacă nu 
mai ai 20 de ani? Când oamenii maturi se avântă pe 
internet, apar glumițele despre Facebook și despre 
cum el aparține majoritar bunicilor noștri și rețetelor 
de prăjituri. Conținutul Tik Tok se mulează pe prefe-
rințele tale, cel mai probabil o să treci de la video-uri 
amuzante cu animale, pe care toată lumea le vede, 
la meme-uri cu Mihail Neamțu, în funcție de ceea ce 
apreciezi și distribui. Tik Tok e rapid, colorat și are 
sunete, iar oamenii își primesc imediat o mică doză 
de serotonină. Știm deja cum aplicațiile ne fură din 
timp și ne strică programul de somn, dar vremea 
nu e totdeauna risipită dacă ajungem în final la un 
conținut calitativ. Tik Tok nu este doar despre dansuri 
simpatice, ci e despre fiecare om care își asumă să se 
expună și să se împartă dincolo de ecran. l

Materialul a fost realizat în cadrul progra-
mului de practică jurnalistică. Ștefana 
Baciu este studentă în Anul II la Facultatea 
de Jurnalism și Științele Comunicării din 
Universitatea București, Specializarea 
Publicitate
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Amalia-Hiulia Oancea

Povestiri din underground

 Un loc unde fiecare vine dintr-un mediu 
diferit, dar asta nu contează

P rimul meu contact cu muzica 
underground a fost prin 2009, 
când aveam în jur de 11 ani, 
pentru că sora mea mai mare era o 
fană a punk-ului underground din 
România. Underground-ul este 
chestia aceea deseori asociată 

cu veridicitatea, deosebită de muzica promovată 
comercială, care este asociată cu mass-producerea 
și cu „a plăcea unui public mai larg”. Iar muzica 
underground are o cultură interesantă în România. 
Deși „ferită” de mainstream, are una dintre cele mai 
dedicate fanbase-uri.

Primul concert, prima impresie

Sora mea m-a dus la un concert E.M.I.L., ținut în 
Fabrica, prin 2011. Aveam 13 ani. Nu mai fusesem 
niciodată la un concert, nu știam la ce să mă aștept. 
Prima impresie a fost că nu înțeleg cum oamenilor le 
place să stea într-o singură încăpere, unde tempera-
tura era în jur de 30°-35°. Și cu o trupă care întârzia. 
Și cu o muzică pe fundal aleasă de un domn barman, 
care nu părea neapărat să aprecieze acest gen. Când 
a început concertul, atmosfera s-a schimbat total. 
Nici nu mai părea aceeași încăpere, totul era foarte 
animat, de abia puteai să auzi trupa peste public.

Tot din primul concert, un mosh

După vreo 15-20 de minute, Sorin (voce în trupă), ne-a 
spus să formăm „zidul” pentru a ne pregăti de „mosh”. 
Pentru a începe un moshpit trebuie să se formeze 
două tabere care, la partea cea mai intensă a cânte-
cului, încep să se împingă unii în alții. Știu, poate suna 
ciudat, dar experiența este plăcută și chiar amuzantă. 
Când a început moshpit-ul, sora mea m-a tras într-o 
parte, pentru a se asigura că nu voi intra în el. M-a 
fascinat faptul că erau fete care s-au băgat, deși 
majoritatea aveau o statură similară cu a mea. La un 
moment dat, o fată a intrat în mine, trăgându-mă cu 
ea, doar că ea a căzut. Cei care ne-au văzut s-au oprit 
din moshing și ne-au tras într-o parte, departe de 
moshpit, pentru a nu fi călcate, accidental, în picioare.
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Toată faza m-a fascinat. În primul rând pentru că 
erau fete care se împingeau în băieți de 3 ori mai 
mari ca ele, fără nicio reținere sau teamă. În al doilea 
rând pentru că oamenii erau dispuși să se oprească 
din ceea ce fac pentru a se asigura că tu nu pățești 
nimic. Am adorat sentimentul acela de grup, unde, 
deși nu ne cunoșteam între noi și toți aveam vieți 
complet diferite, muzica ne adusese împreună, iar 
acele diferențe nu mai contau deloc.

Crești. Și se mai schimbă și ordinea 
preferințelor

După experiența asta am continuat să merg la dife-
rite concerte cu sora mea. La Omul cu Șobolani, la 
Niște Băieți, sau la Chester, Travka și Șuie Paparude. 
Când am ajuns în liceu am început să-mi dezvolt 
singură gusturile muzicale și am ajuns să am o obsesie 
cu Luna Amară, Vița de vie, Kazi Ploae și Subcarpați. 
Odată cu Kazi Ploae a venit și preferința pentru 
Specii, formată din Dragonu aka47 și Chimie, pe care 
nu am reușit să-i văd live ca un întreg (în prezent 
Dragonu și-a schimbat abordarea față de rap şi de 
muzica underground). Iar de la Vița de vie am ajuns 
și la Coma. Rap-ul și hip-hop-ul în România sunt, după 
mine, printre cele mai underground genuri muzicale. 
Tot ce este la TV este deseori cea mai light și „acce-
sibilă” versiune a unui cântec, adevăratul rap under-
ground fiind plin de emoție, trăiri și experiențe. Nu 
aș avea neapărat o problemă cu asta.

Dacă era scump,  
era cu schimbat brățara

Nu mi-am permis multă vreme să merg la concerte, 
să dau 15-30 de lei pe un bilet. Așa că majoritatea 
concertelor la care am fost au fost gratis. Fie ca 
erau organizate de primărie în Piața Constituției, 
sau de cluburi precum Fabrica, Silver și, pe atunci, și 
Colectiv. Mereu eram atentă pe Facebook, pentru a 
vedea dacă prind vreun concert gratis. În perioada 
aceea credeam că Luna Amară și Vița de vie nu prea 
aveau concerte „gratis”. Acum, uitându-mă înapoi 
la câte concerte gratuite de-ale lor am mers, cred 
că erau mai multe decât îmi închipuiam eu. Tot pe 
atunci am aflat și despre Alternosfera. Mă gândeam 
la început că nu-mi plăcea la fel de mult, dar… era 
un concert gratis. Ceva ce se întâmpla des între noi 
era schimbul de brățări atunci când concertele erau 
la Arenele Romane. Erau cele mai scumpe și cele 
mai frumoase concerte. Se făcea chetă pentru o 
brățară. Fenomenul cred că era adeseori ignorat de 
oamenii de la securitate. Erau niște drăguți.

Pentru că simți că aparții unui grup

Ce mi-a plăcut cel mai mult la concertele under-
ground nu era doar muzica în sine – foarte bună 
–, dar, când crești fără mari resurse financiare, să 

mergi într-un loc unde fiecare vine dintre un mediu 
diferit, dar unde acest mediu nu contează, era ceva 
nemaiîntâlnit. Viața de liceu putea fi afectată de 
sărăcie, alte modalități de petrecere a timpului liber, 
la fel. Dar nu și mersul la concertele underground. 
Uiți că te întorci acasă, unde a mai venit o factură 
restantă pe care nu știi cum o va plăti mama ta. 
Concertele astea mi se par cea mai frumoasă formă 
de artă, pentru sentimentul de unitate, pentru că 
este atât de ușor să-ți faci prieteni, pentru că simți 
că aparții unui grup. Majoritatea celor de acolo ne 
cunoșteam între noi destul de bine, într-un anume 
fel. Deși nu țineam legătura între timp, știam 
mereu pe cine să căutăm atunci când mergeam la 
un concert. Recomand experiența asta oricui îi este 
greu să-și facă prieteni. La concerte toată lumea 
vorbește cu toată lumea!

Alături sunt fotografii pe care pot să le numesc „din 
galeria personală”, pentru că ori cunosc 80% din 
oamenii din imagine, ori sunt chiar și eu în imaginile 
acestea. l

Materialul a fost realizat în cadrul programului 
de practică jurnalistică. Amalia-Hiulia Oancea 
este studentă în Anul I la Facultatea de Jurnalism 
și Științele Comunicării din Universitatea 
București, Specializarea Publicitate.
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Alexandra-Cristiana Văileanu

Despre Vadim Zeland și 
conceptul de „Transurfing”

D intotdeauna, nevoia de a înțe-
lege cum funcționează lumea 
în care s-a născut a condus 
individul la a contempla 
Universul și a ajunge la un 
consens. Personal, cred că 
acesta a fost motivul pentru 

care religiile au luat naștere în primul rând, în 
încercarea de a oferi o cale spre a trăi o viață echi-
librată. Fiecare dintre noi își droște să trăiască o 
viață calmă și fericită, având astfel parte de înde-
plinirea tuturor dorințelor. Cu trecerea timpului, 
înțelepciunea spirituală de bază a căpătat noi și noi 
forme, în aparență. Însă, în esență, mesajul rămâne 
neschimbat.

3 idei din Transurfing  
care îți pot ușura viața

Scriitorul și fizicianul Vadim Zeland și-a propus să 
explice dintr-o perspectivă unică felul în care func-
ționează Universul. Dacă ești pasionat de felul 
în care funcționează lumea, din punct de vedere 
energetic, cele cinci volume ale lui traduse în limba 
română sunt pentru tine. Mi-am propus să prezint 
3 concepte de bază din cadrul seriei „Transurfingul 
realității”, concepte ce pot fi aplicate de astăzi în 
viața oricui.

Ce este „transurfingul”?

În primul rând, autorul susține teoria existenței 
unui multivers, adică a unui număr infinit de locuri 
și spații (= posibilități) și îi descrie cititorului 

tehnica prin care, fiind conștient de dorința trăirii 
unei anumite realități (= scop final), aceasta din 
urmă are potențialul de a deveni realitate dato-
rită concentrării gândurilor (= energiei perso-
nale) în această direcție în mod coerent coerent 
(= fără abateri sau așa-numita „răzgândire”). 
Implementarea unei astfel de atitudini pare logică 
până acum, însă autorul decide să numească 
această tehnică „Transurfingul realității”. Acest 
nume oferă o aură mistică, însă cititorul va desco-
peri că autorul nu se referă decât la transferarea 
(= concentrarea) energiei personale către reali-
tatea (= scopul final) aleasă anterior.

Ce sunt „pendulii” și  
cum ne ajută practic implementarea 
acestui concept?

Colecția de volume scrisă de Vadim Zeland își 
propune să explice funcționarea Universului din 
punct de vedere energetic, iar pentru asta, intro-
duce conceptul de „penduli”. Poate ai crescut 
fiind învățat că este nevoie ca „ce ție nu-ți place, 
altuia nu-i face”, sau realizând că ceea ce rostești 
și forma în care decizi să te exprimi are un efect 
asupra lumii înconjurătoare. În același timp, cel 
mai probabil, analizând realitatea pe care o expe-
rimentezi, dar și alte exemple, ai văzut că această 
regulă, deși nobilă în esență, nu este respectată 
și nu reprezintă un mod practic după care să îți 
orientezi viața. În acest sens, un exemplu actual 
analizat de autor este cel al politicienilor: aceștia 
nu aplică regula de mai sus și totuși reușesc să aibă 
un stil de viață pozitiv pentru ei. În același timp, 
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cu toate că oamenii nemulțumiți de deciziile luate 
îndreaptă spre ei energie negativă, ei nu sunt atinși 
de această încărcătură. Altfel spus, un politician nu 
își abandonează misiunea – mai mult sau mai puțin 
etică – doar pentru că tu nu ești de acord cu ea și 
nici nu își distruge sănătatea frământându-se din 
cauza asta.

Definiția din carte a unui pendul este: o structură 
energo-informațională creată și întreținută de 
emisia mentală a unui grup de oameni. În cuvinte 
simple, Zeland ne transmite că fiecare gând repre-
zintă un pendul, o energie care te încarcă pozitiv 
sau negativ, influențând comportamentul pe care îl 
adopți și deci și rezultatele de care ai parte. Practic 
vorbind, știința a demonstrat în repetate rânduri 
faptul că gândurile omului au o anumită vibrație, cel 
mai cunoscut experiment fiind cel condus de Masaru 
Emoto. În acest experiment, s-a observat cum, în 
urma repetării anumitor afirmații, forma apei s-a 
schimbat la nivel celular, în funcție de gândurile ce 
i-au fost adresate. Cum bine știm, ființa umană este 
în proporție de 70% apă. Din acest motiv, Zeland 
a concluzionat că emisia mentală a omului este 
asemenea unui pendul, adică gândurile pe care le 
întreții ajung să aibă un efect concret asupra reali-
tății tale. De ce contează asta? Pentru că majori-
tatea oamenilor s-au obișnuit să se autolimiteze în 
funcție de ceea ce gândește altcineva despre tine 
(societatea, familia, prietenii, colegii etc.), uitând 
că au puterea de a respinge sau a accepta anumiți 
„penduli” în funcție de beneficiul adus. Astfel, omul 
este învățat de autor să devină conștient de ceea 
ce acceptă ca fiind adevărat în viața lui și să aibă 
atenția concentrată spre gândurile care îi influen-
țează viața, realizând că, precum un pendul, gându-
rile îl afectează în toate ariile vieții.

Un exemplu

Avem astfel parte de următoarea clarificare: poli-
ticianul nu suferă și nu moare instant din cauza 
energiei negative proiectate de ceilalți, deoarece, 
așa cum spuneam la primul punct, omul alege ce 
energie respinge sau acceptă în viața lui. În mod 
evident, politicienii și-au fixat un scop propriu 
bine stabilit și nu se lasă influențați de ceilalți. 
Autorul nu discută etica scopului final ales, 
aceasta este la latitudinea fiecăruia dintre noi, 
însă explică mecanismul ce se ascunde în spatele 
atitudinii și rezultatelor diverselor persoane 
incluse în exemplificare.

Legată tot de penduli, o altă concluzie discutată 
pe larg pe parcursul lucrării o reprezintă starea de 
compasiune. Vadim Zeland spune că pentru propria 
sănătate și stare de echilibru este bine să înțelegem 
că o mare parte din oameni sunt influențați de 
energia negativă și, astfel, înțelegând că la rândul 

lor se află într-un labirint, alegem să nu ne lăsăm 
influențați de ei. Practic vorbind, autorul ne cere 
să ne alegem pe noi de fiecare dată, nepermițând 
altora să ne tulbure. Zeland ne transmite că atunci 
când alegem să oprim emisia mentală (= ignorăm) 
către un anumit pendul, acesta se va disipa din 
viața noastră. Să luăm un exemplu concret și expe-
rimentat de multe femei: conflictul dintre noră 
și soacră. În timp ce în acest context pot apărea 
nenumărate dispute, Zeland recomandă urmă-
toarea perspectivă: în loc să exprimi în exterior sau 
în interior „Mă enervează soacra”, „Nu vreau să o 
mai văd”, „Nu o suport ”, adoptă o atitudine calmă, 
de ignorare a conflictului. Metaforic vorbind, lasă 
armele jos și devino pe cât posibil neutru. El ne 
cere să adoptăm o atitudine calmă atunci când ne 
confruntăm cu orice situație conflictuală, pentru că 
atât negativul cât și pozitivul sunt extreme care vor 
„pune paie pe foc”, fiind ușor de interpretat negativ 
de către interlocutor. Primind acest tip de ignorare, 
intensitate pendulului slăbește, iar tu vei ajunge 
să interacționezi cu o versiune domolă a aceleiași 
persoane. Este drept însă că la început ego-ul îți va 
fi rănit, căci am fost învățați să luptăm pentru a ne 
apăra drepturile. Cu toate acestea, orice „luptă” va 
lăsa semne de ambele părți, iar dacă interacțiunea 
în cauză te slăbește – fie și doar energetic –, este un 
semn că o nouă tactică trebuie implementată.

Diminuarea importanței

Așa cum am spus la început, cu toții ne dorim 
ceva, iar noi dorințe sau scopuri vom avea mereu. 
Din acest motiv, autorul ne recomandă să învățăm 
diminuarea importanței scopului, căci, atunci când 
dorim ceva cu disperare, rar avem parte de acel 
scop și dacă avem parte de el, reușim să-l pierdem 
pe parcurs. Această tehnică se aplică, spune Zeland, 
indiferent de natura scopului. Disperarea creează 
un exces (= un pendul negativ) și ajungem astfel să 
respingem cu toată puterea noastră fix scopul pe 
care ni-l dorim sincer. Această tehnică este reluată 
pe parcursul a 3 cărți – Gradele 3,4 și 5 – însă un citat 
din Gradul 3 exprimă cel mai bine esența tehnicii: 
„Dacă vă veți concentra pe un scop, ca și cum acesta 
ar fi atins, porțile vi se vor deschide, iar mijloacele 
se vor găsi de la sine [..]”.

Acestea au fost 3 idei din transurfing, idei care 
pot să îți ușureze viața, dacă sunt aplicate așa cum 
autorul ne sfătuiește. l

Materialul a fost realizat în cadrul progra-
mului de practică jurnalistică. Alexandra-
Cristiana Văileanu este studentă în Anul 
I la Facultatea de Jurnalism și Științele 
Comunicării din Universitatea București, 
Specializarea Publicitate.
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Teo Ghica

„Scrisoare către tata”

Franz Kafka și cea mai înduioșătoare 
scrisoare a unui fiu către tatăl său

Î ncă din frageda copilărie, viața lui Franz 
Kafka s-a conturat asemenea unui veri-
tabil joc al contrariilor. Lumea exte-
rioară pe care tânărul Kafka a cunos-
cut-o doar tangențial s-a aflat într-un 
perpetuu balans între liniștea și frivoli-
tatea perioadei Belle Epoque și instabili-

tatea generată de Marele Război. Cu toate acestea, 
inutil a spune că Franz Kafka n-a fost omul care a 
privit lumea din exterior, ci mai degrabă a absentat 
din această lume, îndreptându-și toată atenția 
spre un univers în formare: interiorul său, sufletul 
său dominat de tristețea-i profundă, de neînțeles 
pentru cei din jurul său.

Fiind primul născut al lui Hermann și al Juliei Kafka, 
Franz a fost condamnat să ducă mai departe numele 

Kafka și, deci, să devină o prelungire a tatălui său. 
Tot acest joc înnebunitor cu care vin la pachet „înda-
toririle” sale de prim-născut, un amestec de vină, 
teamă, iertare, angoase, îl determină pe Franz să-i 
scrie tatălui său o scrisoare în care-și va așterne 
toată frustrarea acumulată, toate sforțările care se 
doreau a fi iertări, toate acele lucruri care, dintr-un 
motiv sau altul, au rămas nespuse.

Asemenea lui Hermann Kafka, și în ziua de astăzi 
există adulți care concep existențele copiilor ca pe o 
prelungire a vieții lor, așezându-le acestora pe umeri 
o povară greu de dus: continuarea idealurilor și vizi-
unilor proprii. Acești părinți, din prea multă iubire, 
poate, își doresc ca puiul lor să reușească în dome-
niile în care ei au eșuat. Chiar dacă aceste ambiții 
nu aparțin copiilor, aceștia și le însușesc de cele mai 
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multe ori, din teamă sau din respect pentru părinți. 
Totodată, există mulți copii care se lasă controlați 
și dominați de către părinți chiar și la vârsta adultă. 
Sunt suficienți de mulți cei care nu au curajul să 
treacă peste cuvântul tatălui sau al mamei, nefiind 
capabili să facă niciun pas fără încuviințarea aces-
tora, unii conștient, alții fără a-și da seama.

Franz Kafka a fost unul dintre aceștia, fiind dominat 
aproape toată viața de personalitatea asupritoare 
a tatălui său. Totuși, pe tot parcursul acestei cărți, 
Franz Kafka nu își atacă tatăl, nu îl jignește și nici nu 
îi pretinde scuze, nu-și dorește o despărțire defini-
tivă, ci aproape toată nemulțumirea sa este îndrep-
tată asupra propriei persoane, slabe și nepregă-
tite pentru viață, conștientă că lucrurile nu se vor 
schimba, indiferent cât de tare „va striga”. Este un 
mod de a pune în cuvinte durerea generată de senti-
mentul de insuficiență și de lipsa de curaj sau de 
tărie sufletească. Scrisul devine, astfel, un refugiu, 
locul în care tatăl său nu își putea pune amprenta, 
în care nu îl putea găsi. Doar prin scris Kafka a reușit 
să riposteze față de figura sa paternă, atât de proe-
minentă încă din frageda copilărie și tot prin scris a 
încercat să salveze relația lor dificilă, deși, probabil, 
nu mai rămăsese nimic de salvat.

Dincolo de criza adolescentină și rebeliunea auto-
rului împotriva tiraniei părintești, ceea ce surprinde 
orice cititor e cunoașterea de sine a autorului în 
încercarea lui aparent nejustificată de a-și înțelege 
tatăl. Este de-a dreptul uluitor felul în care autorul 
distinge între percepțiile micului Franz Kafka și cele 
ale adultului Franz Kafka, încercând să afle pentru 
sine unde e vinovat el însuși, unde e vinovat tatăl 
său, și mai ales, unde nu există nici un vinovat. Pe 
parcursul scrisorii, Kafka pare să devină propriul 
său psihanalist.

Asemănător cu stilul folosit și în nuvelele sau roma-
nele sale (Metamorfoza, Procesul, În colonia penală), 
Kafka descrie stările sale interne și circumstanțele 
externe ca ceva incontrolabil, mânate exclusiv de 
forța destinului. Un soi de „Ce-a fost să fie a fost, 
și nu putea fi altfel”, reliefând, în fond, tragedia 
mimesisului: arta oglindită în viață și vice versa. 
Anume această simbioză între realitatea palpa-
bilă și imaginația bolnavă e combinația mortală în 
lumea kafkiană, și după cum am putea crede, chiar 
și în însăși viața autorului:

„Oricum, eram atât de deosebiți şi în deosebirea 
asta dintre noi atât de primejdioși unul pentru 
celălalt, încât, dacă s-ar fi putut calcula dinainte 
cum aveam să ajungem să ne comportăm unul faţă 
de celălalt, eu, copilul ce se dezvolta lent, şi tu, 
bărbatul în toată firea, s-ar fi putut presupune că tu 
m-ai fi strivit pur şi simplu, călcându-mă în picioare 
până când n-ar mai fi rămas nimic din mine. Asta nu 

s-a întâmplat, căci ceea ce e viu nu se lasă calculat 
dinainte, dar poate că în realitate s-a petrecut ceva 
mai rău. Şi, spunând asta, te rog totuşi mai departe 
să nu uiți că eu nu cred nici un moment, nici în cea mai 
mică mă sură, în vreo vinovăţie a ta. Ai avut asupra 
mea exact influența pe care trebuia în mod necesar 
s- o fi avut, numai că trebuie să încetezi să socotești 
ca o răutate deosebită din partea mea faptul că 
am fost învins de această influenţă.” (Franz Kafka 
(2016), Scrisoare către tata. Humanitas: București, 
p. 10.).

Din nefericire însă, scrisoarea va rămâne doar lite-
ratură, Hermann Kafka neintrând niciodată în 
posesia ei. În schimb, Franz îi înmânează scrisoarea 
doar mamei sale, rugând-o pe aceasta să o trans-
mită mai departe, lucru care nu se va mai întâmpla.

Până la urmă un lucru e clar: Franz voia să fie înțeles 
de tatăl său, Hermann, dar în același timp, anti-
cipa că nu va fi înțeles. Similar protagonistului din 
„Procesul”, Franz analizează injustiția, întruchipată, 
în cazul scrisorii de față, în veșnica tensiune cu tatăl 
său.

Reluând o idee enunțată mai sus, această scrisoare 
e încercarea curajoasă a lui Kafka de a fi propriul 
său psihanalist. Cât de bine i-a reușit? Eu, dincolo de 
anumite aprecieri literare pe care nu-mi permit să 
le fac, cred și sper că Franz a simțit acea liniște, acel 
sentiment că, în sfârșit, va fi ascultat de „călăul” 
său, măcar pentru o clipă. Sper că încrederea că 
scrisoarea va fi citită de tatăl său îl liniștea, chiar 
dacă poate n-a fost cazul. În general, viața, în ciuda 
aparențelor, e mai complicată decât arta, astfel că 
majoritatea conflictelor rămân adesea nerezolvate. 
Așa a fost să fie, și poate că altfel nici nu putea fi.

Lecția pe care eu am învățat-o după lecturarea 
acestei cărți (și m-aș încumeta să o spun tuturor 
adolescenților care aleg să citească scrisoarea lui 
Franz pentru Hermann Kafka) este că „ușurarea 
propriului drum” nu vine sau nu ar trebui să vină 
niciodată de la părinți. Drumul trebuie creat și 
înfruntat de noi înșine, de fiecare în parte, în acord 
cu propriile idei, valori și sentimente. În fond, după 
cum spunea Jung, „atunci când un drum este bătă-
torit, sigur nu este drumul tău”.

Așadar, deși greu de cuprins în doar câteva cuvinte, 
,,Scrisoare către tata” este o carte copleșitoare, 
care trebuie citită înainte, după, sau în timpul 
lecturii operei lui Kafka, pentru o veritabilă incur-
siune în universul autorului. Este, înainte de orice 
altceva, un strigăt pentru libertate. l

 
Teo Ghica este elevă în clasa a XII-a la Colegiul 
Național Gheorghe Lazăr din București
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Teodora Neagoe  
și Alexia Mănică

Jurnalul Annei Frank,  
o lecție despre speranță

În 1942, în Amsterdamul ocupat de germani, Anne, 
în vârstă de 13 ani, s-a ascuns în anexa secretă a 
unui vechi birou, alături de familia ei și încă patru 
cunoștințe, cu toții evrei. În timp ce locuia acolo, 
Anne și-a consemnat experiențele într-un jurnal. 
Jurnalul ei oferă o imagine fascinantă despre 
curajul uman și un autoportret convingător al unei 
tinere extraordinare, a cărei viață a fost între-
ruptă tragic. Puștoaica trece prin perioada marilor 
furtuni, adolescența, așa că nu se confruntă doar 
cu drama colectivă din Europa dominată de nazism, 
dramă resimțită zilnic și în Anexă, ci și cu propriile 
frici, contradicții și presimțiri.

Felul în care este scris jurnalul ne permite să 
observăm o maturizare clară. Începutul surprinde 
mintea unei tinere încă inocente, cu ieșiri copilă-
roase, însă câteodată controlate:

„În clipa aia mi-a trecut prin minte: «Îi dau 
numaidecât una peste bot de-l fac să zboare 
în perete cu toate minciunile lui!» Și în clipa 
următoare mi-am zis: «Stai calmă, individul 
ăsta nu merită să-ți faci atâția nervi.»

Nu lipsesc criticile tipice vârstei, la adresa adulților 
din jur, în special a părinților:

S
peranță! Astfel pot 
fi descrise mintea și 
sufletul unui copil: plin 
de speranță, de viață, 
de bunătate, simplitate, 
inocență și voie bună. Anne 
Frank, într-adevăr un 

astfel de copil, reprezintă pentru mulți 
oameni un adevărat simbol al speranței 
în umanitate și într-un viitor mai bun, 
o voce ce imprimă, prin sinceritatea 
sa, experiențele a milioane de evrei, 
de oameni simpli la urma urmei, care 
au trecut prin infernul Holocaustului. 
Descoperit în podul în care și-a petrecut 
ultimii ani de viață, jurnalul remarcabil 
al Annei Frank a devenit o mărturie 
elocventă a spiritului uman.
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„Când nu pui deloc suflet, este al naibii de 
greu să te porţi exemplar cu oameni pe care 
nu-i poți suporta. Dar văd că într-adevăr mă 
descurc bine cu un pic de ipocrizie în loc 
să-mi păstrez vechiul obicei și să spun fiecă-
ruia verde-n faţă ce cred (cu toate că nimeni 
nu mă întreabă niciodată ce părere am și nu 
pune preţ pe ea). Firește că-mi ies din rol 
foarte des și nu-mi pot stăpâni furia în faţa 
anumitor nedreptăți (…).”

Dar se observă cum, cu cât timpul se scurge, într-
atât de puternic se face resimțită și o perspectivă 
din ce în ce mai matură a Annei. Uneori ea este 
cuprinsă de frici sau are momente de depresie:

„De luni de zile nu m-am mai simțit așa de 
mizerabil, nici măcar după ce s-a dat spar-
gerea n-am mai fost așa de dărâmată, psihic 
și fizic. (…) Mă tot întreb dacă n-ar fi fost mai 
bine pentru noi toți să nu ne fi ascuns, să fim 
acum deja morți, ca să nu mai suportăm toată 
mizeria asta și, mai ales, să-i scutim pe ceilalți 
de ea. Dar și de asta ne e tuturor groază. Încă 
iubim viaţa, încă n-am uitat glasul naturii, 
încă mai sperăm, sperăm tot felul de lucruri. 
De s-ar întâmpla curând ceva, la nevoie să se 
și tragă. Nimic nu ne poate secătui mai mult 
decât neliniștea. Să vină sfârșitul, chiar dacă 
e dur. Atunci cel puțin vom ști dacă ne e dat 
să învingem ori să pierim.”

În același timp însă, scrisul ei este impregnat de 
gânduri filosofice și realiste, raportate la nedrep-
tățile lumii actuale, ca de exemplu rolul în esență 
important, dar în practică marginalizat al feme-
ilor în societate. Anne este totodată capabilă de 
o lucidă introspecție atunci când își analizează 
propriile comportamente, considerând că „Fiecare 
copil trebuie să se autoeduce“, pentru a-și forma 
caracterul, fără a se lăsa pradă lenei și comodității. 
Anne este o fire dificilă și rebelă, dar și extraor-
dinar de inteligentă. Nu e ușor să te concentrezi 
pe învățat și să ai atât de multă speranță într-un 
viitor strălucit, când asiști la discuțiile, certurile și 
problemele familiei, dar și ale celorlalți clandes-
tini. Anne însă a reușit să se maturizeze, în chiar 
acele condiții, a dat dovadă de o inteligență și o 
ambiție curajoasă pentru cunoaștere, fiind intere-
sată de subiecte precum istoria, arborii genealogici 
ai familiilor regale franceze, germane, spaniole, 
engleze, austriece, ruse, norvegiene și neerlan-
deze, mitologia Greciei și a Romei, starurile de 
cinema, fotografiile de familie, având totodată o 
mare pasiune pentru scris, pe care afirmă ea însăși 
că nu-l ia „drept hobby”, ci foarte în serios. De-a 
lungul experiențelor sale în Anexă, Anne a conști-
entizat lucruri noi despre sine, pe care le gândea 
sau le simțea.

Un lucru foarte important de menționat este 
emoția puternică transmisă prin paginile jurna-
lului. Orice persoană doritoare să citească jurnalul 
Annei Frank trebuie să fie conștientă de faptul că, în 
aceste simple pagini de hârtie, se ascunde povestea 
marcantă, plină de momente onest împărtășite ce 
cuprind clipele petrecute într-o ascunzătoare timp 
de aproximativ doi ani și o lună, între 6 iulie 1942 
și 4 august 1944. Aceste momente înfățișează atât 
simplele confruntări între oameni, diferitele infor-
mații transmise la radio despre război, cât și o 
maturizare semnificativă a gândirii și a sufletului 
unei tinere adolescente, ajunsă la vârsta explorării 
propriilor gânduri, principii și valori, dar și a dorin-
țelor afective față de ceilalți, descoperindu-se pe 
sine prin durerile, fricile, presimțirile și momentele 
de anxietate și depresie, folosindu-se de acestea 
pentru a găsi înăuntrul său bucuria speranței. Anne, 
prin mărturiile sale, ne oferă lecții importante. 
Spre exemplu, ea scrie cum mama ei avea obiceiul 
de a o sfătui, în clipele de melancolie, următoa-
rele: „Gândește-te la toate nenorocirile din lume și 
fii fericită că nu treci tu prin ele”. În schimb, Anne 
gândea total diferit. Ea ne îndeamnă după cum 
urmează: „Ieși afară, mergi pe câmp, în natură și 
soare. Ieși afară și încearcă să regăsești fericirea în 
tine. Gândește-te la tot ce-i frumos în tine și în jurul 
tău și fii fericită!“.

Peter, fiul soților van Pels (în jurnal, se referă la 
familia lor drept van Daan), a reprezentat o nouă 
portiță afectivă în viața ei, cu ajutorul lui reușind să 
învețe mai multe despre anatomia corpului uman, 
despre sentimente și trăiri noi, ajungând să se 
îndrăgostească unul de celălalt. Transparența față 
de Kitty (prietena imaginară/jurnalul căreia/uia i 
se adresează în însemnările din jurnal) reliefează 
valoarea și impactul emoțiilor pe care Anne desco-
perea încet, încet că le poate simți, observându-se 
cum avea o tendință profundă de a aborda sufletul 
cuiva, în special al lui, cum, prin profunzimea senti-
mentelor ei, puteai crede că există două Anne într-o 
singură persoană: cea mereu veselă, rebelă, directă 
și răzvrătită în ochii adulților și cea sensibilă, capa-
bilă de a avea parte de trăiri puternice, gânduri filo-
sofice și concepții mature despre problemele din 
societate, care nu se arăta decât în momentele de 
solitudine, precum în gândurile din jurnal.

Parcă te sfâșie fiecare paragraf în care Anne își face 
planuri de viitor, în care își clădește visuri, căci tu știi 
exact ce s-a întâmplat!

„Fiindcă n-ai trecut încă printr-un război, 
Kitty (…) o să-ţi spun care-i prima dorinţă 
a fiecăruia dintre noi opt după ce vom ieși 
de-aici. Margot și domnul Van Daan își doresc 
cel mai mult o cadă cu apă fierbinte, umplută 
până sus, în care să stea cel puţin o jumătate 
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de oră. Doamna Van Daan ar prefera să 
mănânce numaidecât niște prăjituri. Dussel 
nu știe decât de Charlotte a lui, iar mama, de 
ceașca ei de cafea. Tata s-ar duce la domnul 
Voskuijl, Peter în oraș și la cinema, iar eu, 
de-atâta fericire, n-aș ști cu ce să încep. Cel 
mai tare îmi doresc o locuință proprie, liber-
tate de mișcare și, în sfârșit, să fiu ajutată din 
nou la teme, deci să mă întorc la școală!”

După ce au rezistat doi ani înghesuiți în anexa unui 
imobil, luptându-se să nu facă niciun zgomot când 
la parter se aflau străini, mâncând lucruri teribile, 
precum legume deja stricate, și trăind împresurați 
de frică, în august 1944 cineva i-a reclamat și au fost 
arestați cu toții, împreună cu cei care i-au ajutat. În 
ciuda tuturor necazurilor, credința Annei în bună-
tatea oamenilor și în puterea lor de discernământ 
transpare până în ultimele pagini ale jurnalului.

E o adevărată minune faptul că jurnalul a fost 
publicat. Tatăl Annei, Otto Frank a fost singurul 
dintre cei 8 clandestini care a supraviețuit lagărelor 
de concentrare naziste și care și-a dedicat restul 
vieții publicării și promovării jurnalului fiicei sale, 
care este o mărturie semnificativă pentru atrocită-
țile pe care le-au îndurat evreii în perioada aceea. 
Anne, prin acest jurnal neprețuit, a devenit vocea 
atât a adolescenților de vârsta ei, cât și a milioane 
de evrei care și-au pierdut viața în Holocaust. De 
asemenea, volumul a fost adaptat în numeroase 
spectacole de teatru, filme și miniserii de televi-
ziune, documentare, benzi desenate și anime-uri, 
fiind totodată pus în scenă printr-un spectacol de 
balet. O ecranizare semnificativă o reprezintă cea 
din anul 1959, obținând și trei premii Oscar. În anul 
2009, organizația internaţională UNESCO a inclus 
manuscrisele Jurnalului Annei Frank în Registrul 
Memoria Lumii a documentelor cu o valoare univer-
sală excepțională. Astfel, memoria adolescentei 
este celebrată în toate colțurile lumii.

Jurnalul Annei Frank a constituit un punct de reper 
în cadrul celei mai recente întâlniri a Clubului de 
Lectură al liceului Colegiul Național „Gheorghe 
Lazăr”. Alături de doamna profesoară coordona-
toare am discutat subiectul Holocastului și al pseu-
doștiinței eugenismului de la începutul secolului 
al XX-lea, bazându-ne, în primă instanță, pe jurnal. 
Pentru că el aduce în atenție legile antievreiești, 
informațiile despre arestări, lagăre, trenuri ale 
morții, despre disidența studenților față de auto-
ritățile germane, despre nevoia de normalitate și 
despre viitorul imaginat. Antisemitismul și-a lăsat 
amprenta asupra lumii până în prezent, însă acum 
problema este mult mai conștientizată. Anne nu 
și-a pierdut niciodată speranța că se va întoarce la 
o viață normală, speranța că există loc de mai bine, 
credința în bunătatea și dragostea oamenilor și 

credința în Dumnezeu. Jurnalul Annei Frank este o 
lecție de viață, de cunoaștere a lumii și a sinelui.

„Pentru mine, Jurnalul Annei Frank a fost 
o lectură foarte importantă. M-a surprins 
cât de mult am rezonat cu gândurile ei și 
cât de puternic m-am atașat de ea, citindu-i 
gândurile. Unul dintre lucrurile care mi-a 
atras atenția și m-a emoționat este repre-
zentat de momentele în care Anne vorbește 
despre viitorul ei. Ea dorea să devină o 
jurnalistă, o scriitoare, voia să contribuie 
cu ceva în această lume și să nu fie la fel ca 
mama ei. A fost foarte trist să citesc toate 
astea și să știu că nu va apuca să prindă 
finalul războiului. Dar, în același timp, Anne 
a reușit să lase în urmă acest jurnal, rămâ-
nând astfel în istorie. Cred că această operă 
ar trebui citită de toată lumea și chiar inte-
grată în programa școlară.” (Miruna Șurlin)

„Jurnalul m-a făcut să realizez cu adevărat 
ce au suferit evreii în timpul Holocaustului, 
conturându-se în mintea mea o imagine 
mult mai profundă decât cea a unui eveni-
ment istoric cu sfârșit tragic, sfâșietor. 
Mi-a transmis cea mai puternică și unică 
mărturie despre război și despre regimul 
totalitar impus în acea vreme. Din tot ce 
mi-a oferit această scriere, cea mai de preț 
învățătură este să ai speranță în bunătatea 
oamenilor, indiferent de circumstanțe.” 
(Alexia Mănica)

„Anne Frank a fost și este o inspirație 
pentru milioanele de oameni care au reușit 
să-i citească experiențele, gândurile și 
să se regăsească, într-o anumită măsură, 
în amploarea sentimentelor ei. Personal, 
jurnalul m-a emoționat profund cu cât îl 
citeam mai mult, știind deja soarta de care 
acei oameni au avut parte, însă mi-a adus 
totodată un sentiment de furie, tristețe și, 
inevitabil, neputință, realizând traumele 
prin care nu doar ea sau familia ei au trebuit 
să treacă, ci și alte milioane de oameni, 
din cauza unei uri nefondate moral, care a 
pătat societatea anilor 30’-40’, cât și peri-
oada ce avea să vină după, până în prezent. 
Prin paginile de hârtie cu trăiri felurite, 
Anne redă amintirea vie a tuturor evre-
ilor fără fețe, victime ale Holocaustului, 
consemnând importanța istoriei și a greșe-
lilor de atunci.” (Teodora Neagoe)
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Profesionalismul și perseverența noastră din ultimii 20 de ani au pus România 

pe harta feroviară globală și la conjuncția strategică a industriilor europene și 

internaționale. Suntem un pilon de dezvoltare a României și ne propunem să 

continuăm în aceeași direcție.
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Prima multinațională
cu capital românesc.
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n remus ioan ștefureac n viorel scripcariu 
n nicu ilie n daniela zbârcea n teodor 
stan n victor velculescu n andrei velea n 
gelu sabău n anda-irina sturza n carmen 
corbu n corina taraș-lungu n valeriu 
nicolae n adrian constantin militaru n  
ștefana baciu n amalia hiulia oancea n 
alexandra-cristiana văileanu n teo ghica 
n teodora neagoe n alexia mănică n


